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Uvodnik

Julijan Čavdek

Narodna zavest in 
naša zemlja bosta 

vedno v naših 
srcih!

Za Slovensko skupnost na Goriškem se je 
pričelo kongresno obdobje. Statut 
stranke v 17. čl. določa, da m ora 

pokrajinski kongres pripraviti delovni 
program v pokrajinskem merilu, nakazati 
smernice pokrajinskim organom  in 
izvoljenim predstavnikom SSk v raznih 
telesih, razrešiti stare in  izvoliti nove člane 
predsedstva kongresa, pokrajinskega sveta, 
nadzornega odbora in  razsodišča. To pa 
predstavlja ključni trenutek za prihodnje 
triletje 2011-2014. V tej luči je sklican 
pokrajinski kongres SSk za Goriško, ki bo 
potekal 7. in  8. oktobra 2011.
Junija letos se je končal triletni m andat 
2008-2011, ki ga je pokrajinski kongres SSk 
za Goriško poveril sedanjemu 
pokrajinskemu svetu, nadzornem u odboru 
in  razsodišču. Ravno tako je zapadel 
m andat pokrajinskemu tajništvu SSk. S to 
zapadlostjo se je končalo triletno 
pom em bno obdobje, v katerem je 
Slovenska skupnost, kot edina samostojna 
politična stranka, odigrala pom em bno 
vlogo v korist slovenski narodni skupnosti 
na Goriškem.
Om em be vredno je dejstvo, da se je pravkar 
končani m andat začel pod m očnim  vtisom 
prerane izgube dr. Mirka Špacapana.
Triletno delovno obdobje pa je dokazalo, da 
je njegovo politično delo obrodilo kadre z 
m očno zavestjo za politično delo v korist 
Slovencem in ozemlju, na katerem živimo.
V teh treh letih se je marsikaj zgodilo. 
Najprej se m oram o spomniti, kako je SSk z 
lastno listo in sim bolom  spet izvolila 
svojega predstavnika v Deželni svet 
Furlanije Julijske krajine. Delo, ki ga je Igor 
Gabrovec opravil, je imelo pom em bne 
učinke na Goriškem. Sledile so leta 2009 
občinske volitve v treh slovenskih občinah, 
Doberdobu, Sovodnjah ob Soči in 
Števerjanu. SSk je potrdila svojo prem oč v 
Števerjanu. V Doberdobu in Sovodnjah je 
SSk ohranila svojo pozicijo. Naslednja 
volilna preizkušnja je zadevala Pokrajino 
Gorica, kjer je SSk dosegla enega največjih 
uspehov. V dogovoru z Demokratsko 
stranko je SSk kandidirala Maro Černič, ki je 
dosegla izvolitev v volilnem okrožju Gorica 
VI (Štandrež-Rojce) in bila nato imenovana 
za podpredsednico Pokrajine Gorica.
Poleg om enjenih dosežkov so izvoljeni 
upravitelji SSk opravili še veliko dela. 
Spodbudno je treba tudi oceniti napore 
mladinske sekcije SSk-Prihodnost, da bi 
politična zavest zajela tudi mlade.
V  luCi pokrajinskega kongresa SSk pa je 
pom em ben tudi pogled naprej, ki nakazuje 
kar nekaj kritičnih točk: obstanek goriških 
rajonskih svetov, krčenje predstavništva v 
izvoljenih organih javnih uprav, način 
nastopanja SSk na volitvah, občinske volitve 
za Gorico, številna vprašanja, ki zadevajo 
območje od Brd do Krasa, itd.
Vsega tega pa ne bi bilo in tudi ne bo brez 
trmastega in ponosnega vztrajanja v 
prepričanju, da Slovenci potrebujemo 
enotno in samostojno politično stranko, 
kakršna je Slovenska skupnost. Zato se 
stranka SSk zahvaljuje vsem za razdajanje v 
dobrobit slovenstva in družbe na Goriškem 
ter vabi na aktivno sodelovanje na 16. 
pokrajinskem kongresu SSk za Goriško. 
Narodna zavest in  naša zemlja naj bosta 
vedno v naših srcih!

46. ŠTUDIJSKI DNEVI

DRAGA 2011
Zato iščemo, razmišljamo o skupni poti, vsak na 

svojem mestu, si dajemo poguma in moči.
Jože Peterlin
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46. Študijski dnevi Draga 2011

Draga pred novim poslanstvom?
Pod geslom Jožeta Peterlina Zato iščemo, raz

mišljamo o skupni poti, vsak na svojem m e
stu, a vemo drug za drugega, si dajemo po

guma in moči in  ob 100-letnici njegovega rojstva 
ter 35. obletnici sm rti so v Parku Finžgarjevega 
dom a na O pčinah od petka, 2., do nedelje, 4. sep
tembra, potekali 46. Študijski dnevi Draga 2011. 
Kot so obiskovalci ob robu prvega, petkovega pre
davanja lahko slišali, se za Drago v prihodnje mor
da odpira pot nekega novega poslanstva. Tako kot 
nekoč, ko je v času jugoslovanskega režima bil to 
edini forum  t. i. dem okratičnega slovenstva, je 
Draga lahko tudi v sedanjem času, ko se m atična 
dom ovina spopada s hudo politično, gospodar
sko in  navsezadnje m oralno  krizo, prostor 
soočanja ljudi in intelektualcev, ki bi državi Slove
niji in njenim  prebivalcem lahko vlili neko pre
novljeno vizijo prihodnosti. To možnost je na iz
ziv diskutanta predlagal Bogdan Žorž, predavatelj 
na prvem srečanju, ko se je s Kristino M artelanc 
poglobil v zahtevno tematiko družine.
Petek, 2. septem bra
Društvo slovenskih izobražencev je v vlogi prire
ditelja Študijskih dnevov izvedencema na psiho
terapevtskem področju zastavilo vprašanje, ali je 
družina res neka večna, trajna vrednota, ali pa je 
nekaka družbeno-sociološka kategorija, ki se spre
minja v procesu družbenih sprememb.
Bogdan Žorž je izhajal iz prepričanja, ali bolje iz 
ugotovitve, da so problem i v družini od nekdaj 
obstajali: ali je bil zato pojem družine v preteklo
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sti kdaj postavljen na kocko? "Družine naših pred
nikov niso bile idealne: konflikti so bili v tovrst
n i družbeni celici vedno prisotni. Za razliko od 
danes pa so ljudje nekoč 
sprejemali te problem e 
kot danost in  svojo vlo
go v družini spreje 
mali kot vlogo tiste
ga, ki se s tem i pro
blem i m ora spo
pasti in  jih reše
vati kot član 
družine same in 
skupnosti kot 
take. Naši pred
niki so se s taki
m i problem i ved
no ukvarjali, so pa 
vseeno živeli 
dalje". Kaj pa da 
nes? Sodobnost je 
vcepila miselnosti ljudi 
pojem  idealnosti družin
skih odnosov, skratka ilu
zijo, da m ora družinsko okolje 
postati raj na zemlji. Vrstijo se se
m inarji in  sinteze izvedencev, ki nas 
prepričujejo o nečem, kar sploh ne obstaja 
"Razumljivo je, da človek v tak ih  okoliščinah 
doživlja vsak problem  kot neskončno razoča
ranje". Mar ni tako razmišljanje posledica surove

ga individualizma, ki družino obravnava kot go
lo sociološko kategorijo, kot elem ent v verigi evo
lucionizma, ki se nenehno  spreminja? Predava
telj je zato odgovor na izhodiščno vprašanje evi
dentiral v prehodu od m odernističnega (sebične
ga) do postmodernističnega (vključevalnega) m o
dela, ki temelji na zamenjavi zaimka jaz z 
zaimkom mi. Mi pom eni skupnost, v kateri živi

mo, pom eni druži
na kot stalnica, 
osnovna vrednota 
in  celica družbe: po
m eni gojenje zave
sti, da se družbene 
sprem em be lahko 
rodijo le "od spo
daj", nikakor ne v 
politiki, v stroki, v 
jalovih razmišljanjih 
strokovnjakov, ki 
načrtujejo družbo, 
ki ne more obstajati. 
Čeprav živimo v 
okolju, ki je družini 
nenaklonjeno, se 
m oram o, po
m nenju  Bogdana 

Žorža,
J o ž a  Patorlin  "m anj 

uk
varjati

s tem, kaj sploh druži
na je, in  več s tem, da je druži

na večna vrednota".
/s tra n  9 

Igor Gregori
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Župana občin Repentabor in Števerjan

Stališče o protikriznem 
vladnem dekretu

Deželni svetnik SSk Igor Gabrovec pri Fabiu Samaniju

Kako bo s slovensko socio- 
psiho-pedagoško službo?

Selitev Slovenske socio-psi- 
ho-pedagoške službe s se
danjega sedeža na ulici Far-

Župana občin Števerjan in Re
pentabor, Franca Padovan in 
Marko Pisani, sta poslala pisno 
izjavo predsedniku italijanske 
republike Napolitanu in pred
sedniku vlade Berlusconiju ter 
obema predsednikoma parla
menta, Schlfaniju in Finiju, o

svojih stališčih glede napoveda
ne protikrizne reforme, ki bi hu
do prizadela pokrajine in obči
ne, v katerih živijo Slovenci.

Spoštovani!
Z veliko zaskrbljenostjo ugo
tavljava, da bo napovedana 
reforma uničujoče posegla po  
krajevnih avtonomijah, ko t so 
Dežele, Pokrajine in Občine. 
Predvidena je namreč prepolo
vitev števila deželnih svetnikov, 
ukinitev Pokrajin Trst in Gori
ca, najbolj pa so v  nevarnosti 
manjše občine, ki jih dekret 
dejansko ukinja. Med temi jih je 
kar deset, v katerih se na celot
nem  območju občine izvaja 
zaščitni zakon št. 38/20011 Vse 
to neposredno zadeva sloven
sko narodno skupnost v  deželi 
Furlaniji Julijski krajini, v kateri

Avtor knjige Tito skrivnost 
stoletja Pero Simič je na 
predstavitvi najnovejših 

odkritij o nekdanjem  jugoslo
vanskem predsedniku razkril, da 
je bil Tito med drugim vodja sku
pine za likvidacijo Stalinovih 
oporečnikov v času 
španske državljanske 
vojne. Ta odkritja bo
do dodana k nemški 
izdaji knjige, ki bo 
predstavljena na knjiž
nem  sejmu v Frank
furtu.
Simič je pojasnil, da je 
v Arhivu Slovenije na
šel dokumente, ki opi
sujejo Titovo sodelo
vanje v španski držav
ljanski vojni. Stalino
ve specialne službe so 
ga takrat poslale v Špa
nijo, kjer je vodil pred
stavnike IV. odseka sovjetske var- 
nostno-obveščevalne službe 
NKVD in deloval pri likvidacijah 
vseh oporečnikov Josifa Visaria- 
noviča Stalina, t. i. trockistov. Kot 
vodja je hodil tudi v Španijo na 
inšpekcijska potovanja, ki so 
trajala dan ali dva.
To je po besedah Simiča pred 
svojo smrtjo razkril slovenski ko
munist in pom em ben sodelavec

Slovenci, še zlasti kjer im am o  
svoje župane, neposredno 
upravljamo več občin. Skupaj z  
njim i pa bi moralo izginiti še ve
liko število krajevnih upravi
teljev, svetnikov in odbornikov 
v vseh, tudi večjih občinah, pok
rajinah in na deželi, kar bo hu

do oklestilo raven našega pred
stavništva in kakovost 
upravljanja ozemlja slovenske 
narodne skupnosti. Takšen raz
plet bi pom enil pravo katastrofo 
za slovensko narodnostno sku
pnost, saj predstavlja grobo in 
drastično kršitev zaščitnega 
zakona, predvsem njegovih čle
nov  21. in 28.
Ocenjujeva, da so taki posegi 
krivični do narodnih manjšin, 
ne upoštevajo 6. člena ustave in 
kršijo mednarodne dogovore, 
predvsem Okvirno konvencijo 
o varstvu narodnih manjšin iz 
leta 1995, ki jo je italijanski par
lament že ratificiral, kakor tudi 
načela Evropske listine o dežel
nih ali manjšinskih jezikih izle
ta 1992. Ne upošteva niti med
narodno sklenjenih obvez ita
lijanske države, in sicer London-

Tita Josip Kopinič v neobjavlje
nem  pričevanju, ki ga je dal piscu 
Titovega življenjepisa Vladimirju 
Dedijerju.
Veliko odkritje je tudi to, da je šef 
Titove predsedniške adm inistra
cije Leo Mates Titovemu življe-

njepiscu Dedijerju razkril, da mu 
je Tito priznal, da je organizacij
skega sekretarja CK KPJ in svoje
ga konkurenta za novega šefa KPJ 
Blagoje Paroviča v Španiji "poslal 
v smrt". Dedijer, verjetno iz stra
hu pred posledicami, ni niti po
skušal objaviti teh odkritij, meni 
Simič.
V nem ški izdaji knjige bo tudi 
predstavljena vloga Tita pri likvi-

skega memoranduma in Osim
skih sporazumov.
Na Goriškem je še posebno kri
tičen položaj občine Števerjan, 
ki je po  odstotkih slovenskega 
prebivalstva najbolj slovenska 
občina v Italiji in bi na podlagi 
navedenega dekreta morala iz

gubiti svojo upravno 
avtonomijo in biti pri
družena nekaterim so
sednjim občinam, v 
katerih se sedaj zaščit
n i zakon ne izvaja. Na 
Tržaškem pa bi bila 
ukinjena občina Re
pentabor, v  kateri so 
večinoma Slovenci in 
ki je že doživela v po
vojnih letih delno od
svojitev svojega
ozemlja. Ti dejanji bi 
povzročili ogromne 
težave glede izvajanja 
določil zaščitnega
zakona in zmanjšali 
nivoj zaščite, kar je 
nedvom no nedopust
no.
Občina Števerjan in 

Repentabor imata dolgotrajno, 
slovensko upravno tradicijo, ki 
sega v sredino 19. stoletja. Samo 
Občina Števerjan je bila ukinje
na izključno v  času fašistične 
oblasti ter bila obnovljena na 
veliko željo njenih prebivalcev 
leta 1951.
Prosiva Vas, da se take specifike 
upoštevajo in da se najini in po
dobni primeri primerno zašči
tijo in ohranijo.
Zahvaljujeva se Vam za pozor
nost in razumevanje in v upanju 
na čim prejšnji odziv se Vama 
vnaprej zahvaljujeva.
Z odličnim spoštovanjem.

Župan 
Občine Števerjan 
Franca Padovan 

Župan
Občine Repentabor 

Marko Pisani

daciji več kot 1000 nem ških ci
vilistov v Vršcu leta 1944.
Kot poudarja avtor knjige, je 
šokantno dejstvo, da smo žive
li v državi, ki jo je simboliziral 

človek s takšno biografijo. "Če je 
imel Tito do konca življenja svo
jo tajno službo in je Edvard Kar
delj prav tako delal za NKVD, se 
na novo postavljajo vprašanja, v 
kakšni državi smo živeli in kakš
ni ljudje so jo ustvarili", pravi Si

mič. Poleg tega meni, 
da vsa ta odkrita dejst
va zahtevajo ponovno 
interpretacijo vloge 
teh ljudi v jugoslovan
ski zgodovini.
Po navedbah Simiča 
naj bi te dokum ente in 
dejstva pred njim že vi
del zgodovinar ter pi
sec knjige Tito in tova
riši Jože Pirjevec, ki pa 
naj bi jih zaobšel in 
spustil. Sam razlogov 
za to ne pozna, vendar 
so si po njegovem pre
pričanju "prizadevali, 

da se prizna to, kar se mora priz
nati, nekaj pa naj bi ostalo še ne
poznano".
Slovenski zgodovinar Jože Dež
man je o Simiču povedal, da je 
eden vodilnih pri kritičnem pri
stopu k m itu jugoslovanskega 
predsednika. Po njegovem bo 
dolg proces, da se iz "titofilnega 
bajeslovja" spustimo na realne 
predstave o njem.

neto v nove prostore pri Sv. Jako
bu (ul. Vespucci) resno ogroža 
kontinuiteto in kakovost storitev, 
ki jo slovenska služba že skoraj 
tri desetletja neprekinjeno zago- 

. tavlja otrokom in mladostnikom 
(ter njihovim družinam), ki obi
skujejo šole s slovenskim učnim 
jezikom na Tržaškem. Novico, ki 
je mimogrede prišla na uho  de
želnemu svetniku SSk Igorju Ga
brovcu, je pred dnevi potrdil sam 
direktor Tržaške zdravstvene 
službe Fabio Šamani, ki je napo
sled povabil na pogovor oba de
želna svetnika, Gabrovca in  Koci
jančiča, ter senatorko Blažinovo. 
"Selitev Slovenske socio-psiho- 
pedagoške službe (SSPPS) naj bi 
bila začasna, in to v pričakovanju 
na evidentiranje novih in  bolj 
prim ern ih  prostorov", je svet
niku Gabrovcu poudaril ravna
telj Šamani. Gabrovec je ugled
nega sogovornika seznanil z za
skrbljenostjo predvsem vseh ti
stih družin, ki so se ali se sedaj 
poslužujejo pom em bne službe. 
Selitev uradov in am bulant bo že 
sama zase razlog za zmedo. Obe
nem  pa je lokacija pri Sv. Jakobu

V petek, 2. 9. 2011, je bil 
ustanovljen  in ic ia tivn i 
odbor za ustanovitev gi

banja Fokus 2031. Petčlanske
m u odboru predseduje pobud
nik Lojze Peterle.
Pobudniki menijo, da je Slove
nija ponovno pred vprašanjem  
preživetja, da vladajoča politič
na elita n i sposobna najti 
učinkovitega odgovora na krizo 
in da je za sprem em be potreben 
prem ik v struk tu ri in  načinu  
delovanja slovenske politike. 
Fokus 2031 bo  g ibanje so
m išljenikov, ki ni podrejeno  
nobeni stranki in  ne nam erava 
postati stranka, želi pa odpreti 
dialog znotraj dem okrščanske

neugodna in o tem  je tekla bese
da že na prejšnjih srečanjih, ki so 
obravnavala prihodnost SSPPS. 
"Najbolje bi bilo, ko bi morebit
ne nove prostore poiskali na ob

sežnem območju nekdanje um o
bolnice pri Sv. Ivanu, saj so v bli
žini tudi vse slovenske višje sred
nje šole. Alternativa bi lahko bi
le" - tako Gabrovec - "Opčine, ki 
so sorazmerno lahko dosegljive 
iz različnih krajev tržaške pokra
jine".
Direktor Fabio Šamani je načel
no  soglašal z Gabrovčevim izva
janjem in  ponovil, da si ravna
teljstvo zdravstvene službe vse-

opcije in  s tistim i, ki se jim  zdi 
dialog s to  opcijo relevanten. 
Fokus 2031 bo usmeril svoje de
lo v iskanje konkretnih in  dol
goročnih rešitev za Slovenijo, za 
skupno dobro, na podlagi načel 
trajne rasti, ki presegajo kratko
ročno politično taktiziranje in 
parcialne pragm atične interese. 
Pobudniki menijo, da je za no 
vo kakovost slovenske politike 
potrebna norm alizacija politič
nega prostora, jasna profilacija 
strank, odprt političen dialog in 
višja raven po litične kulture. 
Potreben je prehod iz izločeval
ne v sožitno in graditeljsko po
litično paradigm o.
Ne gre le za še eno gibanje, pač

kakor prizadeva za iskanje nove
ga sedeža ravno pri Sv. Ivanu ali 
na Krasu, rešitve pa ni za voga
lom. "Po odstopu vodje dr. Nade 
Bercetove je še najbolj nujno, da 

vodstvo zdravstvenega pod
jetja im enuje novo vodjo 
SSPPS, nato je še vedno ak
tualna potreba po evidenti
ranju figure otroškega zdrav
nika z znanjem slovenskega 
jezika. Tretji korak, ki pa bi 
bil lahko navsezadnje tudi 
prvi, je širitev delovanja Slo
venske socio-psiho-pedago- 
ške službe tudi na Goriško in 
v Špeter, kjer so prav tako 
slovensko govoreči učenci 
in dijaki", posebej poudarja 
Gabrovec, ki bo na tem vz
trajal tudi na skorajšnjem se
stanku med vodstvom trža

škega zdravstvenega podjetja z iz
voljenimi politiki iz vrst sloven
ske narodne skupnosti.
"Selitev službe v začasne prosto
re je sprejemljiva le pod pogo
jem, da so že evidentirani p ri
hodnji dokončni prostori, finan
čna sredstva za njihovo prilago
ditev in  seveda načrt s točno do
ločenim i časovnimi te rm in i” ! 
končuje deželni svetnik Igor Ga
brovec.

lagi resnice in  jasnih  izhodišč 
vključujoče in  soodgovorno 
iskala rešitve za vso Slovenijo. 
Gre za odgovornost do drugih 
dvajset le t sam ostojne Slove
nije, pred katero so zahtevni iz
zivi.
G ibanje ne bo  iskalo pod p o r
nikov, am pak sodelavce. Sledeč 
dem okrščanskim  po litičn im  
izhodiščem  bo im elo  n ad 
strankarski in  medgeneracijski 
značaj.
V tem  duhu  želi novo gibanje 
pom agati h konstitu iran ju  
m očne demokrščanske opcije. 
Ustanovni sestanek gibanja bo 
v  petek, 16. 9. 2011.

Povejmo na glas

V znamenju ekonom
V se bolj postaja jasno, da ne živ im o  v  

lahkih časih, in kar je še slabše, obeti za 
prihodnost so še manj rožnati. Razviti 
del sveta, katerega del smo, se je znašel v  hudi 

situaciji: gospodarska rast se ustavlja, brezposel
nost se nikakor noče zmanjšati - m ed mladimi 
je naravnost katastrofalna - javni dolg je prese
gel vsako razumno mero. V resnih težavah so se 
znašle celo Združene države Amerike, kar p o 
m eni grožnjo za vse, pri čemer se je mogoče 

I vprašati, kako si je najmočnejša ekonomija sve
ta dovolila notranjo zadolženost, ki dosega eno
letno bruto družbeno proizvodnjo oziroma do
brih 14 tisoč milijard ameriških dolarjev. Kar se 
tega tiče, ni nična boljšem Italija, kjer se kritič
ni javni dolg tudi povečuje, da ne govorim o o 
drugih evropskih državah, težavah z  evrom ter 
povrh še o razmeroma počasni gospodarski ra
sti Nemčije, ki je  najmočnejši evropski adut. 
Dejstvo je, da se morajo Združene države Ame
rike tako prijazno obnašati s Kitajsko, da to že  
meji na samoponiževanje. Tako sm o npr. sliša
li izjavo ameriškega podpredsednika, da je Tibet 
notranja zadeva Kitajske in ne več mednarodne 
javnosti in da Washington ne bo več tako m oč
no podpiral Tajvan kot ga je doslej. V vsem tem  
stanju pa so vendar znaki spodbudne zrelosti, 
saj Obama rešuje krizo skupaj z  opozicijo, kar 
počne tudi Zapatero v  Španiji. Bistvo vseh nave
denih dogajanj in razmer pa je, da na obzorju ni 
videti nikakršnega jamstva, da se bodo zadeve 
izboljšale, in da torej drsimo v  še večje ekonom 

ske in finančne težave, kot sm o jih poznali do
slej. Z drugimi besedami to pom eni, da se obe
ta nadaljnje zniževanje življenjske ravni kakor 
tudi vse večje število obubožanih in revnih  
družin, kar go tovo  ne bo prispevalo k iz
boljšanju splošnega vzdušja. Posebno skrb vz
bujajoč je položaj mladih, ki nimajo nobene 
prave prihodnosti, molče in brez lastne krivde 
opazujejo grozeče sence javnega dolga, ki jim ga 
zapuščamo v  dediščino, ter si m islijo svoje. 
Začudenje ob izgredih mlade generacije v  Veliki 
Britaniji priča, da sedanje vladajoče politike  
svojih mladih v resnici ne razumejo, zmorejo ali 
zm orem o le ponavljati fraze, kako so mladi naša j 
osrednja vrednota in kako moram o zanje stori
ti vse. Zmeda je  še posebej navzoča v  Italiji, kjer I 
se manever ("manovra") spreminja iz dneva v I 
dan in ni učinkovitih odločitev, kvečjemu ta, j 
da bo bogati sloj pon ovn o  ohranil vse dose- j 
danje prekomerne privilegije. In kaj lahko v  tej 
situaciji storim o m i kot slovenska narodna sku
pnost? To, da se Še naprej borim o vsaj za ohra
nitev naših pravic ter za tisto zaščito, ki nam kot 
narodnostni manjšini pripada. Odveč je pri tem 
dodajati, da je v  teh časih nujno še okrepiti so
delovanje m ed vsemi deli naše skupnosti, da bi 
bili naši nastopi jasni, razvidni navznoter in 
navzven in na ta način učinkoviti. Večkrat bi se 
tudi morali dokopati do zares skupnih stališč, 
saj če so ta različna, v  večini prim erov prevlada 
tisto, kar je  bledo in s tem neprodorno.

Janez Povše

Franca P a d o v a n M ark o Pisani

Titovo sodelovanje v španski državljanski vojni

Razkrita so nova dejstva

V kratkem ustanovitev gibanja Fokus 2031

Imelo bo nadstrankarski značaj
pa za a lternativo, ki b o  na pod-
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Nova evangelizacija po slovenskoI deja in besedna zveza "nova 
evangelizacija" ima precej 
dolgo zgodovino. Korenine 
ima v okrožnici Pavla VI. iz leta 

1975 Evangelii nuntiandi (Oz
nanjevanje evangelija), kjer je pa
pež označil oznanjevanje evan
gelija kot najbolj bistveno in ne
posredno nalogo Cerkve. Na no
vo pa je izraz skoval in začel o 
tem vedno pogosteje govoriti pa
pež Janez Pavel II. Ta nova evan
gelizacija naj bi bila nova "v svoji 
gorečnosti, v svojih metodah in v 
svojem izrazu". Tudi Cerkev na 
Slovenskem jo je v  svojem  
osrednjem sinodalnem doku
m entu postavila za prednostno 
nalogo slovenske krajevne Cerk
ve (PZ 33). V številnih poznejših 
dokumentih je pojem "nove 
evangelizacije" skoraj redno nav
zoč. Kljub temu pa vse to ostaja 
nedorečeno, ni vsebinsko in glo
blje premišljeno, predvsem pa ni 
postalo sistematičen in celovit 
program naših pastoralnih priza
devanj. Vsebina te besedne zveze 
ni natančneje opredeljena, tudi 
ne izhodišče, iz katerega izhaja
mo, in cilj, h kateremu želimo  
pripeljati. Drugo, kar manjka, pa 
je jasen načrt dejavnosti in priza
devanj, ki bi iz te ideje "nove 
evangelizacije" naredile opera
tivni pojem.
Toda kljub temu se je proces že 
začel, kar pomeni, da se cerkveno 
občestvo tudi brez krovnega 
načrta in tudi brez intenzivne 
podpore z vrha Cerkve nekako 
samodejno odziva na potrebe po  
novi evangelizaciji. Tako so se 
razmahnile zakonske skupine 
(npr. gibanje Družina in življenje 
je iz nič v desetih letih zraslo na 
70 enot), oblikovale so se števil
ne molitvene skupine slavilnega 
tipa (v letu 2008 jih je bilo preko 
100), vse več je karitativnih sku
pin (preko 450 župnijskih celic 
Karitas z več kot 9000prostovolj
ci). Nekatera laiška združenja so 
se razvila v pomembnega sogo
vornika v sodobni družbi, zlasti 
na področju promocije in varo
vanja družinskih vrednot (npr.

Zavod iskreni, net, in 24kul. si). 
Po sinodi so župnijski pastoralni 
sveti bolj aktivni in tudi bolj vse
binsko usmerjeni. Tradicionalna 
Marijina svetišča ne zaznavajo 
upada romarjev, poseben razcvet 
poznajo župnijski poletni orato
riji za otroke, s katerimi pritegne
m o otroke oddaljenih staršev.... 
V slovenskem krščanskem obče
stvu je torej čutiti potrebo po no
vih poteh evangelizacije. To 
pričakovanje je razumljivo in mu 
je potrebno priti naproti.
Nova evangelizacija kot odgovor 
Cerkve na sekularizacijo 
Družbeno stanje, ki poraja 
potrebo po novi evangeliza
ciji, označujemo kot sekula
rizacijo. O sekularizaciji se 
govori in veliko piše že pol 
stoletja. Gre za pojem in 
pojav, ki ima več pom enov  
in odtenkov. Saeculum po
meni po latinsko svet, svet 
zunaj območja božjega, reli
gioznega ali cerkvenega. 
Sekularizacija že stoletja po
meni izvzetje kakega prosto
ra ali posesti iz lastništva ali 
avtoritete cerkvenih usta
nov, kakor se je to dogajalo v  
Evropi v več valovih od ver
skih vojn naprej, posebno še 
med francosko revolucijo in 
po njej, pa vse do nacionali
zacij v času komunizma, po
meni pa lahko tudi samo iz
stop redovnega duhovnika iz 
svojega reda in njegovo 
vključitev v svetni, sekularni 
kler. Toda to so zelo omejene 
“sekularizacije", ki nimajo 
pomembnejšega odmeva v  
splošnem verskem stanju. Ko pa 
so pred pol stoletja začeli opiso
vati sekularizacijo znani teologi 
in sociologi, kot so bili Harvey 
Cox, John A. T. Robinson ali Pe
ter Berger, katerim so nato sledi
li številni drugi, med katerimi je

danes najpomembnejši Charles 
Taylor s svojim m onumental
nim delom A SecularAge, so me
rili na neki globalni civilizacijski 
in kulturni proces, ki naj bi zajel 
ves svet in bi pom enil po- 
svetnjenje celotne civilizacije in 
kulture, se pravi njeno izvzetje iz 
vsake avtoritete in pristojnosti re
ligije in njenih institucij. Na vseh 
področjih javnega življenja naj bi 
šlo za ukinitev vsake reference do 
kakega boga ali druge nadčasov
ne in nadsvetne instance. Sekula
rizacija pomeni, da se javne in
stitucije in javne dejavnosti ne

opirajo večna religiozne ideje in 
vrednote, se z  njim i ne ute
meljujejo in ne ravnajo po njiho
vih normah. Še več, sploh se ne 
sprašujejo več in ozirajo na naj
višje in zadnje cilje ali smisle, ki 
so izven dometa človekovega

empiričnega razumevanja in 
obvladovanja, ampak ostajajo na 
ravni neposrednih in bližnjih vz
rokov in posledic, ki jih je m o
goče znanstveno in tehnično ra
zumeti, nadzorovati in upravlja
ti. Nič večni sveto in nedotaklji
vo, vse postaja predmet znanst
venega razumevanja in tehno
loškega obvladovanja in 
uporabe. Sveto je odstranjeno iz 
sveta, svet pa postaja uporabljiva 
snov za porabo tistega, ki je do
volj močan, da lahko to izpelje. 
Pustimo ob strani vprašanje, ali 
gre res za globalni proces ali pa

samo-za proces, ki ima svoj epi
center v Evropi in je oslabljen že 
v sami Ameriki, kljub temu da so 
bile Zdmžene države Amerike pr
va država, ki je razglasila ločitev 
Cerkve od države. Peter Berger v 
številnih nastopih v zadnjih le

tih zagovarja trditev, da je v na
sprotju od prvotnih napovedi in 
pričakovanj sekularizacija ostala 
omejena predvsem na Evropo, v 
globalnem svetu pa je navzoča 
samo v svetovnih elitah, ki po
snemajo evropsko razsvetljenst
vo. Modernizacija nujno ne vodi 
v sekularizacijo, temveč v plura
lizacijo, poudarja P. L. Berger. 
"Modemity is no t characterized 
by the absence ofGod but bythe  
presence o f many gods. " Eno pa 
je verjetno res: epicenter sekula
rizacije je v  Evropi (Berger to ime
nuje "evrosekulamost") kot po

sledica razsvetljenstva. 
Vsekakor pa je zunaj Evro
pe pojav sekularizacije ve
liko manj očiten, kar po
meni, da religiozne ideje in 
vrednote še dokaj močno 
vplivajo na javno življenje, 
celo na državne institucije. 
V islamskem svetu je to še 
posebej očitno. 
Sekularizacija torej ni eno
ten pojav in je odvisen od 
številnih dejavnikov, med 
katere sodi religija sama. 
Znano je, da sta judovstvo 
in krščanstvo prva desakra- 
lizirala, se pravi sekularizi- 
rala svetin v  tem smislu tu
di 2. vatikanski koncil go
vori o legitimni relativni 
avtonomiji zemeljskih st
varnosti. Predvsem pa 
sekularizacija ni premočr
ten civilizacijski pojav v 
tem smislu, da nikakor ni 
rečeno, da se z izginotjem 
ene oblike religioznosti -  
na primer krščanske -  do

ločeno družbeno okolje popol
noma zapre v svojo imanenco, v 
svojo posvetnost in se otrese 
vsake oblike religioznosti, vsake 
odprtosti v neki “onkraj". 
Sekularizacija torej ni enoumen, 
preprost in enosmeren pojav, za

to tudi različno prizadeva člo
veška okolja in družbe. V pri
merjavi z ostalimi evropskimi 
družbami sodi slovenska dmžba 
med bolj sekularizirane, med po
stkomunističnimi deželami pa 
sodi v sam vrh sekulariziranih 
družb, pred njo sta samo še nek
danja Vzhodna Nemčija in 
Češka. Enoumnega in preproste
ga odgovora na vprašanje, zakaj 
je v Sloveniji tako, nimam. Po 
vsej verjetnosti gre za splet več 
dejavnikov in okoliščin, toda dej
stvo je takšno, ko t je, in ga po
trjujejo nekatera mednarodna 
sociološka raziskovanja.
Če naj bi bil to, kar imenujemo 
"nova evangelizacija", odgovor 
Cerkve na pojav sekularizacije, 
potem iz povedanega sledi, da je 
v  Sloveniji nova evangelizacija še 
posebno nujna. Hočem poudari
ti, da se zavedamo, da smo za 
prihodnost vere v našem narodu 
najprej odgovorni m i sami v 
Cerkvi, ne pa bolj ali manj prijaz
ne okoliščine, v katerih Čerkev 
živi. Te okoliščine gotovo niso 
brez zelo pomembnega vpliva, 
vendar je naša prva naloga pri 
nas samih. To pa je natanko to, 
kar imenujemo nova evangeliza
cija.
Sekularizacija je dmžbeni pojav, 
ki vernosti sicer ni naklonjen, 
vendar pušča cerkvenim skupno
stim proste roke, da nanj odgo
vorijo, kakor najbolje zmorejo in 
znajo. Sekularizacija kot oddalje
vanje od  Boga in religije tudi ni 
železni zakon, ampak je samo 
tendenca, katere m oč lahko ok
repimo ali oslabimo.
Nekaj drugega pa je sekularnem. 
Sekularizem je podobno ko t lai- 
cizem, ki ga je treba razlikovati 
od laičnosti, ideologija nekate
rih družbenih sil, ki težijo za 
tem, da bi sekularnost povzdi
gnili v družbeno dogmo. Torej 
ne kot dejstvo, temveč ko t nor
mo, ne ko t pojav, temveč ko t 
pravilo, ne kot zgodovinsko pri- 
godnost, temveč kot zgodovin
sko nujnost.

/  dalje prihodnjič
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Razmišljanje

O zgodovinskem 
spominu

N i m i všeč govoriti o sebi 
in o svojem delu, a ita
lijansko založništvo in 

publicistika m e že dobri dve le
ti obvezujeta, češ da sem priče
valec preteklosti, tako da se na
logi ne morem izogniti. Vendar 
je tokrat na potezi prevod ro
mana V labirintu, zato je prvi 
izmed razlogov tega mojega po
sega ta izid. Predvidevam nam 
reč, da se bodo 16. septembra, 
ko bo delo v knjigarnah, slo
venski kulturni bralci in bralke 
znašli tako, ko t so se ob drugih 
prevodih mojih knjig, da ne bo
do mogli seči po slovenskem iz
virniku, ki je izšel pri Slovenski 
matici 1984. leta in ni bil zara
di raznih razlogov ponatisnjen. 
Čeprav sem v knjigi razpravljal 
tudi o zgrešenem matičnem  
reševan ju  manjšinskega vpra
šanja na podlagi ideološkega 
načela, se oblast izidu dela ni 
uprla, kar je pomenilo, da tudi 
sama pristaja na upravičenost 
podanih argumentov, ni pa bi
lo pravega razloga za novo iz
dajo. To je torej eden izmed raz
logov. No, za naše bralce in 
bralke, ki segajo po prevedenih 
slovenskih knjigah, bi rekel, da 
naj počakajo na slovensko dru
go izdajo knjige in naj, če že, iz
vod njenega prevoda nabavijo 
za svoje prijatelje italijanskega 
jezika. Tega nasveta se založba, 
ki je knjigo izdala, najbrž ne bi 
veselila, a rad bi si nekoliko  
zmanjšal klavrni občutek, ki me 
je obhajal, ko so ljudje kupova

li moje prevedeno delo, ker iz
virnega ni bilo na razpolago. 
Drugi razlog tega pisnega nasto
pa pa je dosti bolj pomemben, 
ker gre za zgodovinski spomin, 
saj je pravkar omenjeni roman 
posvečen dogajanju na Trža
škem po koncu drugega svetov
nega konflikta vse do 1948. le
ta, ko je prišlo do razkola m ed  
sovjetsko in jugoslovansko ko
munistično stranko ali partijo. 
Knjiga je večplastna, celo z  ne
kaj poglavij povezana s koroško 
usodo, a poglavitna argumenta 
sta prihodnost Trsta in našega 
življa v njem. Trst je namreč te
daj skupaj z  Berlinom spadal k 
poglavitnima političnima spo
padoma m ed Vzhodom in Za
hodom  in skoraj desetletje je 
ime našega mesta zavzemalo v  
velikih črkah v poudarjenih na
slovih prve strani evropskega ti
ska. Rešitev naše skupnosti pa 
se je nahajala v tako težavnem  
položaju, da je 1953. leta prišlo 
celo do premika čet na meji 
Svobodnega tržaškega ozemlja. 
Tega tukaj ne bom  obnavljal, 
dela, ki jih je izdal Krožek za 
družbena vprašanja Virgil Šček, 
so tisto zgodovinsko-politično 
dobo em inentno obravnavala. 
Rad pa bi poudaril, da je, kar se 
tiče tega dogajanja, roman 
osnovan na upoštevanju poče
tja tako slovenskega partijskega 
vodstva kakor tistih, ki so se 
strinjali z  vrednostjo osvobodil
nega boja, a se niso strinjali s 
partijsko diktaturo, m ed temi

sem bil in sem tudi sam, ter 
obenem z  demokratično orga- 
nizirami ljudmi, ki so odklanja
li komunizem, a so z  njim  raz
veljavljali tudi osvobodilni boj. 
Zaradi tega v  bistvu trojnega po
litičnega razpoloženja, če izvza
m em  razpoloženja italijanske
ga prebivalstva, je bil izid roma
na za francoske in nemške bral
ce trd oreh, za italijanske ute
gne biti malo manj, a za sloven
skega človeka zna biti 
predzgodovinski prikaz mar
sičesa, kar je argument razprav 
in razglašanj. Tako, na primer, 
prav popis zasedbe partijskega 
političnega vodstva šolske stav
be v ulici Montecchi 6, kjer je 
slovensko komunistično vodst
vo odstopilo prostore tudi ita
lijanskim tovarišem, s katerimi 
so tesno sodelovali do Stalinove 
izključitve jugoslovanskega ko
m unizm a iz kom unistične in
ternacionale.
Pri tem je pom em bno dodati, 
da so bili slovenski internacio- 
nalisti darežljivi tudi z  drugo 
slovensko imovino, tako da je 
po  kom inform ovskem  sporu 
italijansko-slovenska prosovjet- 
ska večina z  Vidalijem na čelu 
zahtevala partijsko im ovino (il 
patrimonio del partito) in je ce
lo moral nastopiti angleški Spe- 
cial Branch, da je bil izveden  
sodni sekvester stavb v ulici 
M ontecchi 6, v ulici Ruggero 
Manna 9 ter tiskarne v  ulici Sv. 
Frančiška 20. Kot varuh 
omenjenih im ovin je bil im e
novan dr. Achille D 'Angelo. 
Nadaljnji razvoj te trpke resnice 
seveda spada drugam, tukaj pa 
je potrebno omeniti, da se je 
slovensko vodstvo ob zmagi po
lastilo stavbe v ulici Montecchi, 
katere lastnina m u je bila šele 
kasneje pripoznana na podlagi

zakona o priposedovanju, to je 
v italijanščini usucapione.
V nji je bil od maja 1945 Pri
morski dnevnik tiskovni pred
stavnik slovenske-jugoslovan- 
ske politike, kot da bi bili samo 
komunisti zmagovalci osvobo
dilnega boja, m edtem  ko zgo
dovina našteva 1.000 članov 
partije, večina partizanov pa je 
bila verna, dobršen del je dal 
krščanski socializem, na Pri
morskem pa tigrovci, ki jih par
tija n i hotela 
priznati ko t or
ganiziranega 
protifašizma, ki 
je bil že vse pri
pravil za vojaško 
vstajo (glej knji
gi Boruta Ru
tarja).
Kljub takemu 
50-letnemu sa- 
mopašnemu po
sedovanju stav
be in politične
m u vladanju so, 
ko se je po pro
padu Kreditne 
banke znašel tu
di Primorski dnevnik v nevar
nosti, vse narodno zavedne sile 
priskočile na pom oč. N imam  
pri roki dokumenta takratnega 
sporazuma, a videti je, da se nje
gova vsebina ne izvaja. 
Verjetno bo o tem  še govor, 
prišlo bo morebiti do tolmačenj 
in razlag in morebiti tudi do 
kakšnih pravičnih in  modrih  
sprememb, to, kar ob vsem tem  
menim, je, da nam manjka li
stina, v kateri bi odgovorni 
predstavniki nekdanjega vodst
va obžalovali vso socialno, po
litično, moralno in kulturno  
škodo, ki so jo povzročili v slo
venski narodni skupnosti v 
deželi Furlaniji Julijski krajini s

svojo enostransko levičarsko 
naravnanostjo. Če pa tak doku
m en t že obstaja in jaz nisem na 
tekočem, potem  naj se tista li
stina slovesno objavi, ker je po 
trebna ko t potrdilo modre želje 
po demokratično izraženem  
pluralizmu tako v  vodstvu ča
snika kakor v posedovanju imo
vin.
Kar se s tem v zvezi tiče skupne
ga nastopanja, bi omenil, da 
sem že v  jesenski številki revije

Sidro 1953. leta predlagal usta
novitev Narodnega odbora, na 
kar ni bilo seveda odziva z  izje
mo, da je oblast odpustila iz 
službe m ojo ženo Radoslavo, 
sestro Janka Premrla - Vojka, ki 
je bila uradnica pri podjetju  
Adriaimpex. Izkazalo se je, da je 
tak Narodni odbor ali svet ne
mogoč, ker spada narodna za
vest, ki edina rešuje jezik, za slo
vensko levico v  nacionalizem, 
m edtem  ko je, na primer, ita
lijanska levica najpoprej zvesta 
nacionalnim koristim, potem  
šele levičarska. To je dokazoval 
socializem v Trstu že v avstrij
skih časih, kot lepo dokumenti
ra Pavla Hočevar v  svojem delu

Pot se vije.
A imamo kar pri roki tržaški pri
mer, ko je zdaj levica zmagala 
na volitvah, predvsem zaradi 
množičnega slovenskega glaso
vanja, a je kljub temu župan so
dil, da je bolj primerno, če ni 
slovenskega predstavnika v  
vodstvu županstva. Hujši pri
m er im am o v  zakonu za Dan 
spomina 10. februarja, za kate
rega se je vneto zavzemala tudi 
demokratična levica, zakon  

namreč, ki 
vsako leto ob
navlja tisto h u 
do, ki je bilo 
povzročeno ita
lijanskim lju
dem, ne da bi se 
obenem  om e
njal celotni zgo
dovinski potek  
in torej tudi 
zločini fašizma 
in vojnih krimi
nalcev v  tako 
im enovani Lju
bljanski provin
ci. Da, in to za
molčevanje 

naših žrtev m i pasivno spreje
mamo, ne da bi se zavedali, da 
zatajujemo svoje mrtve v im e
nu nekega formalnega prijatelj
stva.
Ostaja vsekakor resnica, da bo
m o ostali, samo če bomo pou
darili prvotno zavest zvestobe 
rodni identiteti. Saj ne glede na 
vse vzpone človeškega razuma, 
ne glede na vse pridobitve člo
veškega duha, s katerimi se vz
digujemo nad takšne ali dru
gačne meje in globalizme, 
ostaja narodno občestvo ko t 
najbolj žlahtna domovina člo
veškega srca.

Boris Pahor 
Trst, 24. 8. 2011

Foto DPD
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plačano, ko je 
vrh nazadnje le 
dosežen. Pri 
Aljaževem stol
pu so se goriški 
roverji in popot
nice ponosno 
slikali s prilož
nostno majico. 
Na vrsti je bil se
veda tudi obred 
krsta za vse tiste, 
ki so prvič stopi
li na vrh Trigla
va. V lepem vre
m enu in prijetni 
družbi številnih 
pohodnikov so 
se tako goriški 
skavti zadržali še 
nekaj časa na 
vrhu in  se nato 
lotili sestopa. Pot

tam pa so z avtobusom krenili še 
na zadnjo etapo potovalnega ta
bora, v Bovec. Muhasto vreme je 
sicer nekoliko ponagajalo, a kljub 
tem u je bilo vzdušje vseh ude
ležencev po dolgih in napornih 
turah  na višku. Zanimivo in 
poučno je bilo v zadnjih dneh 
srečanje z Markom Matajurcem, 
vodjo bovške gorske reševalne 
službe, ki je orisal vse nevarno
sti, ki lahko prežijo na pohodnike 
v gorah. Roverjem in popotni
cam je tudi živo opisal nekaj naj
težavnejših posegov, v katerih je 
nastopala njegova ekipa. Sklepno 
dejanje tabora je bil spust z raf- 
tingom po Soči. Divja, a krasna 
Soča, ki je bila pred nekaj leti iz
brana kot kraj snemanja hol- 
lywoodske uspešnice Princ Ca- 
spian (iz Zgodb iz Narnije), je s 
svojimi brzicami, skalami in pro
zorno gladino še zadnjič vsem 
udeležencem tabora pognala 
adrenalin po žilah in  širok na
smeh na ustnice. Posočje in nje
gova divja narava sta tako v ne
deljo, 7. avgusta, pomenili prime
ren konec za potovalni tabor, na 
katerem so goriški roverji in po
potnice spoznali nekatere od naj
lepših slovenskih naravnih bise
rov.

Navihani tiger

jih je najprej peljala do Tržaške 
koče na Doliču (2150 m nadm or
ske višine): šlo je za prvi del sesto
pa, ki je predvideval tudi 
spuščanje s pom očjo klinov in 
jeklenic. Dolič pa še ni bil zadnji 
cilj dneva: "nočna postojanka" je 
namreč bila v koči pri Triglavskih 
jezerih (1685 m). Vmesna
preizkušnja med obema kočama 
je bil prelaz Hribarice (2400 m), 
od koder se je nato pot spustila 
po panoramski dolini sedmerih 
jezer. Tam so klanovci in  kla- 
novke lahko opazili večje število 
kozorogov, ki so mimoidoče mir
no opazovali in mulili travo. V 
poznih popoldanskih urah so go

riški skavti sklenili svoj pohod in 
si v koči pri Triglavskih jezerih 
privoščili zasluženo enolončni
co.
Potem ko so naslednji dan, v sre
do, 3. avgusta, klanovci dospeli v 
dolino k slapu Savice (sestop je 
potekal po strmi, a zelo razgled
ni Komarči) in v Bohinj, je nasto
pil čas zasluženega počitka in ko
panja tako v Bohinjskem jezeru 
kot v reki Savi Bohinjki. Osveži
tev v Bohinju je bil zelo prijeten 
interm ezzo za "polnjenje bate
rij": roverje in  popotnice je nam 
reč čakal še del poti, ki jih je v pe
tek, 5. avgusta, v popoldanskih 
urah pripeljal na Jesenice. Od

Enotedensko srečanje Izkušnja Boga

"Rešite močne čase in močni časi 
bodo rešili vas!"

Drobci iz zgodovine Jamelj

Nov kamenček 
v mozaiku vasi

P. Ignacio Larranaga, kariz
matični ustanovitelj Delav
nic molitve in življenja, je 

to poletje v Celju za večjo skupino 
iz Slovenije vodil enotedensko 
srečanje Izkušnja Boga. Španski 
kapucin Larranaga, ki trenutno ži- 
v iv Čilu, je iskalce živega Boga vo
dil v duhovni svet globoke molit
ve. V nagovorih, vsak dan trikrat, 
jim je razlagal krščan
sko oznanilo, tako da 
je v središče postavil 
Aba -  očetovo ljube
zen do Sina in Sinovo 
ponižno in zvesto lju
bezen do Očeta, ki se 
je razodevala v svo
bodnem  izpolnjeva
nju Njegove volje in 
dosegla vrh v trplje
nju na Kalvariji. Nje
gova metoda je me
stoma kritična do 
prakse v katoliški Cer
kvi. Predvsem do 
prakse, da so zaradi 
učenja o Bogu, ki je pravičen sod
nik, ... ljudje z občutki krivde po
begnili iz Čerkve. Zato tu ponuja 
odgovor z oznanilom o neskonč
ni in zastonjski ljubezni Očeta, ki 
je Gospod, kar je vesela novica. 
Dalje je kritičen tudi do prakse, da 
Cerkev ljudi ne uči globoko moli
ti, kritičen je tudi do semenišč, ki 
semeniščnikov ne učijo moliti. Ni 
mogoče spregledati ljubezni do 
Cerkve in svete katoliške vere, ki 
jo izraža Larranaga, po njegovem 
prepričanju bi morala Cerkev lju

di narediti vesele in srečne kristja
ne, uravnotežene ljudi. Tako je 
iskal rešitev, kako ljudi naučiti bi
ti z Bogom, in razvil metodo siste
matičnega učenja globoke molit
ve. To opira na poročila o Jezuso
vi molitvi, ko se je umikal na go
ro, da bi bil na samem z Očetom. 
Tako so prakticirali Mojzes, sv. 
Frančišek in mnogi drugi v Cerk

vi. Opozarja, da je veliko preveč 
teologije in govorjenja o Bogu, 
premalo pa bivanja z Bogom. 
Tako je bilo na omenjenem sre
čanju Izkušnja Boga za udeležen
ce veliko priložnosti za osebno 
molitev. Prav za te pravi, da so tre
nutki bivanja z Bogom - Jezusom 
sveti močni časi in tako pomemb
ni, da poziva: "Rešite močne čase 
in močni časi vas bodo rešili"! 
Podčrtal je še poziv zadnjih treh 
papežev, da so ljudje žejni Boga, 
zato jim dajte Boga. Prav na to se

je odzvalo združenje Delavnic 
molitve in  življenja, ki ljudi uči 
moliti -  globoko moliti tako, da 
so v molku in tišini na samem z 
Bogom, izročitev Bogu rodi mir in 
osvoboditev. Še ena pomembna 
spodbuda p. Larranaga in zdru
ženja DMŽ pa se nanaša na redno 
branje Svetega pisma, za kar je Lar
ranaga razvil Kratko pedagogiko 

za branje Božje besede.
Še veliko je zelo praktičnih 
stvari, ki so zaznamovale 
udeležence tako globoko, 
da bodo osebne izkušnje 
ohranili za vse življenje. 
Kako tudi ne, ko jih je 
srečanje z živim Bogom 
spreobrnilo in spodbudi
lo, da so o tem tudi iskre
no pričevali.
Srečanje je bilo tudi prilož
nost, da so se slovenski vo
ditelji, teh je trenutno ak
tivnih 25, srečali z glavno 
koordinatorko za Evropo 
Jany Vaynat Rigot, zadnji 

dan sta se jim pridružili še Maria 
Antonieta Ramirez Faundes, tajni
ca združenja na svetovni ravni in 
Sara Sepulveda, mednarodna 
koordinatorka Delavnic molitve 
in življenja. Združenje je prisotno 
v 40 državah s 16.000 voditelji. 
Duhovni asistent združenja v Slo
veniji je br. Štefan Kožuh, provin- 
cial kapucinov, med slovenskimi 
voditelji pa sta tudi Nada Kekič iz 
Divače in Magda Sever iz Aj
dovščine.

JB

Velikokrat rad brskam po 
zapisih, ki se nanašajo na 
zgodovino naše vasi 

Jamlje. Do nedavnega smo 
vedeli, da je najstarejša 
omemba Jamelj zapisana v 
listini, ki jo hranijo v Trstu.
Takole se glasi v sloven
skem prevodu: "Sreda, 14. 
meseca novembra 1635. 
Zaslišanje se je izvršilo v 
Opatjem selu na župano
vem domu, kjer se nahaja 
urad pisarne devinskega 
gospostva. Opravilo se je 
vršilo omenjenega dne in 
prav tam, ko se je zadeva 
razvedela. Pozvan je bil Ju
rij Radetič iz Jamelj, ki ga je 
sodišče najelo kot pojasnil- 
no pričo, ter opomnjen in 
zaprisežen itd. je na 
vprašanja, ki jih je potrdil s 
svojo zaprisego z dotikom 
rok izpovedal, kakor sledi, 
in sicer:
Na vprašanje je odgovoril: 
Splošno je znano, da 
Tržišani (quelli di Monfal- 
cone), prebivalci Selc (Ronchi dei 
Legionari) in prebivalci s. Pola 
(Ronchi dei Legionari) nepresta
no sekajo drva in si jih prilaščajo 
(po gozdovih), ki spadajo pod de
vinski sodni okoliš (jurisdikcijo), 
in sicer na območju Zavodov, ki 
pripadajo vasi Jamlje. Zaradi uži
vanja le-teh plačujejo vaščani (i 
Bulliggi) (devinskemu) gradu let
no po dvanajst kozličev. Ker sem 
se v pretečenih letih postavil po

robu dvema od njih, ki sta pri
pravljal drva v omenjenih "Zavo
dih", sta me napadla in suvala do

take mere, da bi tam  za gotovo 
obležal mrtev, ako se nista tam 
nahajala gospoda Franc Soratti in 
pokojni Tomaž Favorito, in to se 
je ponovilo v navzočnosti gospo
da Andreja Vižintina in Boštjana 
Devetaka.
Na vprašanje je odgovoril:
"Oba moja napadalca sta bila do
ma iz St. Pola, prvemu je bilo ime 
Gregor Pin, drugemu pa Andrej
Sansa".

Datum: 14. november 1635.
Po vsej verjetnosti gre tu za za
slišanje prič o kazenski zadevi, v 
hiši župana v Opatjem selu, kjer 
se je leta 1635 nahajal urad devin
skega gospostva. Ta datum  smo 
imeli v Jamljah za prvo omembo 
naše vasi.
Pred nedavnim pa se je v naši 
cerkvi v Jamljah pod korom poja
vil mali uokvirjeni podatek, ki 

nas obvešča:
"Iz neke listine, ki je bila iz
dana 1. marca 1325, izve
mo, da je imela mirenska 
cerkev sv. Jurija vinograd pri 
Doberdobškem jezeru. V 
njej beremo, da je neki Le
nart iz Jamelj prodal Hen
riku, pisarju v Gorici, v oko
lici jameljske vasi tik (do- 
berdobškega) jezera vino
grad, dotikajoč se vinogra
da (cerkve) sv. Jurija iz Mir
na (sancti Georri de Merin) 
ob javni poti". Tako piše v 
arhivu grofa Sigismunda At
temsa iz Podgore. Ta poda
tek so objavili v Izvestju 
Muzejskega društva za 
Kranjsko v štev. 12. leta 
1902, na strani 68, štev. 14. 
Kot marsikaj je to iztaknil 
tudi naš g. župnik Ambrož 
Kodelja in nas tako na novo 
seznanil z delčkom naše 
krajevne zgodovine. V tem 

zapisu je omenjen datum 1. ma
rec 1325 za Jamlje, kar po dose
danjem vedenju priča, da je to 
najstarejša uradno zapisana 
omemba vasi Jamlje.
Ta letnica je vklesana tudi na pod
stavku našega novega daritvenega 
oltarja. Tako nas povezuje z našo 
krajevno zgodovino in tudi z 
našimi predniki, na katere bi mo
rali večkrat pomisliti.

Marco Peric

Foto Karmen Bončar

K o zo ro g i v  sten i v  dolin i T riglavskih jezer

SKAVTI ZE M I Goriški klan na Triglavu

Po poteh slovenskih 
naravnih biserov

Poletni meseci so obdobje, 
ki je najbolj prim erno za 
počnitikovanje in  brez

skrbnost. Večina dejavnosti se 
takrat prekine do začetka nove 
sezone, v septem bru. Skavtske 
dejavnosti pa prav poleti do-

odlično opravili. Štartali so v po
nedeljek, 1. avgusta, s Pokljuke. 
Prvi dan so se povzpeli najprej do 
planine Konjščica, kjer deluje si
rarna, in nato v prvem težjem vz
ponu do Studorskega prevala. 
Vreme, ki je bilo ob štartu dokaj

dospeli v popoldanskih 
urah, ravno ko se je nebo 
razjasnilo in napovedalo 
lepo in sončno vreme za 
naslednje dni. Pogled iz 
dom a Planike je bil res 
enkraten: nahaja se
namreč prav pod triglav
sko "kupolo", ki se pono
sno in  visoko dviga nad 

vsemi, ki se vanjo zazrejo.
Prav poseben je občutek jutranje
ga prebujanja v visokogorju, ko 
se sonce kot ognjena krogla dvi
ga izza vrhov in  skalnato hribov
sko pokrajino prebarva v oranž- 
no-rdeče pramene. V taki narav
ni scenografiji je goriški klan 
začel zadnji del svojega pohoda 
na najvišji slovenski vrh. Boljšega 
dne za vzpon bi si skoraj ne m o
gli izbrati. Jasnina na nebu je go- 
riške pohodnike spremljala ves 
dan. Posebej razburljiv je bil seve
da zadnji del poti po grebenu, ki 
pelje z Malega Triglava na vrh do 
Aljaževega stolpa (2864 m  nad
morske višine). Pogled v prepad 
in  dolino globoko pod triglav
skim vrhom je naravnost dih je- 
majoč. V toplih poletnih mese
cih je v takem vrem enu edina

sežejo svoj višek. Po "zimski" se
zoni s sestanki in prenočevanji so 
poletni meseci čas za taborjenje. 
To velja za vse starostne veje: prav 
poseben tabor leto za letom čaka 
najstarejšo vejo, roverje in popot
nice.
Gre za potovalni tabor, kar seve
da pomeni, da skavti in skavtinje 
iz dneva v dan spreminjajo svoj 
"bivalni okoliš" in imajo vse po
trebno za obdobje celotnega ta
bora pospravljeno v enem  sa
m em  nahbrtniku, ki ga nosijo 
vselej s sabo. Teža "ruksaka”, ki 
so ga letos nosili roverji in popot
nice, je bila morda še nekoliko 
večja kot po navadi, pa ne zaradi 
same opreme, ampak zaradi poti, 
ki je bila posebej naporna. Go
riški klan se je namreč odpravil 
na Triglav, najvišji slovenski vrh. 
Tabora se je udeležilo 13 roverjev 
in popotnic, ki so svoje "delo”

ugodno, se je tam  začelo kisati. 
Naslednji del poti, ki je s Studor
skega prevala peljal do Vodniko
ve koče, so goriški roverji in  po
potnice prehodili pod dežjem. 
Prvi dan pohoda se je sklenil z 
novim precejšnjim vzponom do 
dom a Planike na 2400 m etrih 
nadmorske višine. Klanovci so tja

morebitna "nevšečnost" vrsta tik 
pod vrhom  Triglava: zdi*se pa 
nekako tako, kot bi šli po naku
pih v nakupovalni center na 
božično vigilijo. Množica ljudi, 
ki se vzpenja, množica ljudi, ki 
sestopa: ustvarjajo se prave 
gneče, vrste in "prom etni za
maški". Vse to pa je seveda po-

S k u p n a  slika  p red  A ljažev im  sto lp o m
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Vsedržavni liturgični teden je bil letos v Trstu

Liturgija opora življenja
T  etošnji vsedržavni liturgič

ni teden, in sicer 62. po vr- 
1— isti, je bil v Trstu. Okrog se

demsto udeležencev se je shajalo 
na četrtem pom olu in  poslušalo 
razne predavatelje, ki so želeli 
osvetliti predvsem srečevanje kri
stjanov pri bogoslužju. Poseben 
poudarek je bil tokrat na katehet
skem in vzgojnem pom enu litur
gije ali bogoslužja. Vmes so se vr
stile še druge prireditve, od izle
ta v oglejsko baziliko do koncer
ta pri sv. Justu. Molitve so bile v 
cerkvi sv. Antona Novega. Tam je 
maševal m ed drugim i tud i lju
bljanski nadškof in  m etropolit 
dr. Anton Stres. Tega zborovanja 
ob koncu avgusta se je udeležil 
tudi celjski škof msgr. Stanislav 
Lipovšek, ki je bil več let predsed
nik Slovenske liturgične kom i
sije.
Predavanja so bila zanimiva in 
vsako bi bilo vredno večje poglo

bitve. Uvodnega je imel kardinal 
Comastri, ki je poudaril pom en 
bogoslužja in  se ustavil predv
sem pri treh zakramentih, in  si
cer krstu, evharistiji in pokori. V 
predgovoru je poudaril, da litur
gija ni nekaj 'statičnega', ampak 
krščanstvo je samo po sebi pot, 
na katero nas kliče Bog. Aposto
lom  je Jezus rekel: "Hodi za me
noj"! V prvih spisih ni govora o 
krščanstvu, ampak je govor o po
ti oziroma o dveh poteh: tisti, ki 
vodi v življenje, in tisti, ki vodi v 
pogubo. Kardinal Comastri je na
to omenil, da je liturgija privile
giran prostor, ki nas vodi k veri 
ter nas neprestano vzgaja za vero. 
Koncil je dal velik poudarek li
turgiji, saj o njej pravi, da je prav 
liturgija tisti prostor, kjer se ure
sničuje naše odrešenje, in prispe
va k temu, da verniki doživijo v 
svojem življenju Kristusovo sk
rivnost in  jo obenem  posre

dujejo drugim . Kristus nam reč 
deluje po zakramentih; središče 
bogočastja je prav Božje 
usmiljenje, ki se razodeva v lju
bezni, ki jo ima Bog do nas. 
Zanimivo je bilo tudi predavanje 
škofa msgr. Bruna Forteja. Govo
ril je o Svetem Duhu, ki danes de
luje v Cerkvi. Po svetem Duhu je 
bil spočet Jezus, po Svetem Duhu 
se je na Binkoštni dan rodila 
Cerkev in  prav tako je danes Sve
ti Duh tisti, ki nas pri bogoslužju 
posvečuje. Po zakramentu krsta 
smo rojeni iz vode in  Svetega 
Duha. Cerkev je mati, ki nas rodi 
in obenem  hrani po zakramen
tih  za to in za večno življenje. Li
turgija ni golo obredje, ampak 
Božje delovanje, ki nas po Sve
tem  Duhu stalno prenavlja. Kri
stjan brez Cerkve ni kristjan. Prav 
bogoslužje nas vabi k medseboj
nem u sprejemanju in  v njem de
luje Sveta Trojica s svojim dina-

mizmom. Koncil je lepo pouda
ril, da je bogoslužje vrhunec, h 
kateremu teži delovanje Cerkve, 
in hkrati vir, iz katerega izvira vsa 
njena moč.
Zanimivo je bilo tudi zadnje pre
davanje m eniha skupnosti Bose 
Enza Bianchija, ki je opozoril na 
nevarno ločitev m ed duhovno
stjo in  liturgijo. D uhovnost ne 
sme biti nekaj, kar nas odtujuje 
in  odteguje od konkretnega 
življenja, ampak mora biti pove
zana z liturgijo in  konkretnim  
življenjem. Liturgija je podobna 
delovanju srca, ki črpa in potiska 
kri po žilah. Liturgija zbira Božje 
ljudstvo, da se okrepi z Božjo be
sedo in  Evharističnim kruhom, 
ter ga obenem  pošilja, da ponese 
Božje oznanilo in  lastno priče
vanje v današnji svet.
Še marsikaj lepega smo slišali na 
tem  liturgičnem tednu, kar nam  
je pomagalo bolje razumeti Božje 
delovanje po liturgiji za današnji 
svet. Liturgija ni suhoparen 
krščanski nauk, ampak doživetje, 
ki nam  postane opora za 
življenje.

FV

Škofijska akcija karitas Koper

Pomoč šolarjem

O d meseca maja je na po
dročju celotne Slovenije 
potekala akcija Otroci 
nas potrebujejo, na področju, ki 

ga pokriva Škofijska karitas Kop
er, ta akcija nosi podnaslov Da bo 
korak v  šolo vesel. Na podlagi 
zbranih podatkov ugotavljamo, 
da je pred začetkom letošnjega 
šolskega leta prejelo pomoč Kari
tas 2.125 primorskih šolarjev. 
Sodelavci Karitas na področju ko
prske škofije so še pred začetkom 
šolskega leta 2.037 šolarjem raz
delili 17.000 zvezkov in  drugih 
potrebščin, ki so jih zbrali v svo
jem okolju. Poleg tega je 945 šo
larjev prejelo bone za nakup šol
skih potrebščin v skupni vrednos
ti 22.990 evrov, 25 družin s pet in 
več otroki je prejelo delovne zvez

ke. Skupaj so pomoč Karitas 
pred začetkom letošnjega šol
skega leta prejele 904 družine 
za 2.125 šolskih otrok. Vred
nost tovrstne pomoči, brez 
prostovoljnega dela
sodelavcev Karitas, presega
35.000 evrov.
Redna oblika pom oči otro
kom je tudi Posvojitev na raz
daljo, v katero je vključenih 
160 otrok, kar letno pomeni
48.000 evrov pomoči.
Akcija zbiranja sredstev je poteka
la na več načinov, in  sicer preko 
vplačil individualnih darovalcev 
na račun Slovenske in Škofijske 
karitas, zbiranje šolskih potreb
ščin po osnovnih šolah z naslo
vom Pokloni zvezek, v trgovinah 
in  centrih Karitas, kakor tudi v

sodelovanju z založbami, ki so 
poklonile delovne zvezke dru
žinam s pet in več otroki. Poleg 
posameznih darovalcev je del po
moči prispevala Fundacija in
validskih in hum anitarnih orga
nizacij, kakor tudi koprska škofi
ja in revija Ognjišče. V akcijo Po
kloni zvezek so se vključile šte

vilne osnovne šole, 
kar je dragoceno za 
učenje solidarnosti 
med vrstniki. Tudi v 
nekaterih Mercator 
centrih  so bile po
stavljene košare, 
kjer so kupci lahko 
oddali svoj dar. Na 
ta način je Karitas 
na področju kopr
ske škofije zbrala 
4621 zvezkov in 
drugih šolskih po
trebščin.
V septembru bo Od
bor za m aterialno 

pomoč pričel z reševanjem pro
šenj staršev in predlogov stro
kovnih delavcev šol za večjo fi
nančno pomoč otrokom, kot so 
prevozi, prehrana v šoli, pomoč 
pri plačilu šolskih in  obšolskih 
dejavnosti in  drugih stroškov v 
zvezi s šolanjem.

Jožica Učen

Odprtje razstave Nikolaja Beera

Naslovnice koledarjev 
in podobe Kristusa

V M uzeju krščanstva na 
Slovenskem  v Stični 
bodo v  sredo, 14. sep

tem bra 2011, ob  18.00 odprli 
razstavo akadem skega slikarja 
Nikolaja Beera z naslovom  Na
slovnice evangeličanskih ko 
ledarjev in podobe Kristusa. 
Razstavo bo  slovesno  odprl 
škof Evangeličanske Cerkve v 
Republiki Sloveniji m ag. Geza 
Erniša. Avtor razstave je u m et
n o stn i zgodov inar Robert 
Inhof. Likovna dela bodo  na 
ogled do nedelje, 16. oktobra 
2011.
O biskovalcem  bodo  predsta
vili več kot 40 Beerovih likov

n ih  del s sakralno  tem atiko . 
Predstavljene bodo  risbe, ki jih 
je um etn ik  ustvaril v  štiridese
tle tnem  sodelovanju z evange
ličanskim  verskim  tiskom . Iz
brane risbe so predvsem  m ora
listične. Govorijo o  grešnem  
svetu kot o "g lobeli sm rtn e  
sence", v kateri je človek o b 
dan z vojno, pijančevanjem  in 
lakoto. Podobe grešnikov so v 
svoji tem ačn i grešnosti grote
skne in  sodijo v kategorijo Bee
rovih jedcev in  pivcev, ki jih  je 
vzporedno upodabljal v drugih 
p o m em b n ejš ih  delih . Edina 
m ožna odrešitev iz pogubnega 
sveta se kaže v okrilju družine, 
v  m olitvi in  b ran ju  Svetega pi
sma. Poleg risb bo na ogled tu 
di izbor nek a te rih  av torjev ih  
ekspresivnih podob  Kristusa. 
Kratka p redstav itev  N ikolaja 
Beera
Nikolaj Beer se je rodil leta 
1945 v Križevcih v Prekm urju.

Na Akademiji za likovno u m et
nost v  Ljubljani je leta 1973 d i
plom iral iz slikarstva pri prof. 
Gabrijelu Stupici. Razstavljal je 
n a  več kot 30 sam osto jn ih  in  
več kot 130 skupinskih razsta
vah.
Nagrade: leta 1989 je prejel ve
liko p rem ijo  P an n o n ia  89 v 
Som botelu na Madžarskem; le
ta  1990 G rum ovo  nagrado  
občine Zagorje ob  Savi; leta 
1993 plaketo za vrhunske do 
sežke v  kulturi občine M urska 
S obota in  leta 2004 nagrado  
g rand  prix  n a  6. slovenskem  
b ienalu  m esta Kranj. Bil je po 
b u d n ik  red n ih  le tn ih  slikar
skih kolonij Prim oža Trubarja 
v  M oravskih Toplicah. Kot 
um etniški vodja poleg kolonije 
v  M oravskih Toplicah vodi tu 
di najstare jšo  slikarsko kolo
n ijo  Izlake-Zagorje. Nikolaj 
Beer kot svobodni um etn ik  ži
vi in  ustvarja na Izlakah.

Krotke
Vabilo na romanje v Medjugorje 
od 30. septembra do 3. oktobra 2011
Odhod avtobusa bo iz Rožne Doline (pri Gorici) s  postankom na 
Kozini, potem pa bo pot vodila do Reke in dalje do Medjugorja. Dva 
dneva v Medjugorju bomo posvetili molitvi, vzponu na Križevac, 
obiskali bomo Hrib prikazovanja in se udeležili češčenja sv. Križa in 
Najsvetejšega. Obiskali bomo skupnosti Cenacoio in Majčino selo. 
Prijave pri g. Darkotu v Gorici (telefon: 0481-882395 ali 0481- 
32121), pri ge. Ani (za Slovenijo: 00386-5-3022503) ali pri župniku 
g. J. Markuži (telefon: 040-229166). Pri vpisu plačate celotno vsoto 
in dobite spored romanja. Medjugorska Kraljica miru vas vabi in 
kliče. Pridite, ne bo vam žal potovanja in srečanja z dobrimi ljudmi, 
ki častijo Božjo Mater Devico Marijo.

r

Diamantna maša msgr. Vladimirja Piriha 
v Hrušici
“Življenje je meni Kristus”!, tako izpoveduje msgr. Vladimir Pirih ob 
svoji diamantni maši, ki jo je konec avgusta slovesno daroval na eni 
od ponovitev, tokrat v Hrušici. Slovesno bogoslužje je v ospredje

postavilo veličino in lepoto duhovniškega poklica ter življenja iz 
krščanske vere. Hrušica je  kraj Pirihovih začetkov, saj je  bil prav v 
cerkvi sv. Krizogona posvečen 28.6.1946, naslednji dan pa je pel 
novo mašo. Ob somaševanju domačina Toneta Požarja, župnika 
Ivana Furlana, železomašnika Efrema Mozetiča in še  sedmih drugih 
duhovnikov je  Pirih vodil slovesno bogoslužje. V nagovoru je 
izpovedal neizmerno veselje in hvaležnost za klic v duhovniško 
službo, ki g a je  zaslišal že kot otrok. Spominjal se je  posvečenja in 
novomašne pridige g. Viktorja Berceta, ki mu je takrat pomenljivo 
klical: “Veliko zmot je že šlo preko slovenske zemlje, tudi današnje 
zmote bodo minile. Dvigni svoje novomašne roke in blagoslovi to 
ubogo slovensko ljudstvo, naj bo Kristus z njimi”. Zamislil se  je  tudi 
nad usodo nekdaj veličastne hrušiške pražupnije, saj že 49 let ni 
bilo duhovnega poklica, sedaj pa je župnija zaradi pomanjkanja 
duhovnikov v soupravi s Podgradom. Župljane Hrušice je spodbujal, 
naj se  vrnejo k molitvi, ker je to tisto, kar pritegne Boga. Bogoslužje 
so s  svojo navzočnostjo obogatile tudi sestre notredamke iz Ilirske 
Bistrice. Z izbrano pesmijo je sodeloval domači Cerkveni pevski 
zbor, ki ga vodi Sebastijan Mavrič, pri orglah pa je bil mladi organist 
Andrej Ljubič. Praznovanje se  je  nadaljevalo na dvorišču ob 
dobrotah pridnih rok hrušiških gospodinj. /  JBA

Predstavitev Katehetsko pastoralne šole
Katehetsko pastoralna šola je ena od oblik verskega izobraževanja 
odraslih  in ce lo stn eg a  oblikovanja o se b n o sti v Cerkvi na 
Slovenskem, ki jo izvajajo v vseh šestih (nad) škofijah. Študij je 
dvostopenjski in traja štiri leta. Prva stopnja sistematično uvaja v 
osnove teoloških, filozofskih in antropoloških ved. Na drugi stopnji 
slušatelji izberejo katehetsko ali biblično smer. Poglobijo poznavanje 
Svetega pisma, pridobijo pedagoško in katehetsko znanje ter se 
uvajajo v pastoralno delo (v župniji). Predavanja potekajo enkrat na 
teden, izpiti pa ob sklepu predavanj posameznega predmeta. Študij 
študentje končajo s  pisno nalogo.
V prvi letnik Katehetsko pastoralne šole se lahko vpišejo kandidati 
s  končano štiriletno srednjo šolo, na drugo stopnjo pa tisti, ki so 
uspešno končali prvo stopnjo omenjenega izobraževanja.
Študijski program zajema predavanja in praktične vaje, skupinsko 
delo in seminarje ter študijsko in duhovno poglabljanje. Primeren 
je za osebe, ki želijo:
- pridobiti osnove teoloških, filozofskih in antropoloških ved;
- poglobiti versko znanje in poznavanje Svetega pisma;
- se  usposobiti za katehetsko delo (poučevati verouk v župniji) ali 
obogatiti katehetsko delovanje;
- voditi birmanske ali druge skupine;
- delovati na pastoralnem področju (v župniji).
V vseh šestih (nad) škofijah bodo pred začetkom predavanj pripravili 
informativne dneve, ki bodo v drugi polovici septembra, predavanja 
pa se bodo začela konec septembra oz. na začetku oktobra. 
Dodatne informacije dobite na spletni strani Katehetsko pastoralne 
šole http: //k p s . rkc. si/, kjer so na voljo informacije o pogojih za 
vpis in študijskem programu.

Orehovlje

Praznovanje sv. Avguština
Orehovlje in  Prosvetno 
društvo Standrež. Gledal
ci so se nasmejali ob 
veseloigri Ah, ti ka-

zvok je poskrbel David Vižintin, 
za scenografijo pa Leopod

Plesničar iz Prosvetnega društva 
Štandrež.

VOrehovljah pri Mirnu je 
bilo tudi letos tradi
cionalno praznovanje sv. 
Avguština. V sredo, 24. avgusta 

2011, je bil po sveti maši na pro
gram u koncert baročne ko
m orne glasbe na novo ustanovl
jene skupine glasbenikov, ki se 
prav tu v Orehovljah, iz veselja 
do izvajanja te zvrsti, tudi zbira
jo in vadijo. V sestavu sodeluje
jo flavtistka Doris Kodelja, 
flavtistka in sopranistka Marjet
ka Lužnik, altistka Mirjam Pa
hor, čembalistka Eva Dolinšek in 
kontrabasist David Šuligoj. Na

koncertu so izvajali sonato za 
dve flavti in basso continuo P. A. 
Locatellija, tri samostojne sklad
be za čembalo A. Scarlattija, D. 
Scarlattija in J. P. Svveelincka, 
Handlovo kantato La solitudine 
in Vivaldijevo AlTombra di 
sospetto.
Osrednji del praznovanja je bil v 
nedeljo, 28. avgusta 2011. Začel 
se je s slovesno sveto mašo ob 16. 
uri, ki jo je daroval dekan Janez 
Kržišnik s tremi somaševalci. 
Maši je sledil kulturni program, 
ki so ga pripravili člani Kulturne
ga društva Stanko Vuk Miren-

valirjil, zabavni 
zgodbici o svilogojstvu, 
panogi, ki je bila najdlje 
prisotna na naši goriški 
ravni. Avtorica besedila 
Mojca Dolinšek je podatke 
iz knjige Murve in kavalirji 
Vesne Mie Ipavec obliko
vala v kratko, hum orno  
zgodbo. Vse to je mojstrsko 
prenesel na oder izkušeni 
igralec in režiser Božidar 
Tabaj. Igrali so Nadja Ple
sničar, Sonja Cijan, Mojca 
Dolinšek, Aleksandra Oli
vo, Jože Bezjak, Marko Bra
jnik in Božidar Tabaj. Za

Cerkev v Orehovljah je podru
žnica, zato je praznik sv. Avgušti

na edini izmed večjih do
godkov, ki vaščanom nudi 
priložnost, da se srečajo, 
družijo in veselijo. Letos je 
pri pripravi in  izpeljavi 
praznovanja, poleg ostalih 
vaščanov, sodelovala tudi 
nova krajevna skupnost 
Orehovlje, ki je pripravila 
bogato tom bolo. Njen 
izkupiček je nam enjen ob
novi cerkvenega zvonika. 
Obiskovalce so na koncu 
še pogostili s tradicional
nim i bleki, ki jih vsako 
leto pripravi gostišče 
Makorič, z dom ačim  
pecivom gospodinj in 
žlahtno kapljico.
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Kratke
V Postojni začetek šolskega leta 
z gledališčem
V Sloveniji s e je  1. septem bra začelo novo šolsko leto. V Postojni 
so ta  pomembni dan popestrili z gledališko predstavo, ki so si jo 
ogledali dijaki srednje gozdarske in zdravstvene šole. V goste so

povabili dramsko skupino PD Štandrež, ki je  dijakom postregla z 
vedro enodejanko Gremo v teater. Predstava je  bila v Kulturnem 
domu; humorna vsebina je  zabavala okrog 500  dijakov. Pred 
začetkom  predstave je  na oder stopila ravnateljica Cvetka 
Karmel; dijakom in profesorjem je zaželela uspešno šolsko leto 
in lepo počutje v šolskih prostorih. Tudi to pripomore k boljši 
pridobitvi primernega znanja, ki bo mladim služilo na življenjski 
poti. Poudarila je tudi pom embnost obšolskih dejavnosti, ki širijo 
obzorja mladih. Dijaki so predstavo lepo spremljali in zapuščali 
dvorano z nasmejanimi obrazi.
Člani dramskega odseka PD Štandrež so v nedeljo, 4. septembra, 
v Kalu nad Kanalom, ob Prazniku krajevne skupnosti, odigrali 
komedijo Čudna bolezen, ki je  v njihovem repertoarju nad deset 
let in vselej povzroča salve sm eha med gledalci. /  DP

Svojevrsten začetek novega šolskega leta 
na SCGV E. Komel
Novo šolsko leto se  na SCGV Emil Komel začenja na nekoliko 
nenavaden način. Pred začetkom rednega pouka bo na šoli 
potekal dvodnevni tečaj za učence in učitelje trobente. V goste 
prihaja prof. Fabiano Maniero, prva trobenta orkestra Gran Teatra 
La Fenice iz Benetk in skupine “I Solisti Veneti". 7. in 12. 
septem bra bo vodil individualni in skupinski tečaj. Prof. Maniero 
je  igral v znanih orkestrih (ork. Toscanini v Parmi, ork. Haydn v 
Bocnu, Orchestra di Padova e  del Veneto) pod taktirko znamenitih 
dirigentov, kot s ta  R. Muti in L. Maazel. Za sabo ima bogato 
koncertno  dejavnost, izvedel je  več snem an j kot solist, v 
kom ornih z a se d b a h  z godali in o rkestri. Poučeval je  na 
k o n se rv a to riju  Pollini v P adovi, s e d a j  pa je  d o c e n t na 
konservatoriju v Castelfranco Veneto. Dodatne informacije za 
udeležence tečaja daje tajništvo šole (tel. 0 4 8 1 5 3 2 1 6 3 ) ali po 
e-pošti info@emilkomel. eu.

Vrsta prireditev ob krajevnem  prazniku 
Solkan
Krajevna skupnost Solkan in Mestna občina Nova Gorica vabita 
na niz prireditev ob krajevnem prazniku Solkana. Pester program 
za vse okuse se  je  začel 1. septem bra z razstavo Solkan... v 
domu Krajevne skupnosti Solkan; razstavo, ki bo odprta do 9. 
se p tem b ra  2 0 1 1 , je  priredilo Turistično društvo Solkan v 
sodelovanju z RIRD Solkan.
V soboto, 3. septem bra, je  bila proslava ob krajevnem prazniku 
na trgu Jožeta Srebrniča. Na slovesnem večeru sta  pozdravna 
nagovora imela predsednik Sveta KS Jože Leban in župan 
Mestne občine Nova Gorica Matej Arčon. Podelili so tudi priznanja 
KS za leto 2011. Glasbeni užitek s ta  poslušalcem  poklonila 
Slovenski oktet in zmagovalka Bitke talentov 2011 Julija Kramar. 
Program je povezovala Vesna Bašin. Prireditev se  je  končala z 
družabnim srečanjem  z ansam blom  Kingston. V nedeljo, 4. 
septem bra, dopoldne je  bila na vrsti Mednarodna soška regata 
od HE Solkan do Podgore - organizator je  bil Kajak klub Soške 
elektrarne Nova Gorica -, popoldne je  bil koncert sakralne glasbe 
v baziliki na Sveti Gori; oblikoval ga je  O ktet Vrtnica pod 
umetniškim vodstvom Marka Muniha.
Zvečer pa so zazvenele dalmatinske pesmi na dvorišču doma KS 
Solkan; izvajali s ta  jih vokalna skupina Snežet iz Tolmina in 
Glasbena skupina Tamburjaši. Organizator tega koncerta je  bilo 
Kulturno društvo Slavec Solkan v sodelovanju s  Turističnim 
društvom  Solkan. Praznik s e  bo nadaljeval v sobo to , 17. 
septem bra: od 9. do 18. ure bo M ednarodno tekm ovanje v 
u m e tn o s tn e m  k o ta lk an ju  za 13 . pokal P erla  2 0 1 1 ; na 
kotalkališču ob nekdanji solkanski tržnici ga prireja Kotalkarski 
klub Perla Solkan. Ob 17. uri bo postavitev obeležja zbirnega 
centra za vojne ujetnike osamosvojitvene vojne, 
v osnovni šoli Solkan. Slovesnost organizira Zveza veteranov 
Sever v sodelovanju s  Krajevno skupnostjo Solkan. Ob 19. uri pa 
bo v dvorani na nekdanji solkanski stražnici gledališka predstava 
Univerzalci v izvedbi Dram skega krožka Unitri Nova Gorica. 
Gledališki večer prirejata Kulturno društvo Slavec Solkan in 
Društvo upokojencev Solkan.

Goriški fo tograf Igor Pahor razstavlja 
v Fiumicellu
V spodnji Furlaniji v Fiumicellu, v razstaviščni dvorani “sala dei 
Tigli" v ulici Gramsci 6, je  do 18. septem bra na ogled fotografska 
razstava Portreti 2 goriškega avtorja Igorja Pahorja. Pahor je  
fotografijo vzljubil že kot m ladenič v drugi polovici 70 . let 
prejšnjega stoletja. Kmalu potem se  je  aktivno vključil v Fotoklub 
S kupina 7 5  in svo je fo to g ra fsk e  p o sn e tk e  že m arsikdaj 
razstavljal. Fotografija je  izraz njegove intime in v njej vselej išče 
nekaj še  nevidenega. Razstava, ki jo pripravlja kulturno društvo 
At thirty seven pod pokroviteljstvom občine Fiumicello, je  odprta 
od torka do nedelje: od 17.00 do 19.00 (torek, petek, sobota) in 
od 10.00 do 12.00 (četrtek in nedelja).

Zasedanje pokrajinskega tajništva SSk za Goriško

Med vsebinami tudi o 
prihodnjih kongresih stranke
Goriško pokrajinsko 

tajništvo SSk je na 
nedavnem  zasedanju 
obravnavalo aktualne teme, ki 

zadevajo goriško pokrajino. 
Največ pozornosti je 
bilo nam enjene vplivom 
vladnega protikriznega 
dekreta, pripravam na 
16. pokrajinski kongres 
ter na politično 
strategijo glede 
prim arn ih  volitev 
goriške leve sredine za 
izbiro županskega 
kandidata.
Predstavništvo v  izvo- 
jenih  organih javnih us
tanov predstavlja prav
ice in  avtonom no upra
vo ozemlja 
Slovenska skupnost je 
odločno proti ukinjanju 
pokrajine Gorica in 
m ajhnih  občin ter proti 
zniževanju 
predstavništva, ki 
temelji zgolj na potrebah po 
varčevanju. Pokrajina Gorica 
in njene občine predstavljajo 
zares m ajhen finančni delež za 
državno bilanco. Glede na 
razpoložljiva sredstva pa so se 
vedno izkazale s prim ernim  
gospodarjenjem  in  dobrim  
upravljanjem. Zato bi morala 
vlada poseči tam, kjer se je z 
denarjem  davkoplačevalcev 
dobesedno razmetavalo. 
Pokrajinsko tajništvo SSk 
meni, da m orata italijanska 
vlada in  parlam ent na poseben 
način obravnavati vse tiste 
krajevne avtonomije, v katerih 
živi slovenska narodna 
skupnost. Predstavništvo 
narodnih  in  jezkovnih 
skupnosti v izvoljenih organih 
političnih in  upravnih ustanov 
pa je glavni temelj sodobne 
zaščitne zakonodaje. Zaščita, v 
kateri n i predvideno 
zastopstvo narodne skupnosti 
v javnih ustanovah, nikakor ne 
ustreza evropskim 
standardom , ki jih določajo 
pom em bni meddržavni 
dogovori. Zato tudi goriška SSk 
popolnom a podpira skupno 
stališče županje občine 
Števerjan in župana občine 
Repentabor, ki sta poslala

pisno izjavo italijanskemu 
predsedniku, predsedniku 
vlade ter obem a 
predsednikom a parlamenta. 
Goriška SSk se pripravlja na

16. pokrajinski kongres
Dne 7. in  8. oktobra bo v 
Gorici potekal 16. pokrajinski

kongres SSk za Goriško, kot je 
bilo to  določeno na zadnjem 
zasedanju tajništva. 
Nadaljujejo se tako priprave na 
ta pom em bni dogodek zbirne

stranke Slovencev na 
Goriškem. V ponedeljek, 12. 
septembra, bo sekcijski

kongres imela občinska sekcija 
SSk za Gorico. V sredo, 14. 9., 
pa bo na vrsti goriška 
m ladinska sekcija.
Kandidat SSk na prim arnih 
volitvah za izbiro goriškega 
levosredinskega županskega 
kandidata
Pokrajinsko tajništvo SSk je 
tudi obravnavalo priprave na 
prim arne volitve goriške leve 
sredine za izbiro županskega 
kandidata. Ocenilo je, da so 
priprave potekale v pozitivnem  
sodelovanju levosredinskih 

kom ponent. Vzrok 
tega je prepričanje, da 
je enotnost prvi pogoj 
za zmago na 
prihodnjih  občinskih 
volitvah.
SSk se je aktivno 
vključila v pripravo 
prim arnih volitev in 
kot zbirna stranka 
Slovencev na 
Goriškem želi aktivno 
sodelovati s svojim 
kandidatom  oziroma 
kandidatinjo.
Slovenci v Gorici 
im am o osebnosti, ki 
lahko uspešno 
zasedajo župansko 
mesto. Zato je stranka 
tudi prepričana, da so 
m inili časi, ko je bilo 

nem ogoče misliti na 
slovenskega kandidata za 
župansko mesto.

16. pokrajinski kongres SSk za Goriško
Im a s a m o s t o j n a  s t r a n k a  še 
prihodnost?
V pripravi na 16. pokrajinski kongres SSk za 
Goriško je  potrebno, da se  vprašam o o bistvu, 
na katerem  sloni stranka Slovenska skupnost, 
t. j. sam ostojno politično nastopanje. To je  po 
zaslugi SDZ prej in SSk potem prisotno vsa 
povojna leta do današnjih dni.
S a m o s to jn o s t SSk je  od n ek d a j 
eden glavnih temeljev, na katerem 
tem elji n av ezan o st volilcev. Je 
želja in kleno prepričanje, da je, 
še  posebno v politiki, potrebno 
n as to p a ti z lastn im  obrazom .
Takim  o b ra z o m , ki je  z rc a lo  
bogate , v se s tra n sk e  d ed išč in e  
tega goriškega prostora.
S a m o s to jn o  n a s to p a n je  p a  ni 
enostavna stvar. Predvsem  gre za velik 
napor. To lahko potrdijo vsi tisti, ki imajo večjo 
ali manjšo izkušnjo udejstvovanja v SSk.
Ta napor je  d an es  še  posebno izrazit in tem u 
so  vzrok s p lo š n e  d ru ž b e n e  s m e rn ic e , ki 
tem eljijo  na g loba lizac iji, n e p rič ak o v a n o  
iz ra z ita  g o s p o d a r s k a  k riza  in k ro n ič n a  
razdvajanja v slovenski narodni skupnosti na 
Goriškem.

V bližnji prihodnosti so  pred nam i goriške 
občinske prim arne volitve leve sredine in nato 
volitve za občino  G orica. Ko bo teh  dveh 
p re izk u šen j k onec , bom o z m islijo že na 
deželnih in vsedržavnih volitvah v letu 2013. 
Leto potem pa bodo sp e t na vrsti n aše  občine 
Doberdob, Sovodnje ob Soči in Števerjan. 

Politika je  sa m a  kriva za hudo m oralno 
krizo, v kateri se  nahaja, vendar brez 

politike ne gre. Izstopiti iz političnega 
d o g a ja n ja ,  p o s r e d n o  ali 
n e p o s re d n o , p om en i izginiti z 
družbenega prizorišča. Ostati na 
tem  prizorišču, biti protagonist, 
izpostaviti lasten obraz, identiteto, 

je z ik ,  k u ltu ro , s t r o k o v n o s t  in 
ozemlje pa pomeni soodločati o naši 

skupni prihodnosti!
S tran k a  S lovenska sk u p n o st in n jena 

sa m o sto jn o s t ne slon ita na neki ideologiji. 
Politična sa m o sto jn o s t SSk je  poslanstvo , 
zaradi katerega sm o Slovenci š e  naprej in 
n e p o s re d n o  p ro tag o n is ti pri o d lo čan ju  o 
prihodnosti goriškega prostora.
To dejstvo zadeva vse, ki se  v SSk, tako ali 
drugače, aktivno udejstvujejo. Še toliko bolj 
zadeva to vse volivke in volivce SSk, ki v tej 
stranki vidijo svoje predstavništvo.

0 M

Arhivski posnetek

Utrinek ob letošnjem romanju na Barbano

Pripravljajmo se na smrt

Pred časom sta se dva naša 
zamejca razpisala v zame
jskem dnevniku o duhov
nikih. Dama je bolj sramežljivo 

pisala, drugi pisec pa je začel z  Uk
marjem, češ, če bi ta postal 
blaženi ali celo 
svetnik, bi bil 
lahko zavetnik 
narodnih manj
šin in bi to lah
ko pomenilo 
novi trend, ki 
zadeva vstop v 
duhovniški po
klic v naših kra
jih.
Mene pa je po
dražila neka na
ša Kraševka, ki 
ima sicer sila 
zgovoren jezik. Takole mi je re
kla: "Barbana gor, Barbana dol! 
Če je to romanje namenjeno 
prošnji za duhovne poklice, za 
kar redno none pa tudi kakšen 
nono ali stric molimo tudi doma, 
ne samo n i Barbani, me krepko 
moti. Kje so na tem romanju naše

mlajše družine pa naša mladina ? 
Vsi se dičimo, da imamo skavte 
pa katoliško prosveto pa zbore pa 
petje pa vse mogoče, kaj pa tu? 
Zakaj teh ni tu na romanju? 
Vsako leto eni in isti obrazi stare

jših! To ni romanje, kjer prosimo 
za duhovne poklic, če mladine ni 
zraven, saj bodo izšli iz teh vrst, 
ne iz vrst zamejskih nonotov in 
non! Drugo leto predlagajte, da 
bo imelo romanje na Barbano 
temo: 'PRIPRAVLJAMO SE NA 
SMER'! To je važno za nas none

in nonote"!
V našem tisku zelo pogosto 
beremo laskava poročila o 
delovanju katoliških organi
zacij. Vsako leto posvečamo 

kar štiri strani tem poročilom, da 
vidimo, kaj vse im am o... Isto je s 
skavti, čeprav nekateri pravijo, da 
to ni verska organizacija. Naj bo 
karkoli že, zbirajo se ob župnijah, 
cerkvi, po župnijskih dvoranah, 

v  cerkvenih 
prostorih. Potem 
pa se zalomi, za- 
kisa, ko je treba z 
župnijo sodelo
vati. Zakaj? Ali 
duhovniki nima
m o pravega pri
stopa do mla
dih? Možno, saj 
smo bili rojeni v 
prejšnjem stole
tju... Drugi si ne 
upajo nič sprego
voriti, k e r ... Saj 

veste, da so besede živi 'tajfelj', 
molk pa najbolje naloženo zlato, 
shranjeno v najbolj zavarovanem 
trezorju...
Ob tem sem se zamislil neko ne
deljo, ko m i je sodelavec po maši 
takole zabnisil: "Vidite tisto stran 
v naši cerkvi? Ta sploh ni verna!

Oni hodijo k maši zato, da hodi
jo! Nikoli niso šli na nobene 
duhovne vaje, nič verskega ne 
berejo, so tam. Naša politika si je 
prisvojila vero kot nekaj, kar se 
obesi zraven, enako katoliška 
prosveta, da se reče, da je to ka
toliško! -  Poslušate radio Ognji
šče"? “Malo", mu odvrnem, "ker 
ga ne dobim, razen ko sem v av
tu". "Ste slišali, kaj tam 'plozajo' 
naše organizacije"? "Ne vem. 
Kaj"? "Samo o prispevku, da ima
jo premalo denarja, o drugem pa 
nič! Nikoli ne omenjajo vas 
duhovnikov. Kdo ste vi zanje? 
Cepci! -  To je to! Potem pa pogle
jte ono drugo stran v naši cerkvi; 
poglejte one ženice! Izgarane, iz
mozgane, komaj hodijo, so pa 
vedno nasmejane, čeprav jih je 
življenje zelo zdelalo... Tu je 
odraz naše resnične vere"!
Ta pridiga je bila zame tisto 
nedeljo in še ponedeljek dovolj 
za kosilo. Vi pa si mislite svoje. Je 
mogoče res, da je vera našim ka
toliškim politikom in prosve- 
tašem samo privesek, ki so si ga 
obesili zato, da si nabirajo glasove 
na volitvah in člane po društvih? 
Mogoče pa je le res... Za to pa res 
nismo potrebni duhovniki!

Ambrož Kodelja
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Gledališče Verdi v Gorici /  Sezona 2011-12

Glasbeni in gjedališki 
dogodki za vse okuse

V prostorih goriške občine 
so v ponedeljek, 29. avgu
sta, predstavili letošnjo 

sezono gledališča Verdi v Gorici, 
ki se obeta kar pestra in bogata in 
bi zaradi tega, po željah oz. pre
pričanju um etniškega 
vodje goriškega kultur
nega hram a Walterja 
Mramorja, župana Etto- 
reja Romolija in  občin
skega odbornika Anto
nia Devetaga, morala 
priklicati še bolj številno 
publiko kot lani. Gleda
liški in glasbeni program 
je skrbno izbran in  po
nuja marsikatero dežel
no premiero, več nasto
pov znanih  italijanskih 
in  gledaliških um et
nikov in  priznanih imen 
z m ednarodne scene.
Tudi letošnja sezona je razdeljena 
na tri sklope, dramski del, poseb
ne dogodke in glasbene priredit
ve. Med posebne dogodke ned
vom no spada nastop v ‘70. letih 
prejšnjega stoletja zelo slavne 
pevke disko glasbe, Glorie Gay- 
nor, katere zimzelene pesmi bo
do goriški poslušalci lahko po

slušali 8. novem bra, ko se bo 
začela letošnja sezona gledališča 
Verdi. V isti sklop spadajo gosto
vanje tip-tap baleta Ta Dogs, ki 
bo 26. januarja 2012; razkošen 
spektakel Mother Afrika s 40 so

delujočimi (plesalci, žonglerji in 
drugi nastopajoči) si bodo gle
dalci ogledali 12. marca 2011; ce
lovečerni koncert Paula Younga, 
druge nekdanje blesteče zvezde 
iz '80. let, ki bo na sporedu 12. 
maja kot zadnja prireditev le
tošnje sezone Verdijevega gleda
lišča.
V spored gledaliških predstav je

M ramor uvrstil komika Maxa 
Giustija (14. novembra), enega 
izmed najbolj izvirnih italijan
skih komikov današnjega časa, in 
njegovo predstavo 100%comiccr, 
Zuzzurra in Gaspareja s predsta

vo La cena dei cretini (pov
zeto po delu Večerja bedakov 
F. Vebra); Franca Branciaro- 
lija, ki bo protagonist dela 
Servo di scena Ronalda 
Harwooda (19. decembra); 
predstavo Češnjev vrt A. P. 
Čehova v režiji Paola Magel- 
lija (17. januarja 2012), m u
zikal Dr. Jekylle Mr. Hide 
Giancarla Sepeja (4. fe
bruarja; v njem nastopajo tu
di Rosalinda Celentano in 
večno mladi Aliče in  Hellen 
Kessler); igro Vincenza Sa- 
lemmeja Vastice e il veleno 

(23. februarja); Mariana Rigilla s 
predstavo L. Pirandella Questa 
sera si recita a soggetto (15. mar
ca) ter komedijo Paola Polija, ki 
se naslanja na dela Anne Marie 
Ortese (28. marca).
Sklop baletnih prireditev se bo 
pričel 24. novem bra, ko bo na 
goriškem odru plesna predstava I 
promessi sposi, una storia d'a-

more solo in apparenza; v njem 
nastopata Massimiliano Finazzer 
Flory in prva dama milanske Sca- 
le Gilda Gelati. Pevci m ednarod
no priznane gospel skupine 
Choir bodo 11. decembra pred
stavili Grace; koncert Balkanika 
bo pa 14. januarja 2012; skladbe 
iz Vzhodne Evrope bo izvajalo 
dvanajst pianistov iz Gorice in 
Vidma, poleg teh pa še zbor deže
le FJK, katerega vodja je Cristian 
DelTOste. Glasbeni nastop je na
stal pod taktirko VValterja Sivilot- 
tija, ki je že podpisal marsikateri 
uspešen glasbeni dogodek. Na 
goriškem odru bo 11. februarja 
zaživel muzikal Aliča v čudežni 
deželi. Baletna skupina iz Rima 
bo 18. februarja postregla s 
Shakespearovim Otelom. Dne 3. 
marca bo nastopil ansambel Pep- 
peja Servilla s pesmimi Adriana 
Celentana in  njegovega klana; 
24. marca bo balet iz Rige pred
stavil svojo priredbo dela Sen 
kresne noči z glasbo Felixa Men
delssohna. Kot poslastica bo še 
koncert slavnega italijanskega 
violinista Uta Ughija dne 14. 
aprila; spremljal ga bo pianist 
Alessandro Specchi. Sezona gle
dališča Verdi bo ponudila še kon
certe jazz glasbe, ki bodo v dežel
nem  avditoriju s pianisti Dadom 
Moronijem, Glaucom Venierjem 
in Paolom Birrom. Z Deželnim 
središčem za anim irano gleda
lišče (CTA) bodo snovalci sezone 
gledališča Verdi priredili tudi vr
sto predstav za otroke.

Iva Koršič

Knjižnica pod krošnjami tudi v Gorici

V zelenem naročju 
s knjigo v roki

V petek, 2. septembra, po
poldne je bilo na dvori
šču KBcentra pod palma

mi in  veliko magnolijo, v senci 
zelenega grmičevja kar živahno. 
Okrog dvajset otrok, tudi iz bli
žnje Slovenije, je sedelo okoli 
"čudežne mizice" in  zvedavo zr
lo v mladega Anžeta Viranta, štu
denta AGRFT v Ljubljani, ki je 
spretno in z všečnim glasom raz
vijal pravljično nit zgodbice Mi
zica pogrni se. Pripovedovanje je 
razgibal z ročno lutko-kozico, 
prečudnim jeklenim osličkom, iz 
ust katerega so padali cekinčki, 
in z lesenimi rekviziti, slastno čo
koladno torto, ribo, sadjem, ki so 
jih ob koncu zgodbice "rezali na 
rezine" tudi mali poslušalci sa
mi. Zares pa so se lahko poslad
kali z zobanjem grozdja in ob po
kušnji sliv in se osvežili z limona
do, svežimi dobrotami, s kateri
mi so jim postregle prijazne knji
žničarke. Pravljična pripoved je 
zabavala tudi mamice, ki so ji ra
de volje prisluhnile v zelenem 
hladu lepo urejenega vrta KBcen

tra, katerega si je ob tej priložno
sti izposodila Feiglova knjižnica, 
ki dom uje v isti stavbi na 
Verdijevem korzu 51. Od 30. 
avgusta do 3. septembra je 
nam reč tudi na Goriško pri
spela Knjižnica pod krošnja
mi, ki si jo je pred sedmimi 
leti omislilo društvo Divja 
misel, Inštitut za neprofitno 
komunikacijo iz Ljubljane, 
in je naletela v slovenski pre
stolnici na velik uspeh. Le
tos je bila julija v borovem 
gozdičku blizu Bevkove 
knjižnice in ob dom u upo
kojencev v Novi Gorici; v av
gustu je obiskala Kanal ob 
Soči, pod lipo ob osnovni 
šoli, konec avgusta in  prve 
dni septembra pa se je usta
vila v Gorici kot gostja Feiglove 
knjižnice. Tu je bilo na programu 
marsikaj, tudi glasno branje; v 
sredo, 31. avgusta, je knjižničarka 
Luisa Gergolet prebirala Zgodbe 
s poti Evalda Flisarja; poslušalcev 
je bilo sicer le za vzorec. Resnici 
na ljubo Knjižnica pod krošnja

mi ni pritegnila odraslih bralcev, 
kot se to dogaja po slovenskih 
mestih. Očitno imajo Slovenci v 
Gorici dovolj zelenja doma, da se 
udobno namestijo na domačem 
vrtu in  tam  ob žgolenju ptic v 
m iru prebirajo časopise in  knji
ge, ali pa so se zaradi vročine za
drževali m ed domačimi stenami 
... Otroci pa so zelo dobro spreje-

bila malčke v kuharsko delavni
co. Iz trdokuhanih jajčk so otro
ci pripravili miške in  petelinčke 
ter jih ob presenečenju nekaterih 
mamic tudi prav radi pojedli. 
Knjižnica pod krošnjami z lese
n im i zložljivimi stoličkami za 
otroke, blazinicami in  visečima 
mrežama se je poslovila v soboto 
v dopoldanskih urah ob zvokih

li srečanje s knjigami v zeleni 
svežini. Nad deset, od 4. do 12. 
leta, se jih je z veseljem udeleži
lo srečanja z novo urednico Gale
bovega šolskega dnevnika Alino 
Carli, ki je kot iznajdljivi kuhar 
Škrobek s sodelavcem ZTT Mitja 
Tretjakom, v vlogi Čipka, pova-

kitare Maje Pahor. Za zdaj ni zna
no, ali se bo čez leto dni spet po
javila v Gorici, saj so priprave na
njo in izvedba terjale od knjižni
čark kar precej truda, ki žal ni bil 
poplačan od odziva obiskoval
cev.

IK

Obvestila
V eč s to p e n jsk a  so la  v Gorici 
obvešča, da se  bo pouk za vse 
šo le  začel v ponede ljek , 12. 
septembra 2011, in sicer: otroški 
vrtci v ul. Brolo, ul. Fabiani, v 
Pevmi in v Števerjanu od 7.30 do
1 2 .0 0  b rez kosila; v rtec  v 
Štandrežu od 7.45 do 12.00 brez 
kosila; vrtec v Bračanu od 7.30 do
13.00 s kosilom; osnovne šole od
8 .0 0  do 13 .00 ; osnovna šola 
Ludvik Zorzut v Bračanu od 7.40 
do 12.40; osnovna šola Gradnik v 
Š teverjanu od 7.50 do 12.50; 
srednja šola Ivan Trinko od 8.15 
do 13.45.
Slovenska skupnost - sekcija za 
občino Gorico vabi na kongres, ki 
bo v ponedeljek, 12. septembra 
2011 . Kongres bo potekal na 
goriškem pokrajinskem sedežu 
SSk, na drev. 20. septem bra, s 
pričetkom ob 20.30.
Slovenska skupnost - mladinska 
sek c ija  vabi na pokrajinsk i 
kongres, ki bo v s re d o , 14. 
sep tem bra 2011 . Kongres bo 
po tekal na goriškem  
pokrajinskem sedežu SSk, drev. 
20. septem bra, s  pričetkom ob 
20.00.
Slovenska skupnost vabi na 16. 
pokrajinski kongres za Goriško, ki 
bo v petek, 7. oktobra 2011, ob 
18.00, v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž in v soboto, 8. oktobra 
2011, ob 9.30, na pokrajinskem 
sedežu SSk v Gorici.
SCGV Emil Komel sprejema nove 
vpise za š. 1.2011/12. Informacije 
daje tajništvo od ponedeljka do 
petka od 10. do 14. ure in od 15. 
do 18. ure, tel. 0481/532163 ali 
po e-pošti info@emilkomel. eu.
V prostorih  K ulturnega centra 
Lojze Bratuž v Gorici je  prosto 
stanovanje pribl. 90 kv. metrov. 
Z ainteresirani naj predstavijo 
prošnjo na upravi Kulturnega 
centra Lojze Bratuž v Gorici.

Sožalie
Ob boleči izgubi dragega Dušana 
Drufovke izrekajo  žu p an ja , 
odborniki in svetovalci Občine 
Š tev e rjan , se k c ija  s tra n k e  
Slovenska skupnost, ekipa civilne 
zaščite ter člani SKPD F. B. Sedej 
ženi, sinovoma in ostalim svojcem 
iskreno in občuteno sožalje.
Ob izgubi dragega očeta Dušana 
izrekam o M artinu Drufovki in 
vsem v družini iskreno sožalje. 
Vodstvo Centra Emil Komel 
O b s lo v e su  d rag e g a  o če ta  
Dušana izrekata Zadruga Goriška

Mohorjeva in njeno osebje soprogi 
Rosani, sinovom a M artinu in 
M arjanu te r  svojcem  globoko 
sožalje.
Ob izgubi dragega očeta Dušana 
izrekam o M artinu in svojcem 
občuteno sožalje vsi iz pisarne 
Peric & Drufovka.
Ob izgubi dragega očeta Dušana 
izreka Marjanu Drufovki in družini 
isk reno  so ža lje  P okrajinsko  
tajništvo Slovenske skupnosti.

Čestitke
Na Vrhu Sv. M ihaela je veselo, 
rodil se  je  Mihael in s  svojim 
prihodom osrečil mamo Saro in 
očka Pavla. S rečn i družinici 
čestitamo in se z njimi veselimo. 
Cerkveni pevski zbor in PD Vrh Sv. 
Mihaela.
Mali Luka je osrečil družino Evelin 
in Giannija Maniaja ter bratca 
Patrika; z njimi se veselijo in jim iz 
srca čestitajo člani in prijatelji 
SKPD F. B. Sedej.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 9.9.2011 ao 15.9.2011)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltra k ra tk em  valu s 
frekvencami za Goriško 97.5,91.9 
Mhz; za Furlanijo 103.7, 103.9 
Mhz; za Kanalsko dolino 95.7,
99.5 Mhz; za spodnjo dolino Bele
98.2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
103.6 Mhz; na internetu www. 
rad io sp az io l0 3 . it. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob sobotah, od 21.30 do
22.30. Ob nedeljah od 14.30 do
15.30. Spored:
Petek, 9. septembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z naših  kulturnih prireditev  - 
Glasba iz studia 2.
Nedelja, 11. septembrg (vodi Ezio 
G osgnach): Okno v Benečijo: 
o d d a ja  v b e n e č a n sk e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 12. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): Narodno-zabavna 
in zabavna glasba - Zanimivosti in 
humor.
Torek, 13. septem bra (v stud iu  
Matjaž Pintar): Utrinki v našem 
prostoru - G lasbena oddaja z 
Matjažem.
Sreda, 14. septem bra (v studiu  
Danilo Čotar): Pogled v dušo in 
svet: Sirarstvo v Soški dolini - Izbor 
melodij.
Četrtek, 15. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): Lahka glasba - 
Zanimivosti in praktični nasveti.

Romanje in začetek pasto ra lnega  le ta
Goriško nadškofijsko romanje v Marijino svetišče na Barbano bo 
potekalo v četrtek, 8. septembra; ob 10.30 bo maševal nadškof msgr. 
Dino De Antoni. V petek, 16. septembra, pa bo goriška Cerkev uradno 
odprla novo pastoralno leto. Verniki so vabljeni v cerkev sv. Valeriana 
v Gradišče ob 20.30. Po nadškofovih besedah bo direktor pastoralnega 
središča g. Franco Gismano predstavil smernice pastoralnega načrta 
za nadškofijo v letu 2011-12. Šlo bo za posebno leto, saj bo aprila 
naslednje leto v Ogleju in Gradežu potekalo cerkveno zborovanje Oglej 
2, na katerem bodo predstavniki 15 Cerkva italijanskega severovzhoda 
razpravljali o prihodnosti evangelizacije na naši zemlji.

Na Kontradi v Kanalu ob Soči

Osvežujoče komedijske sapice 
v avgustovski soparici

V nedeljo, 28. avgusta, pod 
večer se je v Kanalu so
parna pripeka, zaradi bla

godejne bližine smaragdne Soče, 
umaknila prijetnemu hladu, tako 
da je bilo na slikovitem trgu na 
Kontradi, biserčku srednjeveške 
arhitekture, lepo uživati ob 
komedijskih strunah, ki so jih 
prešerno napeli člani dramskega 
odseka PD Standrež v predstavi 
Zbeži od žene Rayja Cooneyja v 
živahno dognani režiji Jožeta 
Hrovata, ki je im enitno izostril 
komičnost vsebine. Množica 
gledalcev, ki je napolnila čudovi
to prizorišče, se je odzivala na hu
morne zaplete, ki jih povzročajo 
neverjetno domiselne laži protag

onista, v pospešenem ritmu, 
kakor se pač razpleta zavozlana 
komedijska štrena v slogu Fey- 
deaua. Bučni aplavzi, ki so večkrat 
zvabili igralce na oder, so spet 
potrdili, da so štandreški ko
medijanti res blesteči tolmači tega 
gledališkega žanra in ob vsaki 
ponovitvi -  njihovi nastopi se 
vrstijo kot na tekočem traku! -  se 
hum orni vrelec bolj žuboreče 
oglasi ob njihovi vedno bolj ho
mogeno ubrani in uigrani igri, ki 
občinstvo neustavljivo posrka v 
svoj vrtinec. Zato se nam  mesto
ma zazdi, da nim am o pred seboj 
ljubiteljskih igralcev, ampak odra 
vajene profesionalce.
Blesteče stkan Cooneyjev tekst je

sklenil niz šestih komedijskih 
predstav, ki so se zvrstile od 19. 
do 28. avgusta na Kontradi v orga
nizaciji domačega Gledališkega 
društva Kontrada Kanal. S tem je 
društvo želelo kar najlepše 
zabeležiti neprekinjeno petnajst
letno delovanje gledališke skupi
ne, ki ji je bil do nedavnega u- 
metniški vodja dobro poznani 
upokojeni igralec Stane Leban. 
Prav igralci GD Kontrada Kanal so 
se prvi spustili po komedijskem 
slapu s komedijo Branislava 
Nušiča Žalujoči ostali, tokrat v 
režiji Emila Aberška, ki jim je ra- 
dovoljno priskočil na pomoč v re
žijski stiski. Za njimi so se zvrstile 
predstave Črna komedija Petra

Shafferja v izvebi KUD Dolomiti 
Dobrova, Duohtar kar tok, ki jo 
je po Molieru priredil Andrej Šu
bic, odigrali pa so jo igralci KD I. 
Tavčar Pol
jane, Hamlet v 
pikantni oma
ki A. Nicolaja, 
ki jo je pred
stavilo gle
dališče Velen
je, in  Harvey 
M. Chase, ki 
so jo na sub
tilni meji med 
realnostno, 
burno  dom i
šljijo in noro
stjo uprizorili 
igralci F. B.
Sedej iz Štev- 
erjana v režiji 
Franka Žerja
la, ki že nekaj 
let uspešno 
vodi njihovo umetniško delo in 
je v predstavi posrečeno osvetlil

določene ključne trenutke. Tudi 
števerjanski igralci so s tem  de
lom našteli kar precej nastopov in 
zanj ex aequo s štandreškimi sta-

devetem festivalu amaterskih 
dramskih skupin v Mavhinjah 
julija letos.
Vse omenjene uprizoritve so bile 

na trgu Kontra
da, razen Črne 
komedije, ki je 
bila iz tehn i
čnih in  posta- 
vitvenih vzro
kov na ogled v 
Kulturnem do
mu v Desklah. 
GD Kontrada 
Kanal je s temi 
komedijskimi 
večeri najpri
merneje pra
znovalo 15 let 
neprekinjenega 
nastopanja na 
odrskih deskah 
in to lepo ust
varjalno dobo v 
sliki in besedi 

opisalo v priložnostni publikaciji.
IK
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Prizor iz p r e d s ta v e  Žalujoči o sta li GD K ontrada K anal

novskimi kolegi prejeli nagrado 
za najboljšo predstavo v celoti na
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Gorica-Nova Gorica /  Spominska razstava

Silvester Komel in
‘e svetlobe

Ravnatelj K ulturnega do
m a Gorica Igor Komel je 
v petek, 2. septem bra, s 

ponosom  odprl jubilejno, tride
seto sezono kulturnega hram a 
z veliko spominsko razstavo del 
t. i. um etnika dveh Goric, Silve
stra Komela, ob 80-letnici 
slikarjevega rojstva. Sredi zelo 
številnega občinstva je pozdra
vil prefektinjo M ario Augusto 
Marrosu, pokrajinskega odbor

nika za kulturo Federica Portel- 
lija, sovodenjsko županjo 
Alenko Florenin, pokrajinske in 
občinske svetnike, zastopnike 
krovnih organizacij ter sloven
skih, italijanskih in  furlanskih 
ustanov iz Gorice in  Nove Gori
ce.
K ulturna dom ova dveh Goric 
sta v sodelovanju z m estno 
občino Nova Gorica in  Kome- 
lovo pokojnikovo družino leto

2011 razglasila za Komelovo le
to. Niz že izpeljanih pobud so 
prireditelji zaokrožili s pregled
nim a razstavama um etnikove
ga opusa, ki sta pod naslovom 
Zmagoslavje svetlobe doživeli 
praznično odprtje na isti dan: 
najprej v goriškem Kulturnem  
domu, nato v novogoriški Mest
n i galeriji. To je velik praznik za 
obe mesti, je dejala direktorica 
KD Nova Gorica Pavla Jarc, saj je

Silvester Komel ves čas deloval v 
širšem goriškem prostoru in po
diral meje ter združeval obe me
sti. Stane Bernik je v  Gorici 
dejal, da razstava - ki ji je dal ča
stno  pokroviteljstvo slovenski 
predsednik Danilo Turk - pom e
n i utrjevanje živega sporočila 
velikega slovenskega in prim or
skega um etnika. V goriškem de
lu, poim enovanem  Izhodišča in 
iskanja, vidim o izčrpen in kako
vosten prikaz zgodnjih Komelo- 
v ih  del, ki so posebej zanimiva, 
ker kažejo posebno iskateljsko 
m oč v času zanim anja za ab
straktno um etnost v 60. letih. V 
njegovem slikarstvu je bil že te
daj poudarek na abstraktni ilu
zionistični izrazni govorici. Ko- 
melove verodostojno zaobjete 
slikarske um etn in e  govorijo 
nadvse "prepričljivo, konstruk
tivno in  spodbudno". Joško Ve
trih  je nato v italijanščini med 
drugim  poudaril, da je Komel 
m očno zaznamoval slovensko 
slikarstvo 20. stol., zaradi njego
ve m očne osebnosti pa so ga ce
nili tudi v italijanskih krogih. 
O dbornik  Portelli je pohvalil 
odlično razstavo in  m nožičen 
obisk, deželni tajnik SKGZ Ma
rino Marsič pa je podčrtal dejst
vo, da je um etnost - z razliko od 
politike - v  osebi Silvestra Ko
m ela že pred več kot 30 leti 
dokazala, da je m ožno presega
ti meje.
Na novogoriški razstavi, n a
slovljeni Preboj in nagovor, ki 
so jo odprli dve uri po goriški, 
so na ogled pom em bnejša dela 
iz slikarjevega zrelega obdobja. 
Na njej je spregovoril um etnost
ni zgodovinar Milček Komelj. /  
DD

Razstava slik Rudija Skočirja v Kopru
V koprski Galeriji Loža so predstavljene najnovejše slike (iz 2010 
in 2011) primorskega likovnika Rudija Skočirja. Razstava sodi v 
projekt šestih potujočih razstav po slovenskih razstaviščih v 
letošnjem letu, posvečenih avtorjevemu osebnemu jubileju in 
njegovemu 35-ietnemu 
u stv a rjan ju . Skočir 
(rojen I. 1 9 5 1  na 
Kamnem pri Kobaridu) 
je 1.1977 diplomiral na 
ljubljanski Akademiji za 
likovno u m e tn o st.
Doslej je imel več kot 
1 3 0  sam o sto jn ih

Kraljica najinega 
izgubljenega paradiža,

2010, alail/pL,
195 x  195 an

razstav in je sodeloval na številnih skupinskih razstavah doma in v 
tujini. Uveljavljen je kot slikar, ilustrator knjig za otroke in odrasle 
(ilustriral je 55 knjig domačih in tujih avtorjev) in grafik. Prejel je 17 
nagrad in priznanj doma in v tujini (med drugimi leta 1995 Priznanje 
in leta 1999 Nagrado Hinka Smrekarja). Živi in dela v Žibršah nad 
Logatcem. Umetnostni izraz Rudija Skočirja je  prepoznaven v 
ohranjanju figuralike in v specifičnih motivno vsebinskih izhodiščih. 
Skozi leta iskanj in analiziranj likovnega medija je izoblikoval izraz, 
ki s  poudarkom na duhovni poanti in svojski angažiranosti pomeni 
v slovenskem prostoru drugačnost: najprej je več kot desetletje 
posvetil grafičnemu in slikarskemu rudarskemu opusu; le ta je 
osebna psihološka in filozofska preinterpretacija materialne in 
duhovne dediščine mesta, kjer je nekaj časa živel. Figure izžarevajo 
dostojanstvo in lepoto, so brezimne in upodobljene v neštetih 
kombinacijah kot spomin, hkrati pa so nosilke preprostih in 
večplastnih zgodb o življenju: o rojstvu in smrti, ljubezni in trpljenju, 
danosti in usodi. Sporočilno še poglobljena pa so dela, nastala v 
zadnjih dveh desetletjih na temo ženske figure, ki v vsebinskem in 
form alnem  sm islu  pom enijo novo kvalita tivno prem eno 
S kočirjevega likovnega sn o v an ja . Tudi slike iz v Kopru 
razstavljenega opusa so bile že predstavljene v številnih domačih 
in tujih razstaviščih ter so rdeča nit potujočih razstav v letošnjem 
letu. V spremljajočem katalogu je esej o Skočirju in njegovem delu 
napisal umetnostni zgodovinar Janez Kavčič. Razstava bo odprta 
do 2. oktobra letos.
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Študij slovenščine na  Univerzi v Vidmu

Poleg lekdj še srečanja, 
predavanja, ekskurzije

Dogajanje na Fakulteti za 
tuje jezike in književno
sti na Univerzi v Vidmu v 
študijskem letu 2010/2011 so zaz

namovali nekateri vidnejši do
godki. Študenti so prevajali in jav
no prebirali odlomke literarnih 
del ter se udeleževali dogodkov, 
povezanih s Slovenijo. 
Slovenščino na Univerzi v Vidmu 
študira okrog 50 študentov, ki štu
dirajo na Fakulteti za tuje jezike 
in književnosti ter na Fakulteti za 
izobraževalne vede. Na prvi štu
dirajo po dveh programih. Prvi je 
klasični študijski program za pri
dobitev diplome na področju tu
jih jezikov in književnosti, drugi 
je program kulturne mediacije, 
kjer je večji poudarek na pre

vajanju. Druga fakulteta pa pred
videva študij zgodovine in antro
pologije, slovenske literature in 
jezika na dodiplomskem progra
mu na Fakulteti za izobraževalne 
vede, ki študentom ponuja poklic 
učitelja v vrtcu in osnovni šoli. 
Tečaje slovenščine lahko obi
skujejo študenti vseh fakultet.
Na Fakulteti za tuje jezike in knji
ževnosti sta v preteklem študij

skem letu literaturo poučevala 
profesorja Roberto Dapit in Ma
ria Bidovec, ki je poučevala tudi 
slovenski jezik, profesorici Laura 
Sgubin in  Sara Terpin pa sta 
poučevali slovenski jezik in pre
vajanje. Praktične vaje iz sloven
skega jezika je na lektoratu pouče
vala lektorica Urška Kerin. 
Suzana Tratnik in  Boris Pahor 
v  Vidmu
V oktobru 2010 je videmsko uni
verzo obiskala pisateljica in druž
bena aktivistka Suzana Tratnik. 
Študentom se je predstavila, po
vedala je nekaj o lastnem ustvar
janju, sodobni slovenski književ
nosti, slovenski družbi ter odno
su do različnih vrst manjšin, ki bi
vajo v Sloveniji. Literarni večer je

potekal v knjigarni in  založbi 
Odos, v kateri je veliko slovenskih 
knjig ter tudi knjig o Sloveniji v 
italijanskem jeziku. Literarno sre
čanje je povezoval profesor Ro
berto Dapit, v italijanščino pa je 
tolmačil študent slovenščine Lu- 
ciano Lister. Večer se je začel s štu
denti, ki so prebrali odlomek iz 
romana Ime mi je Damjan v slo
venščini in italijanščini. Nato je

sledil pogovor in ponovno branje 
v obeh jezikih. V pogovoru se je 
odprlo veliko aktualnih tem  o 
pravicah različnih vrst manjšin v 
Sloveniji. Na koncu je sledilo še 
branje odlomka s prevodom iz 
zbirke kratkih zgodb Česa nisem 
nikoli razumela na vlaku. Pri pre
vajanju je sodelovala profesorica 
Maria Bidovec, pri organizaciji 
večera pa založba Beletrina in 
Center za slovenščino kot dru
gi/tuji jezik.
Videm je decembra 2010 obiskal 
tudi pisatelj Boris Pahor. Udeležil 
se je srečanja "Culture di perife- 
ria: sloveni e friulani tra realta' e 
immaginazione", ki je bilo v dvo
rani gledališča Palamostre. Na 
srečanju so se Boris Pahor, Igor Je
len, Aldo Colonnello e Luigia Ne- 
gro pogovarjali o sobivanju in so
delovanju med različnimi sku
pnostmi. Srečanja se je med dru
gimi udeležil tudi župan mesta 
Videm Furio Honsell.
Ekskurzija v Slovenijo 
Marca 2011 smo se lektorice in 

študentje slovenšči
ne v Trstu, Padovi in 
Vidmu odločili, da se 
na pustni konec ted
na odpravimo na ek
skurzijo v Idrijo in 
Cerkno. V soboto 
smo si v Idriji ogleda
li Antonijev rov in 
m estni muzej. Ni 
nam ušla usoda tam
kajšnjih rudarjev, pa 
tudi ne klekljaric, ki 
še danes izdelujejo 
idrijske čipke. Popol
dne smo se odpravili 
proti Cerknemu. 
Ogledali smo si gle
dališko predstavo 
Kulturnega društva 
Cerkno z naslovom 
Kadu. Predstava je 

prikazala vsakdanjik treh upoko
jenih Cerkljanov, ki čisto po svoje 
preživljajo prosti čas, svoja raz
mišljanja pa so zaupali občinstvu 
in  ga vključili v špektakel. Po 
predstavi smo skupaj poklepetali 
o narečnih izrazih. Nedeljo smo 
začeli z ogledom Bolnice Franje, 
kjer nas je predramila ledena tan
čica na okoliških skalah, v čas 
med drugo svetovno vojno pa sta

nas ponesla pripoved našega vo
diča ter ogled lesenih barak v so
teski. Obisk Cerknega se je končal 
s popoldanskim 
koncertom skupine 
Joko & Domc s prija
telji ter Laufarijo. Pri
sluhnili smo obsod
bi pusta za vse grehe, 
ki so se v preteklem 
letu zgodili v Cer
knem  in okolici, 
namreč pust je za vse 
kriv, potem pa lahko 
nastopi pomlad. Za
hvala za izvedbo gre 
Centru za slovenšči
no  kot drugi/tuj je
zik, pri organizaciji 
pa so sodelovale lektorice sloven
ščine v Trstu, Karin Marc Bratina 
in  Rada Lečič, v Padovi Polona Li- 
beršar ter v Vidmu Urška Kerin. 
Strokovno predavanje 
Maja 2011 je študente obiskal 
profesor in raziskovalec dr. Vin
cenc Rajšp, ki je že več let direktor 
Slovenskega znanstvenega inšti
tuta na Dunaju, kot predavatelj pa 
je predaval že na več univerzah 
po Sloveniji. V predavanju je pro
fesor predstavil uveljavljanje slo
venščine v javnem življenju od 
16. do 19. stoletja. Najprej je opi
sal zgodovinske razmere na Slo
venskem pred 16. stoletjem in v 
16. stoletju, nato pa podrobno 
predstavil temeljna književna de
la v slovenskem jeziku. Prikaz je 
obogatil z zgodovinskimi karta
mi, s katerimi je ponazoril pre
mik meddržavnih in jezikovnih 
mej v zgodovini.
Dokumentarni filmi 
V maju so na univerzi predvajali 
tudi slovenske dokumentarne fil
me, ki so se zvrstili ob četrtkovih 
večerih. Študentje so si ogledali 
dokumentarni film o Maksu Fa
bianiju in Jožetu Plečniku, film o 
nastanku Nove Gorice in doku
m entarni film o kulturni razno
likosti in zgodovini Slovenske 
Istre.

Videmska univerza zelo dobro so
deluje s Centrom za slovenščino 
kot drugim /tujim  jezikom Filo
zofske fakultete v Ljubljani, ki 
nam pomaga in nas tudi denar
no podpira pri številnih projek

tih, pri nakupu knjig za našo 
knjižnico in vsako leto pri organi
zaciji ekskurzije v Slovenijo. Cen

ter za slovenščino nudi videm
skim študentom  vsako leto šti
pendije za obisk Seminarja slo

venskega jezika, literature in kul
ture v Ljubljani, kjer se lahko štu
dentje vsako poletje še dodatno 

izobražujejo. Vsako 
leto ponudi Univer
za v Vidmu tudi šti
pendije za poletno 
šolo slovenščine v 
Bovcu. Redno pa do
bivajo tudi štipen
dije z Univerze na 
Primorskem za po
letne tečaje slo
venščine v Kopru. 
Številne aktivnosti 
potrjujejo povečano 
zanimanje za študij 
slovenščine na vi
demski univerzi ter 

so dokaz za to, da se slovenistična 
smer v Vidmu razvija.

UK

Poslušajm o... z branjem
Papir -  Po Viharju (Celinka, 2010)
Tudi Maribor ima zadnjih nekaj m esecev svoj glasbeni dream  
team . V prvi besedni poslušalnici nove sezone nam enjam o te 
vrstice izvrstni druščini zvočnih gurmanov, ki so  združili moči in 
zasnovali g lasbeno gibanje Nova popevka. Njihov nam en je 
ustvarjati kreativno popularno glasbo, ki bo zaradi avtorske 
dovršenosti in vrhunske g la sb en e  izvedbe našla  prostor v 
slovenski glasbeni zgo
dovini novega tisočletja.
Uspeh navihane Maje Pi
hler, bolj znane pod psev
donimom Bilbi - za njeno 
skladbo Hvala za vijolice 
in ploščo Drobne slike je 
obnorela Slovenija -, je  
dokaz tega, da je  Nova 
popevka res nova stvar 
na pravi poti. Kako torej 
tradicijo zlatih časov slo
venske “zim zelene” po
pevke nadaljevati danes 
v n eb a n a ln i, k reativni 
obliki, polni soula, jazza, bluesa, šansona in popa? Poslušajte 
Družinski ansam bel za uspevanje poezije in glasbe Papir v de
bitantskem  albumu Po viharju. Tukaj in zdaj, na vrhu prodajnih 
lestvic, z izvrstno muziko in slavnimi imeni. Dramatik in pesnik 
Rok Vilčnik, skladatelj Gregor Stermecki in jazz pianist Sebasti
jan  Duh so spletli dvanajst subtilnih in všečnih skladb, ki jim 
pevki Ana Bezjak ter “evrovizijka” Maja Keuc vdihujeta žensko 
eleganco. Simpatični in romantični mali trenutki ter velike oseb
ne dileme nas spomnijo, kaj je v življenju res pomembno in da 
kdaj tudi kaj (za) boli. Kot prava zgodba dveh zaljubljencev. Glas
ba za jesensko-zimske popoldneve, otožna, a nikoli enolična in 
depresivna, ki s e  z lahkoto usede v srce. Pop zna biti kvaliteten.

Jernej šček

Študenti pi e d  A n to n o v im  rovom
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Pozdravi gostov
Običajni pozdravi gostov so letos bili zaradi organizacijskih 
razlogov v zvezi s  pripravami na koncert Slovenskega okteta v 
petek, 2. septem bra, v soboto.
Predsednik DSI Sergij Pahor je  pred mikrofon najprej povabil 
občinsko odbornico za socialne politike Lauro Famulari, k ije  v 
nagovoru poudarila prizadevanje občinske uprave za udejanjanje 
pravic slovenske narodne skupnosti: dolžnost države je  namreč 
ta, da stori vse, kar je  v njeni moči, da izpolni državljanske pravice 
vseh državljanov, tudi pripadnikov manjšinskih skupnosti. 
G eneralna konzulka RS v Trstu Vlasta Valenčič Pelikan je  
prirediteljem čestita la  za izbiro tokratnih predavalnih tem . 
Predsednik Sveta slovenskih organizacij Drago Štoka pa se  je  
spomnil 100-letnice rojstva velikega moža, Jožeta Peterlina, “ki 
je  svojčas postavil v zamejstvu na noge, kar še  danes živi”. 
Štoka s e je  obenem spomnil 20-letnice države Slovenije, kar je 
izrabil za to, da bi ostro ocenil ukrepe Urada za Slovence v 
zamejstvu in po svetu, ki je  krčil 20% finančnih prispevkov 
manjšini, češ da slabo deluje in da bi morala svojo organiziranost 
zasnovati na združevanju subjektov. “Ali je  tako  vedenje 
d ržavo tvorno”?, s e  je  v p raša l Š toka in v isti sa p i izrazil 
razočaranje nad posegom ministra Lukšiča, ki je  na odprtju 
seminarja za slovenske šolnike dan prej v Kulturnem domu v 
Trstu g led e  o sam osvo jitve  S lovenije prezrl p re težn i del 
pomembnih osebnosti, ki so v procesu demokratizacije imele 
ključne vloge.
Predsednik Slovenske kulturno gospodarske zveze Rudi Pavšič 
s e je  navezal na obisk predsednika Napolitana v Pulju in ugotovil, 
da so  s e  razm ere v zadnjih letih na državniški ravni zelo 
spremenile. Glede klestenja sredstev Urada pa je  dejal, da mora 
Slovenija spoštovati sedanjo organiziranost manjšine. Deželni 
tajnik stranke Slovenska skupnost Damijan Terpin pa je  zelo 
zaskrbljeno ocenil poteze italjanske vlade, ki zaradi varčevalne 
politike nam erava ukiniti m anjše krajevne upravne enote. To 
postavlja na kocko koncept lokalnih avtonomij, ki so za manjšine 
-  zato tudi za nas Slovence -  še  kako pomembne. Prav zato se  
Terpin veseli, da so  nekateri am andm aji, ki jih je  nekaterim 
parlamentarcem predložila SSk, naleteli na plodna tla. Tajnik 
SSk s  skrbjo spremlja tudi dogajanja v Sloveniji, saj je  matična 
domovina v hudem sodstvenem , političnem in gospodarskem 
položaju, za kar bi potrebovala takojšnje volitve.
Predstavnik Urada za Slovence v zamejstvu in po svetu Rudi 
Merljak je  Študijske dneve ocenil za najbolj slovenski forum 
nasploh, saj išče odgovore na vprašanja modernega sveta, ki bi 
koristili slovenskemu narodu. Občinstvo je  v imenu slovenske 
politične stranke SDS pozdravila tudi njena podpredsednica 
Sonja Ramšak.
V petek je  v imenu predsednice Marie Terese Bassa Poropat 
prisotne pozdravil podpredsednik tržaške pokrajinske uprave 
Igor Dolenc.
Sergij Pahor se  je  še  pred posegi gostov spomnil 100-letnice 
rojstva prof. Jožeta Peterlina te r  nekdanjih predavateljev in 
prijateljev Drage, ki so letos umrli. To so: dr. Andrej Bajuk, dr. 
S tane Bah, dr. Stanko Janežič, dr. Jože Felc in Majda Bartol 
Giraldi.

so zaradi bolezni prišli v neko pri
mitivno stanje, ko se znajo izraža
ti le še v svoji izvorni materinšči
ni, čeprav so v življenju obvlada
li še druge jezike. Pogosto so se v 
življenju materinščini celo odpo
vedali, gotovo pa je niso posredo
vali svojim potomcem, ki potem 
v takem bolezenskem stanju ne 
morejo občevati ali komunicirati 
s starši. Očitno je v človeških 
možganih neki osnovni inprint 
materinščine, ki ostane tudi, ko 
se je t. i. kulturna nadgradnja že 
izgubila". Rafko Dolhar je najbrž 
najboljšo sintezo svojega iz
vajanja strnil v sklepno raz
mišljanje, ko je za občutek narod
ne pripadnosti in  izhodiščne 
identitete vzel kot simbol drevo, 
ki im a korenine globoko pod 
zemljo, veje pa razprostira visoko 
v nebo. Slovenci v Italiji zato 
lahko postanem o izraziti sve
tovljani in lojalni državljani kate
rekoli domicilne države, v osno
vi pa ostanemo to, kar smo: pri
padniki točno določene kulture 
in  jezika.
Med debato so se m ed drugim  
oglasili Jelka Cvelbar, Damjan 
Paulin, ki je bil do odnosa ita
lijanske države do Slovencev v 
FJK zelo skeptičen, Drago Štoka, 
po čigar m nenju bi se morali Slo
venci zgledovati po prebrisani, 
preračunljivi diplomatski politiki 
Italije, in Peter Močnik, ki je od
nos manjšincev do matične do
movine in Slovencev do rojakov 
v zamejstvu ocenil za preveč 
šibkega.

/  dalje na str. 16

Finžgarjev dom  na  O pčinah /  Festival m ladinske ustvarjalnosti

Delavnice so imele velik uspeh

M inulo soboto je bilo v 
Finžgarjevem dom u 
na Opčinah, kjer je bi

la končna produkcija udeležen
cev delavnic Festivala mladinske 
ustvarjalnosti, zelo pestro. Veliko 
dvorano je napolnila številna 
publika, da bi prisostvovala 
predstavitvi delavnic in izdelkov, 
ki so jih udeleženci pripravljali 
ves teden. Festival je nam reč po
tekal od ponedeljka do sobote: 
mladi gledališki, likovni, literar
n i in  novinarski navdušenci so 
se srečevali pod vodstvom mla
dih voditeljev. Na delavnicah so 
bili prisotni tudi ugledni gostje, 
ki so s svojimi izkušnjami in 
predlogi pripom ogli k pripravi 
končnih  izdelkov: to so bile 
likovna ustvarjalka in  pedago
ginja Jasna Merku, pesnica Maj
da Artač Sturm an in  pisateljica 
ter literarna kritičarka Vilma Pu- 
rič.
Po ogledu predstavitvene projek
cije, ki so jo oblikovali m ladi 
m entorji s pom očjo fotografij, 
odlomkov iz gledaliških besedil, 
ki so se jim posvetili na gleda
liških delavnicah, ter izdelkov 
m ladih udeležencev delavnice 
kreativnega pisanja se je z zah
valo uglednim  gostom in pred
stavitvijo m ladih m entorjev 
začel slovesni večer, ki ga je v 
im enu organizatorjev dogodka 
MOSP (Mladi v odkrivanju sku

pnih  poti) in  SKK (Slovenski kul
tu rn i klub) odprla Patrizia Ju- 
rinčič. Mlade voditeljice delav
nic so navzočim predstavile eno
tedenski program in cilje, ki so si 
jih zadale. Novost letošnjega Fe
stivala sta bili likovna delavnica, 
ki jo je letos vodila nova vodi
teljica Sara Conestabo, in  delav
nica kreativnega pisanja, vodst
vo katere je prevzela Julija Ber
don. Beseda je šla najprej njima: 
mladi m entorici 
sta poudarili za
nim anje in  za
gon, s katerim a 
so udeleženci ust
varjali, in  predsta
vili skupno temo, 
ki je b ilo  izho
dišče za ust
varjanje obeh de
lavnic. Mladi so 
se posvetili krajši 
otroški pesmi le
tošnjega Prešer
novega nagrajen
ca Miroslava 
Košute, ki opeva 
morje. Ta je nam 
reč tem a literar
nega, likovnega 
in fotografskega natečaja, ki ga 
bosta ob začetku šolskega leta 
razpisali MOSP in SKK, ude
leženci delavnic pa bodo nanj 
seveda lahko prijavili tud i iz
delke, ki so nastajali v kreativ

nem  tednu. Mladi književniki so 
se m ed drugim  posvetili tudi 
Srečku Kosovelu in pisanju sku
pne zgodbe Pri zobozdravniku, 
likovniki pa so pripravili instala
cijo z naslovom Na dnu morja -  
duša še živi. Mentorici sta nato 
predali besedo Maruški Guštin 
in  Heleni Pertot, ki sta predstavi
li načrte gledaliških delavnic. Pr
vo je z Maruško Guštin vodila tu
di Patrizia Jurinčič, skupaj z ude-

tot pa je z udeleženci pripravlja
la avtorsko besedilo Naša gene
racija, ki ponuja v razmislek 
m arsikateri vidik m ladosti se
danje generacije. Po predstavitvi 
novinarske delavnice, na kateri 
je Julija Berdon z udeleženci pri
pravljala novo številko m ladin
ske priloge Mladike Rast, sta sle
dili predstavi. Publika je nastop 
nagradila s sm ehom  in navduše
nim  aplavzom.
Organizatorji so bili z letošnjim 
Festivalom izredno zadovoljni, 
saj se je nanj prijavilo lepo števi
lo novih udeležencev. Dogodek 
je bil med drugim  priložnost, da

leženci pa sta se posvetili najbolj 
znanem u dialogu iz Shakespea
rove tragedije Romeo in  Julija. 
Na vsebino teksta sta pogledali z 
aktualnega, predvsem pa komič
nega zornega kota. Helena Per

še mladi seznanijo z aktivnost
mi organizacij MOSP in SKK, ki 
potekajo med šolskim letom. Za 
vse, ki so zamudili sobotni večer, 
organizatorji napovedujejo po
novitev dogodka.

Z d e sn e :  Rudi M erljak , Marij M aver, T om až Pavšič, D r a g o  Š tok a , 
o b č in sk a  o d b o rn ica  Laura Fam ulari in Igor Š v a b  (fo to  IG)

na Balkanu". Izvajanje manjšin
skih pravic se je po drugi svetov
n i vojni z velikim  trudom  do
polnjevalo, a se kljub zakasneli 
odobritvi zaščitnega zakona še 
zdaleč ni dopolnilo. "Vsedržav
ni in deželni zakon za Slovence, 
pa naj ga ocenjujemo kot dobre
ga ali slabega, se še danes ne iz
vaja v celoti".
Na podlagi temelja matične do
movine je nato predavatelj po
skusil določiti mejo m ed narod
nostjo in državljanstvom, se pra
vi med dvema pojmoma, "ki se 

marsikje s težavo razlikujeta". 
Po m nenju Rafka Dolharja je 
izhodiščno vprašanje srečanja 
povezano najprej z 
vprašanjem, ali se lahko Slo
venci z italijansko državo 
sploh identificiramo. Pojem 
identifikacije je "neizbežno 
povezan s problem om  naše 
identitete, torej, ali se naša 
identiteta ujema z identiteto 
države, v kateri živimo". Teore
tiki -  navaja Dolhar -  se v glav
nem  delijo v dve skupni: "Eni 
trdijo, da je narodnost nekaj 
prirojenega kot materinščina, 
drugi pa, da je narodnost 
lahko nekaj pridobljenega za
radi najrazličnejših zunanjih 
učinkov". In še: Po nekaterih 

razvrščanjih se avtorji delijo v 
'primordialiste' in take, ki trdijo, 
da je etnična identiteta del člo
vekove kulture. Na podlagi lastne 
izkušnje kot zdravnik je Rafko 
Dolhar posredno potrdil teze t. i. 
primordialistov: "Opažamo nam 
reč pogosto primere bolnikov, ki
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Draga pred novim...
Kristina M artelanc se je s 

kolego strinjala, svoje iz
vajanje pa je postavila na 
drugačna izhodišča, taka, ki do

ločajo človeka in  njegovo 
počutje kot osnovo dobrega so
bivanja z bližnjim. "Zavedati se 
m oram o, da vsak član družine 
nosi svojo odgovornost, kar zah
teva jasne račune s samin seboj". 
Martelančeva je v razmišljanje 
vnesla pojem zdravega egoizma, 
kar pom eni dobro želeti in razu
meti sebe. "Šele nato bo človek 
osrečil bližnjega. Sam Jezus Kri-

navezala na delovno izkušnjo, ki 
jo je kot terapevtka z možem 
imela na družboslovnem in pe
dagoškem liceju Slomšek. "Mla
dina je bila v odgovorih na anke
te izredno jasna: vprašala se je, 
'kje ste vi odrasli'? Starši se 
otrokom žal kažejo kot osebe, ki 
so svojo osebno rast končali že 
takrat, ko so dobili službo, se 
ekonomsko osamosvojili od iz
vorne družine, se poročili in 
imeli otroke. "Starši se večkrat ne 
zavedajo, da se proces dozore
vanja in  osebne rasti ne konča s

lančeva, ki je zlasti to misel odk
rila na podlagi lastne delovne 
izkušnje z zasvojenimi.
Iz debate, ki jo je sprožil modera
tor srečanja Marijan Kravos, je 
prišla zlasti do izraza skrb za se
danje družbene okoliščine, ki ni
so nikakor naklonjene družini in 
njenem u poslanstvu kot osred
njem u temelju družbe. To se 
kaže tudi v Sloveniji, kjer je bil v 
dneh Drage aktualen ravno refe
rendum  o zakoniku družine. 
Nekateri so se tudi vprašali o pro
blemih, ki naj bi jih v odraščanju 

imeli um etno oploje
ni otroci ob pomanj
kanju enega izmed 
staršev.
Sobota, 3. septembra
Publicist, zdravnik in 
deželni predsednik 
stranke Slovenska 
skupnost ter Krožka 
za družbena vpraša
nja Virgil Šček Rafko 
Dolhar je v svojem 
posegu na sobotnem 
predavanju, ki ga je 
vodil Peter Černič, 
skušal odgovoriti na

stus je učil: ljubi svojega bližnje
ga kot samega sebe"! Dogaja pa 
se, da sebe zaradi strahu pred 
takim razmišljanjem zakrivamo 
v množico, se s samim sabo ne 
ukvarjamo: takrat trpi družina. 
"Človek je bitje čustev, prav zato 
imajo težave v družini neko glo
bljo dimenzijo, duhovno", je 
dejala predavateljica in  se nato

'standardnim i' življenjskimi 
mejniki, ampak da je to proces, 
ki se vije preko celega življenja" 
in  temelji na iskrenosti odnosa, 
po katerem se morajo tudi starši 
pokazati m ladim takšni, kakršni 
so. "Mladi se znajo odzvati na 
težave, potrebujejo pa nas kot 
vzornike, ki ne zakrivamo last
n ih  šibkosti", je dejala Marte-

vprašanje, ali lahko tudi zamej
ski Slovenci praznujemo 150-let- 
ničo Italije. Če preidem o na 
Dolharjevo končno ugotovitev, 
lahko zapišemo, da slovenski Ita- 
lijan praznuje 150-letnico na
stanka Italije, italijanski Slovenec 
pa 20-letnico osamosvojitve Slo

venije.
Govornik je ti dve ugotovitvi 
osnoval na daljšem razmišljanju, 
v katerem je povzel osrednje eta
pe soočanja slovenske narodne 
skupnosti v sedanjih mejah Ita
lije z domicilno državo, od pro
stovoljnega optiranja Benečanov, 
ki so leta 1866 postali del Kralje
vine Italije, prek obdobja 1. sve
tovne vojne, fašizma in  Repu
blike vse do današnjih dni. 
Dolhar ugotavlja, da smo Sloven
ci v glavnem lojalni italijanski 
državljani, saj spoštujemo zako

ne, tudi tiste, ki se nas tičejo in 
pri izglasovanju katerih smo bili 
bolj m alo in  posredno soude
leženi. Vestno tudi plačujemo 
davke. "Vedno smo služili 
vojaški rok, tudi tedaj, ko je 
Kraljevina Italija bila udeležena 
pri osvajalskih vojnah v Afriki in
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Kratki
Razstava Nacije Moncheri v Bambičevi galeriji
V soboto, 10. septem bra, bodo ob 20 .30  v Bambičevi galeriji na 
Opčinah odprli razstavo Nadje Moncheri z naslovom Mati Zemlja. 
Postavitev bo na ogled do 21. septem bra od ponedeljka do petka 
od 10. do 12. ure ter od 17. do 19. ure; ob sobotah pa od 17. do 
19. ure. Nadja Moncheri črpa navdih iz zakladnice narave, 
podoživlja emocije, ki jih ta  vzbuja. Njena platna prikličejo in 
posredujejo občutke ter obenem ohranjajo organskost, ki prežema 
slikarsko polje, najsi bodo oblike še  tako stilizirane. Vedno na 
meji abstrakcije v novejših delih opažam o spajanje različnih 
d o s e d a n jih  iz k u še n j, ki jih  j e  u m e tn ic a  d o ž iv e la  m ed 
eksperimentiranjem na različnih likovnih področjih, predvsem z 
oblikovanjem gline, risanja in s  slikanjem na prostem. Doslej je 
priredila kakih 4 0  samostojnih razstav v Italiji (Furlanija - Julijska 
krajina, Veneto, Lombardija, Toskana, Lacij) in zunaj nje (Švica, 
Avstrija). Trenutno sodeluje na Razpršenem bienalu Furlanije - 
Julijske krajine, kjer bodo dela na ogled v Skladišču 26  tržaškega 
prostega pristanišča.

Predvečer Vilenice je bil tudi v Trstu
Ali je  performativnost vpisana že v sam o literaturo? Se branje v 
živo razlikuje od tihega branja, kije danes najbolj običajen način? 
Lahko literarni nastop v nastopajočem in publiki doseže nekakšno 
transformacijo?
To so vprašanja, na katerih temelji letošnji 26. Mednarodni literarni 
festival Vilenica, ki s e je  začel a |jredvečeri v torek, 6. septem bra, 
in s e  bo končal s  s lavnostno  podelitvijo osrednje nagrade 
rom unskem u pesniku, p isa te lju , e se jis tu  in kritiku Mircei 
Cartarescuju, avtorju epohalnega romana v treh delih Orbitor, v 
soboto, 10. septem bra, v jami Vilenica pri Lokvi.

Foto IG

Letošnja Vilenica, ki bo razčlenila geslo Beri me v živo, ima že vrsto 
let kar nekaj dogodkov, ki tvorijo t. i. predvečere osrednjega 
Festivala. Letos je  bilo predvečerov osem, potekali pa so v Ma
riboru, v Celju, Ljubljani, Sežani, Biljah, Kopru in Gorici: tokrat so 
se  prireditelji odločili prirediti predvečer tudi v Trstu. Namenjen je 
bil nekaterim dobitnikom pisateljske štipendije Srednjeevropske 
pobude. To je  hvalevreden n ačrt kije nastal leta 20 0 6  na podlagi 
sodelovanja med SEP in Društvom Slovenskih pisateljev v sklopu 
Festivala Vilenica ter Skupino -  Gruppo 85. Štipendija je  nam e
njena spodbujanju meddržavnega sodelovanja na področju litera
ture za mlade avtorje iz držav članic SEP, ki niso del EU. Štipendijo 
v višini 5 tisoč evrov prejemniki koristijo za trimesečno bivanje v 
kateri koli državi članici SEP po izbiri kandidata. V tem  razdobju 
avtor udejanja načrt, s  katerim s e je  prijavil na razpis. V torek so 
se  tako na sedežu SEP v Trstu predstavili lanska prejemnica na
grade Maja Hrgovič iz Hrvaške, predlanski nagrajenec Dragan 
Radovančevič iz Srbije in prvi prejemnik Goce Smilevski iz Make
donije. Letošnji prejemnik štipendije pa je  romanopisec in esejist 
Ognjen Spahič iz Črne gore.

Odprtje seminarja za slovenske šole

Izobraževanje je življenjska 
nuja šolnika

K U L T U R N I  D O M liščine so privedle do relativizaci
je naših vrednot, ki bodo ostale v 
majavem položaju, dokler ne bo 
na svetovni ravni prišlo do ure
ditve sil. V debati, ki jo je sprožil 
sam Lukšič, se je oglasil goriški 
šolnik Peter Černič, ki je ministra 
opomnil, da je k obličju sedanje 
slovenske identitete in države 
prispevalo tudi krščanstvo. Dejst
vo namreč, da je minister 
postavil v ospredje osamosvo
jitvenega dogajanja predvsem 
Kučana in  Drnovška, obšel pa 
vrsto drugih osebnosti, ki so 
prispevale k državotvorni zasnovi 
Slovenije, je marsikoga dokaj pre

senetilo ...
Duhovnikova in  Simčič sta po 
kulturnem  programu, ki ga je 
izoblikoval harmonikar Igor Zo- 
bin, pozdravila številne ugledne 
goste, med njimi senatorko Ta
maro Blažina, predsednika SSO - 
dr. Draga Štoko, Livia Semoliča - 
predstavnika SKGZ, deželnega 
svetnika Igorja Kocjančiča, župa
na občine Devin-Nabrežina Gior- 
gia Reta, ravnatelja Glasbene ma
tice Bogdana Kralja, Romana 
Grudna z Ministrstva za šolstvo 
in šport ter mnoge druge. Priredi
telja sta se nato zahvalila vsem, ki 
sodelujejo pri pripravi in  izvedbi 
seminarja, še zlasti pa ravnatelji
cam šol, ki imajo v gosteh letošn
ji seminar. Pred mikrofon sta ob 
koncu stopila še Daniela Bel
trame, deželna šolska ravnatelji
ca, in mag. Gregor Mohorič, di
rektor Zavoda za šolstvo in šport.

IG

a  lovenska šola v Italiji 
stopa v novo šolsko 

l ^ / l e t o  z optim izm om. 
Letos lahko končno začnemo de
lo v bolj normalnih okoliščinah v 
primerjavi s prejšnjimi šolskimi 
leti. Število otrok na naših šolah 
narašča, pomembno je tudi to, da 
imamo 30 novih stalno namešče
n ih  šolnikov, kar bo nedvomno 
pripomoglo k večji kakovosti in 
kontinuiteti didaktične ponud
be".
S temi besedami je poslušalce 
nagovoril načelnik urada za slo
venske šole prof. Tomaž Simčič v 
veži Kulturnega doma, kjer je bi
lo v petek, 2. septembra, uradno 
odprtje 46. Seminarja za vzgoji
telje, učitelje in profesorje šol s 
slovenskim učnim  jezikom v Ita
liji, ki ga prirejajo Ministrstvo za 
šolstvo in šport Republike Slove
nije - Zavod republike Slovenije 
za šolstvo - obm očna enota Ko
per in Ministrstvo za šolstvo, uni
verzo in  raziskovanje - Deželni 
šolski urad za FJK - Urad za šole s 
slovenskim učnim jezikom. Sem
inar velja za neformalni začetek 
šolskega leta naših šol, hkrati pa 
je tudi priložnost, da se zamejski 
vzgojiteljski kader v razčlenjeni 
seminarski ponudbi sooči z na
jbolj aktualnim i didaktičnim i 
prijemi dobre šolske prakse, ki jih 
snujejo slovenski izvedenci na 
pedagoškem področju. Osrednje 
koordinate seminarjev je pred
stavila Andreja Duhovnik Antoni 
iz Zavoda Republike Slovenije za 
šolstvo. Na odru velike dvorane 
Kulturnega dom a je šolnikom 
predstavila specifične vsebine 
seminarjev glede na posamezna 
predmetna področja. Na lokaci
jah seminarja v Trstu, Opčinah in 
Gorici bo govor o motivaciji 
branja, o otrocih z disleksijo, o 
tem, kako lahko novi elektronski 
pripom očki izboljšajo delo v 
razredu, in o razvijanju kritične
ga razmišljanja dijakov. 
Duhovnikova je prisotnim pred

stavila možnost udejstvovanja tu
di na raznih seminarjih v osred
nji Sloveniji, podčrtala pa je zlasti 
trajnostno potrebo po izobraže
vanju, saj je to navsezadnje "živl
jenjska drža" poklica šolnika. 
Pred mikrofon je nato stopil os-

ob koncu 19. stoletja, ko je pojem 
trubarjanstva dobil pravšnjo vlo
go v slovenski družbi. Poglavitni 
mejnik v slovenski zgodovini je 
bila ustanovitev OF leta 1941, saj 
je ta dogodek prispeval k določit
vi temeljev slovenske države, ob-

rednji gost dogodka, minister za 
šolstvo, visoko šolstvo, znanost 
in šport Republike Slovenije Igor 
Lukšič, ki m u je bilo poverjeno 
predavanje ob dvajseti obletnici 
m atične domovine. Slovenski 
minister je izvajanje osnoval na 
prepričanju, da je slovenski narod 
najbolje koval svoje obličje, ko se 
je znal vključiti v m ednarodno 
dogajanje. Minister je kot mejni 
kamen slovenske narodne zavesti 
omenil reformacijo in Trubarje
vo izkušnjo, ki jo je protireforma- 
torski val omilil. Očeta slovenske 
besede so tako dalj časa imeli le 
za kulturnega delavca, ne pa za 
začetnika ideje o slovenski državi. 
Po m nenju Lukšiča je treba giba
nje trubarjanstva uokviriti v neki 
širši koncept svetovljanstva, ki je 
m nogo prispeval k razvoju slo
venske identitete. Prav tako po
m em bna sta bila za slovenski na
rod obdobje razsvetljenstva in čas

lasti, vojske, šolstva in ostalih dr
žavnih struktur. Slovenci so bili 
nato akterji dogodkov po padcu 
Berlinskega zidu. T. i. razširitev 
prostora svobode v vzhodnem  
bloku je na Slovenskem naletela 
na plodna tla, saj je proces demo
kratizacije v Sloveniji že potekal. 
Po m nenju  m inistra je nam reč 
prehod Slovenije iz jugoslovan
skega okvira v samostojno držav
no enoto potekal gladko tudi za
radi prizadevanja slovenskega po
litičnega kadra. Dejstvo, da je do
tedanji predsednik republike Ku
čan tudi po osamosvojitvi in vo
litvah ostal na čelu države, 
potrjuje prepričanje, da je sloven
ska politična garnitura delovala 
v smeri samostojnosti domovine. 
"To je bil edini primer v državah 
vzhodnega bloka". V sklepnem 
delu posega je častni gost potrdil 
zahtevnost sedanjih družbeno
gospodarskih dogajanj. Take oko

'2 a  teritorij
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Z G O N I K | Že sedmič zapored

Koncert za mir
So besede, ki romajo na od

lagališče zgodovine, in  so 
take, ki so jih vedno polna 

usta, od vsebine pa ne duha ne 
sluha. Mir je vsekakor eden tak
ih  m odnih izrazov, že tisočkrat 
prežvečen, m ilijonkrat pre
oblečen, že zdavnaj izpraznjen. 
Kako lahko o m iru sploh še kaj 
rečemo? Poskusimo kaj narediti 
in  s tem  pokazati na njegov poz
abljeni, a tem eljni pom en za 
človeštvo. Tega se dobro zaveda
jo mladi občani kraškega Zgoni
ka, ki so že sedm ič zapored 
priredili častitljivi Koncert za 
mir. Dvodnevno srečanje, na 
katerem z besedo, s srečanjem in 
glasbo spregovorimo o pom enu 
m iru, solidarnosti in bratstva v

svetu, je pom em bna obo
gatitev našega obm očja, s 
katerega gredo vsa zbrana 
sredstva v dobrodelne 
nam ene.
Mladi člani KD Rdeča zvez
da organizirajo Koncert za 
m ir v sodelovanju z Omiz
jem  za m ir FJK in  pod 
pokroviteljstvom tržaške in 
goriške pokrajine, občin 
Trst, Repentabor, Dolina in 
Milje, Doberdob in  Sovod- 
nje, osm ih slovenskih 
občin, Sežana, Komen, 
Miren-Kostanjevica, Hrpelje-Ko- 
zina, Divača, Piran, Izola, Ilirska 
Bistrica, ter dveh hrvaških ob
čin, Buje in  Novigrad. Štefan Jaz
bec, eden od organizatorjev, ra

zlaga, da "prireditev pripravljajo 
štirje zagnanci, katerim se v zad
njih dneh pridruži približno 20 
dom ačinov od 16. do 20. leta 
starosti". Delo so začeli že juni

ja, letos pa je bil program nekoli
ko skromnejši, a zato nič manj 
iskren kot prejšnja leta.
Koncert za mir, ki je stekel prvi 
konec tedna v septembru, je le

tos ponudil na
jprej srečanje z 
združenji, ki se 
združujejo pod 
im enom  Li- 
bera. Borijo se 
proti mafiji v 
duhu  zakoni
tosti in  skušajo 
na različne na
čine ponovno 
ovrednotiti ile
galno ustvarje
ni kapital, s 
tem  da oživlja
jo neprem ični
ne in  preobli
kujejo ustvarje
ne produkte za
jetih mafijskih 

podjetij. Združenja Libera so na 
koncertni predvečer predstavila 
še pobudo "E tu... da che parte 
stai? Kaj pa ti... na kateri strani 
si"? z zanim ivim  dokum en-

Dvojni pogreb v Devinu

Poslovila sta se dva 
zavedna Slovenca

V soboto, 3. septem bra, 
smo se v Devinu poslo
vili od Leopolda (Poldo- 

ta) Merviča, ki je po krajši h o 
spitalizaciji v 66. letu starosti 
um rl v ponedeljek, 29. avgusta. 
Sicer je že nekaj let bolehal. 
Istočasno sm o se poslovili tudi 
od njegovega bratranca Pepija

Legiše, ki je um rl 30. avgusta za 
posledicami možganske kapi, ki 
ga je zadela nekaj dni prej. Do
polnil je 81. leto. N juna sm rt je 
m očno odjeknila m ed starim i 
Devinčani in  v sosednjih vaseh. 
Kot ju je v življenju družila so
rodstvena vez, Poldov oče je bil 
mlajši brat Pepijeve matere, ju

sedaj povezuje tud i skupni po
greb in  dejstvo, da počivata v 
sosednjih družinskih grobovih. 
Pogrebni obred je vodil dom ači 
župnik g. Giorgio G iannini, na 
koru in na pokopališču pa je pel 
moški zbor Fantje izpod Grm a
de pod vodstvom  devinskega 
organista H erm ana Antoniča. 
Kot sta ugotavljala g. G iannini v 
svojem nagovoru m ed pogreb
no m ašo in n jun  sorodnik Mar
tin  Brecelj pri odprtem  grobu, z 
njim a odhaja del starega Devi
na, odhajata člana družin, ki se 
lahko sklicujeta n a  petsto  in  
večletno p riso tnost v vasi. Za

Polda so m nogi ugotavljali, da 
je um rl na isti dan kot stric, po 
katerem je nosil ime in ki so ga 
N em ci kot talca ustrelili na 
O pčinah prav 29. avgusta leta 
1944. Poznali sm o ga kot sk
rom nega, načitanega človeka, 
ki je rad, včasih tudi s pikro iro
nijo, kom entiral dogajanje. Do
bri dve desetletji je pel pri Fan
tih  izpod Grmade in bil tudi taj
n ik zbora. Do bolezni je bil za
poslen v devinskem motelu.
S Pepijem Legišo je odšel zadnji 
aktiven devinski km et. Bil je 
naj mlajši od petih  otrok pri hiši 
in  usojeno m u je bilo, kot je

dejal govornik, da je po raz
laščanjih, gradnji avtoceste in  
ostalih infrastruktur, ob vse bolj 
pozidanem  Devinu, v idel p o 
stopno krnjenje Kupčeve km e
tije, ki je bila s svojimi polji tu 
di v Laškem m ed prem ožnejši
m i v vasi. Zgodovinski spom in 
vaščanov pa ohranja vlogo, ki 
so jo Kupčevi imeli v vasi, in  ve
liko dobrega, ki so ga naredili 
m nogim  v težkih vojnih časih 
in d rug ih  težavnih obdobjih . 
Pepija se bom o spom injali kot 
srčno dobrega človeka in klene
ga Slovenca, ki ga bosta p o 
grešali vsa vas in naša župnija.

Zapisano stoji: Rodovi
odhajajo, rodovi prihajajo, 
zemlja pa vedno ostaja. Poldo 
in  Pepi nista im ela družin, za 
sorodnike in  ostale Devinčane, 
ki ostajajo, pa sta tudi ti sm rti 
dragoceno opozorilo, ki naj bo 
v vzpodbudo vsem, da popri- 
m em o tam , kjer jim a je bilo 
usojeno, da spustita. Življenje 
vedno najde novo pot. Prav je, 
da m u sledimo!
Našemu nekdanjem u odgovor
nem u uredniku, dr. Dragu Le- 
giši, in  ostalim  sorodnikom  
obeh rajnih izrekamo globoko 
občuteno sožalje.

tarcem in javno debato. Koncert 
za mir pa je, tradicionalno, pred
vsem glasbeni dogodek. Na 
odru pred zgoniškim županst
vom so se ob plapolanju zastave 
m iru predstavile štiri mlade za
sedbe. Prvi je nastopil družbeno
kritični kantavtor s Celjskega 
Marko Galič-Gallius, sledila je 
slovensko-italijanska etno sku
pina, ki je postregla s pestro za
kladnico balkanskega melosa. 
Na oder so stopili še Coloured 
Svveat, rosno mladi, a že uspešni 
tržaški alter-rockovci, priznani 
Etno Partizani, za konec pa še 
tržaška reggae skupina Gimma 
Spliffa.
Upajmo, da bom o lahko tudi na
slednja leta spremljali hvalevre
dni Koncert za mir v Zgoniku, 
saj ga m oram o kot prenašalci 
sporočila m iru  ovrednotiti z 
obiskom in soudeleženostjo.

Jernej šček
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T R Ž A Š K A  Š K O F I J A I Nov niz predavanj

Na Katedri tokrat publicisti 
in njihova dela
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Ponudba Katedre sv. Justa, 
ki jo je tržaški škof, nad
škof Giampaolo Crepaldi 
uvedel ob svojem prihodu v Trst, 

pridobiva iz leta v leto, iz sezone 
v sezono vedno večjo razsežnost. 
Poleg osrednjega dogajanja v 
postnem  času, ki ga tvorijo pre
davanja zlasti teoretskega in 
duhovnega značaja, je že lanski 
adventni čas ponujal niz srečanj, 
ki so jih prireditelji Katedre zas
novali z nam enom , da bi pribli
žali občinstvu določene poglede 
o gospodarskih in  političnih  
tematikah: letos bo zorni kot 'ad
ven tne ' Katedre usm erjen v 
predstavitev perspektivnih adu
tov, na katere lahko Trst računa 
pri načrtovanju prihodnosti. 
Tiskovno srečanje, ki ga je tržaš
ki škof Crepaldi sklical v sredo, 
31. avgusta, je bilo nam enjeno 
predstavitvi nove, tretje postaje 
Katedre sv. Justa. "Če imata post
na in  adventna Katedra profili
rano duhovno-politično podla
go, smo se v času po počitnicah 
odločili prirediti nekoliko manj 
zahteven niz predavanj, ki smo

ga poimenovali Srečanja z avtor
ji", je pojasnil nadškof Crepaldi. 
Kakovost projekta, ki je nastal v 
sodelovanju s kulturnim  odbor- 
ništvom  tržaške občine, Muze
jem  Revoltello in  Clubom  Re
publike, pa nedvom no temelji 
na izbiri gostov-pisateljev, ki bo
do spregovorili o svojem zad
njem  knjižnem  trudu. To bo 
priložnost, da bo tržaško občin
stvo pobliže spoznalo avtorje in 
dušo njihovih publikacij, ki ned
vom no tvorijo del današnjega 
javnega mnenja.
Prvo predavanje je b ilo  že v 
torek, 6. septembra, ko je v avdi
toriju muzeja Revoltella novinar 
Gian M icalessin spregovoril o 
zapletenih družbenopolitičnih  
okoliščinah v Pakistanu in  Af
ganistanu. Predavanje je razple
tel na podlagi dveh svojih pub
likacij, ki razčlenjujejo ravno ša
hovnico odnosov m ed skrajneži 
Al-Kaide in  afgansko ter pak
istansko državo. Micalessin ima 
nam reč za seboj p lodno  in  pe
stro dejavnost kot vojni novinar, 
ki je v več kot dvajsetletni karieri

sodeloval z najpom em bnejšim i 
italijanskimi in  tujimi mediji. V 
torek, 13. septembra, bo Andrea

Foto IG

Tornielli na podlagi svoje knjige 
La fragile concordia -  Krhka 
složnost ob 150-letnici itali
janske države analiziral odnos, ki 
veže Italijo na vatikansko drža

vo. To bo posebna priložnost, na 
kateri bo mogoče analizirati tu 
di spor, ki nastane m ed uprav
ičeno laičnostjo državljanov in 
laicizmom nekaterih skrajnežev. 
Zadnje predavanje bo na vrsti v 
torek, 20. septembra, ko bo Ri- 
no  Camilleri razkril občinstvu 
osebno izkušnjo, ko se je od nev
ernega ateistično-agnostičnega 

doživljanja sveta približal veri 
in Kristusovi besedi. V pros
torih avditorija bo do sklepne
ga predavanja na ogled tudi 
priložnostna razstava, ki jo bo 
tvoril izbor slikarskih del iz za
sebnih zbirk.
Dejstvo, da je niz predavanj 
Srečanja z avtorji ravno v m u
zeju Revoltella, n i naključno: 
kot je m ed novinarsko konfer
enco pudaril škofov vikar za 
kulturo, msgr. Ettore Malnat- 
ti, je v isti dvorani svojčas 
tedanji kardinal Ratzinger že 
spregovoril o pom enu člo
vekovega dostojanstva. Nad
škof Crepaldi je ob koncu svo
jega posega tud i toplo  pri
poročil sklepno etapo tokrat
ne katedre. V torek, 27. sep
tembra, bo nam reč v gledali

šču pri salezijanski cerkvi na 
Istrski ulici recital gledališke 
skupine Koinonia z naslovom  
Vstali; preko trpljenja in  križa.

IG

P O G O V O R | Igor Misdaris o Šukarjih in sebi

Ob nedavnem nastopu 
na "Muzikamnolomu"

Vračam o se nazaj s kora
kom naprej. To ni nostal
gija, ceneno zatekanje v 
preteklost, temveč ozaveščenost 

s pogledom  v prihodnost. Do
volj je b ilo  sesutih  "g an ’kov", 
raztreščenih "štj’rn", zapušče
n ih  navad, zam enjan ih  za ce
n en i beton  ali 'm cdona ldov ' 
sendvič s kokakolo. Tudi v kul
turi grem o v to  smer, in  prav je 
tako.
Niz koncertnih večerov "Muzi- 
kam nolom " je v vročem  avgu
stu napolnil idilični odrab- 
ljeni kam nolom  v  Repniču 
pri Trstu, najprej z m ando
linam i in do srca segajočimi 
glasovi dalm atinske klape 
Maslina, nato še z očarljivo
stjo rom ske glasbe sloven
ske skupine Sukar. O b tej 
priložnosti sem ob  kavi se
del z vodjo, pevcem in izva
jalcem  na bugariji (b ren
kalu, ki spominja na kitaro), 
Igorjem Misdarisom.
Igor je pom em ben  glasbe
nik, vodja slavne slovenske 
skupine Šukar, ki izvaja 
romsko glasbo, a tudi avtor 
prve slovenske risanke o 
G orjancih, glasbeni kritik, 
trile tn i kom isar nagrade 
Zlati petelin, ustvarjalec te
levizijskih oddaj, montažer, pre
vajalec, svobodni um etnik. Da
nes nezaposlen. Njegova življe
njska pot pravzaprav sim bolizi
ra rom sko ljudstvo, katerega 
dom  je pot sam a, dom  v stal
nem  premikanju in večnem  ust
varjalnem  iskanju preživetja. 
Življenjsko kolo se vrti in  po 
trebno ga je posprem iti z glas
bo, tako veselo kot žalostno, kot 
je pač življenje samo.

Kako kaj z delom , Igor?
Biti slovenski glasbenik je težko. 
Pravzaprav je težko biti glas
benik v Sloveniji, in to v nobe
nem  drugem smislu ko t finan
čnem. Trg v naši deželi je m a
jhen, tesen. Kljub temu da smo 
ena pom em bnejših  in zgodo
vinsko pom em bn ih  zasedb v  
deželi, je z  glasbo težko prežive
ti. V Italiji bi bili verjetno ob is
tih pogojih in uspehu boga

taši...
A je bil to  tud i vaš d lj, ko ste
začeli s Šukarji?

Ne, to bi kvečjem u bila samo 
posledica. Naša kariera je karie
ra naključij, igramo pač, ker 
nam  je všeč. V Sloveniji sm o  
sredi devetdesetih le t bili n o 
vost, prebijali sm o led in bili pr
vi, ki sm o s tipičnim etno m elo
som vstopili v  pop  vode. Pred 
nam i je bila morda le skupina 
Istranova. Igrali smo, kar nam  
je bilo všeč, in sicer romsko

glasbo.
D anes doživlja e tn o  in  folk 
glasba pravi m o d n i p re
porod!

Res je, toda skupine, ko t so Ter- 
rafolk, Katalena in Langa, so sto
pile na že zorano njivo. Pripra
vili sm o jim  teren in javno oko 
usmerili na ta kulturni segment. 
S Šukarji sm o v začetku igrali 
hore, čalge, čočke, doine (tipi
čne romske skladbe), a funkcio
nirali in razmišljali sm o ko t 
rock bend, z  oglaševanjem, tur
nejami, televizijskimi nastopi 
vred. Nekako nism o spadali v  
kon tekst narodno-zabavne glas
be.

Kaj je v  vaši zgodbi najpo 
m em bnejšega?

Sam nastanek skupine Šukar je 
fenomen, ki ga je treba poudar
iti. V tistih letih, v tistih razmer
ah je bilo to pionirsko. Z našim  
glasbenim delovanjem sm o

romsko kulturno približali lju
dem, ti so jo  začeli spoznavati 
in bolj upoštevati.

Katero je, po  tvojem  m n e n 
ju, tem eljno  vozlišče v  t  i. 
"rom ski p rob lem atik i"? Za
kaj se sim bolno  nasilje nad  
Romi še vedno pojavlja?

Gre za etično in mišljenjsko  
vprašanje. Kdo pravi, da m i živi
m o  pravilno? Kdo je rekel, da so 
naša potrošnja, TV, walkmani 
prava pot? Romi so ljudje, po
vezani z  naravo, spoštujejo hie
rarhijo družine in so bolj tradi
cionalni od nas. Naučiti se m o
ramo živeti na drugačen način. 
Spoštovati naš način, a tudi dm- 
gega. Med Romi je polno plu
sov, kakor tudi minusov, a pluse 
in m inuse imamo tudi mi. Prek
murje je vsekakor lahko zgled 

za sožitje m ed  Rom i in  ne- 
Romi. Tam vlada strpnost 
enih in drugih.
Saj sem  ti povedal, od  kod 
prihajam , kajne?
Si. Mislim, da je pri vaši 
manjšini isto. Večja strpnost 
mora biti pri večinskem na
rodu, to pa seveda ne pom e
ni, da lahko "manjšinci" de
lajo, kar želijo brez meja. Po
tem pa pride do tega, da, ko  
se večinsko prebivalstvo od
loči, da bo naredilo korak na
prej, rekoč: "sedaj pa vas p u 
stim o pri miru", manjšinci 
rečejo "zakaj nas sedaj nihče 
večne povoha? "- in spet ni 
prav. Prilagoditev okolju, v 
katerem živiš, ne sm e potis
niti v  pozabo to, kdo si!
Tudi tvoja zgodba je pestra in  
raznolika, kajne?

Priimek Misdaris izvira iz Kami- 
je, od koder so m oji predniki, 
mešanica Karniolov, Keltov in 
Furlanov, leta 1700 prispeli v  
Istro. Družina se je naselila v  
Ližnjanu, približno 10 kilome
trov od Pulja, se aklimatizirala 
in sprejela hrvaško nacional
nost.

Kaj m eniš glede zloglasnih Is
tranov? Je "istrskost" vezana 
n a  n aro d n o  p ripadnost oz. 
kaj je tebi?

Nekoliko polemično: Istran je 
lahko tudi osel. Biti Istran je od
raz regionalne pripadnosti, ne  
more pa biti nacionalna kate
gorija. V m oji percepciji identi
tete ima prednost narodna, po
tem šele regionalna pripadnost. 

Neskončna so po ta kam pani- 
lizma, kajne? To je pogled, ki 
sega do  dom ačega zvonika.

Res je. Zadeva lahko pripelje do 
ustvarjanja m ikrokozm osov v  
stilu “jaz sem  iz  Bertokov, n i
m am  nobene zveze z  Dekani", 
pa si vasi stojita druga ob drugi. 
Nevarnosti izključevanj in re
gionalnih b itk  so velike, pa 
čeprav sm o vsi samo ljudje, do
bri, manj dobri in slabi.

Ste s skupino Šukar že igrali 
onkraj nekdanje meje? 

Spominjam se nastopov v  Doli
n i in tistega v  Gorici, približno 
pred petim i leti. Presenetilo m e  
je občinstvo, mešanega porekla. 
Občudoval sem, da na priredi
tve Slovencev v  Italiji hodijo tu
di Italijani. Vedi, da n i povsod  
tako. Dogodkom Koroških Slo
vencev se na tak način Avstrijci 
sploh ne približajo. Vaš primer 
dobre prakse je vsekakor pozi
tivna stvar, je korak h  kakovost
nem u sobivanju v  luči medkul- 
tumosti. Dobro je, če dogodek, 
v tem  prim eru glasbeno-kul- 
tum e narave, privleče ne glede 
na nacionalnost.

Koliko poznaš kontekst 
Slovencev v  Italiji?

Mislim, da kar dobro. Večkrat 
razmišljam, denimo, o pojavu 
poitalijančevanja priim kov v  ča
su fašizma, na primer o absurd
nem  slušnem prevajanju onkraj 
resničnega pom ena priimkov. 
Prisotnost Slovencev na trža
škem, goriškem in videmskem  
območju lahko ocenjujemo  
preko telefonskega imenika. 
O m enil pa bi še slavno frazo 
"Trst je naš", ki jo osebno ocen
jujem za smešno. Naš, čigav? in 
kdo so oni? Trst je vendar zgo
dovinsko medkulturen!

Igor, Šukarje b i rad  povabil 
na  nastop v  kako osm ico. Si 
kdaj pom islil n a  to  m ožnost? 

Iskreno rečeno ne, poznam  pa 
ta pojav. Koncept prodaje tipi
čnega, domačega je dober in 
simbolizira veliko stvar. Vsak 
narod, ljudstvo ali etnična sku
pina, ima svoje navade in zna
čilnosti, ki jih je treba ceniti in 
ohranjati. Drži in ceni, kar je 
tvoje, pa ti bo tudi drugo prista
lo všeč! Vsako območje mora iz
koristiti, kar je najbolj "njegove
ga", ter dovoliti, da je tudi "dru
go" mogoče, skupina Kraški ov
čarji, recimo, ali zamejsko kotal
kanje. To je domači izkoristek!

Šukar je romska beseda, ki po
m eni lepo, dobro. Bodimo taki 
tudi mi!
Jernej Šček

O bvestila
V N arodni in  študijski knjižnici
v Trstu so do 20. novembra na 
razpo lago  knjige za le tošn jo  
izvedbo Primorci beremo 2011. 
Podrobnejše informacije lahko 
dobite v knjižnici od ponedeljka 
do petka, od 9 .00  do 17.00, ali

na tel. št. 0 4 0 -6 3 5 6 2 9  in po 
elektronski pošti bibslo@spin. it.

D a r o v i
N am esto cvetja na grob pokojni 
svakinji Lilijani daru je  Marija 
Grahonja 35 evrov za cerkev na 
Pesku.

Po krajši bolezni nas je  zapustil naš dragi 
PEPILEGIŠA

Žalostno vest sporočamo brat Drago ter sestri Jožica  
in Marija z  družinami. Iskreno se zahvaljujem o  
vsem, ki so se udeležili pokojnikovega pogreba ali 
počastili njegov spomin na katerikoli drug način. 
Posebna zah va la  naj gre g. župn iku  Giorgiu  
G ianniniju z a  pogrebni obred, zdravn ic i Ireni 
Tavčar za  oskrbo, županu Giorgiu Retu za  izkazano  
pozornost in bližino, Martinu Breclju za  poslovilne 
besede ter Hermanu Antoniču in zboru Fantje izpod  
Grmade za  petje  v cerkvi in na pokopališču.

Devin, 8. septembra 2011

Ob sm rti brata 
PEPIJA

izražam o dr. Dragu Legiši 
in ostalim sorodnikom  

iskreno sožalje

UREDNIŠTVO in UPRAVA 
NOVEGA GLASA

G L A S B A | Štivan

Zazvenele bodo note 
Timave

O bnavljanje um etniških 
znam enitosti brez jas
n ih  načrtov o nam em 
bnosti oz. o oblikah vrednoten

ja pom eni ustvarjati neizko
riščene priložnosti, osredotočiti 
se na okvir in  pozabiti na vse
bine. Tej problem atiki naj bi 
odslej nam enilo  posebno po
zornost odborništvo za kulturo 
Dežele FJK po besedah odborni
ka Elia De Anne, ki je na pred
stavitvi nove sezone koncertne
ga niza Note Timave pohvalil 
njegovo dolgoletno sinergijo 
med zgodovinskimi lokacijami 
in kakovostno glasbeno ponud
bo. Sesljansko društvo Punto 
Musicale s Carlo Agostinello je

pan Ennio Benedetti, pa bodo v 
Colloredu končno začeli obnavl
jati grad, ki bo postal sedež 
raznih dejavnosti, m ed katerimi 
bo tudi prostor v spom in na 
pisatelja Ippolita Nieva. V 
pričakovanju tem eljite obnove 
na obeh lokacijah bodo v cerkvi 
in na gradu septembrski koncer
ti, ki bodo po tradiciji obsegali 
več glasbenih zvrsti in  bodo na
menjeni širšemu občinstvu. Med 
posebnimi prireditvami bo večer 
armenske glasbe s skupino 
Anahit Ensemble, ki bo  v Col
loredu tako kot recital priznane
ga italijanskega pianista Andree 
Bacchettija, ki bo izvajal skladbe 
iz dobe razsvetljenstva. Pianist

pred 24 leti uvedlo priljubljeni 
niz kom ornih koncertov v gots
ki cerkvi v Štivanu, kateremu se 
je pred devetimi leti pridružil še 
vzporedni niz na gradu Collore- 
do di M ontalbano. Tudi letos se 
bo povezava m ed tržaško in  
videmsko pokrajino nadaljevala, 
kot sta na tiskovni potrdila žu
pana sodelujočih občin, v kater
ih  se začenja izvedba pom em b
nih kulturno-turističnih načrtov. 
V Štivanu so končali čiščenje 
reke Timave za cerkvijo, kjer so 
od povojnega časa ležali številni 
ostanki vojne opreme in orožja; 
cerkev je s posebnim prizadevan
jem devinsko-nabrežinskega žu
pana Giorgia Reta dobila nov 
oltar, oktobra pa bodo pričeli ob
navljati strop. Kot je povedal žu-

bo nastopil tudi v Štivanu, kjer 
bo zaigral Bachove Variacije 
Goldberg. V gotski cerkvi bo 
koncertirala sedemnajstletna vi
olinistka ruske narodnosti Maša 
Diatchenko, ki bo 12. septembra 
odprla niz s štiriindvajsetim i 
Capricci Niccoloja Paganinija, 
vokalno instrum entalna skupina 
In Unum  Ensemble pa bo 26. 
septem bra oblikovala koncert 
srednjeveške sakralne glasbe. 
Program bosta dopolnila še duo, 
v katerem igrata flavtist Filippo 
Incigneri in  pianistka M onica 
Catania, ter deželni orkester Bu- 
soni s program om  skladb Luisa 
Bacalova. Podrobne informacije 
so na voljo na spletni strani 
www. puntomusicale. org.

PAL
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VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE11. delovni tabor Banjaluka

Pomoč družinam v stiski
V začetku avgusta je pod 

okriljem Škofijske Karitas 
Koper in Škofijske gimna

zije Vipava potekal 11. delovni 
tabor v Bosni. Udeležilo se ga je

tev strehe. Gradila sta tudi dva zi
darja iz Banjaluke, pomagali so 
še dva izmed bratov, ki sta zdra
va, in dekleta, domačinke, s kate
rimi so se tudi spoprijateljili in

starejše ženske zamenjali lesen 
pod z betonskim tlakom, nato so 
neki drugi družini pomagali ob
noviti streho. Pri obnovi strehe 
so potrebovali tudi pomoč druge

6 dijakov, ravnatelj ŠKK Matej 
Kobal, profesorja na ŠGV Bogdan 
Vidmar in Jernej Vidmar in  osta
li trije prostovoljci.
Udeleženci so se raz
delili v dve skupini, 
ena je ostala v Banja
luki, ostali so šli v Jaj
ce. Gradili so in biva
li malce izven mesta 
v  zaselku Bračaj. V 
družini, ki so ji po
magali, je 12 otrok, 3 
bratje so invalidi. Ko 
so prišli, je bila polo
vica hiše že zgrajena, 
do konca tedna so 
zgradili še polovico 
in tako so lahko vse 
pripravili za postavi-

navezali stike. Druga skupina, ki 
je ostala v Banjaluki, je delala na 
dveh lokacijah, najprej so v hiši

skupine. Po uspešno končanem 
delu so jim domačini pripravili 
obilno gostijo. Drugi del tabora 

so začeli z obiskom 
Sarajeva, nato Mo
starja, Medugorja 
in  si ogledali njiho
ve znam enitosti. 
Sledil je še zadnji 
del, nam enjen trid
nevnem u kopanju 
v Dubrovniku. Po 
pogovoru na pred
zadnji dan so ude
leženci ugotovili, 
da je bil ta tabor 
uspešen in  da orga
nizatorji to pri
čakujejo še za na
slednja leta.

Bo kdaj uresničena povezava med Benečijo, Zg. Posočjem in Bohinjem?

Planinski karti od Bohinja do Krna 
so podelili prvo nagrado

Komisija izbranih
strokovnjakov M edna
rodne kartografske zveze 

(ICA) v Parizu je m ed več kot 
500 razstavljenimi kartami prvo 
nagrado v kategoriji topograf
skih kart podelila planinski kar
ti Bohinja, ki zajema tudi 
širše področje s Krnom 
vred. Postavlja pa se 
vprašanje, ali se te prilož
nosti zavedajo turistični 
gospodarstveniki v Zg. Po
sočju.
Za izdelavo zm agovalne 
karte v m erilu 1:25.000 je 
poskrbel Geodetski inšti
tu t Slovenije. Karto je za
ložila in  sooblikovala za
ložba Sidarta, ki je že 
uveljavljena pri izdajanju 
vodnikov s področij izlet- 
ništva, gorništva, plezanja 
in  kolesarjenja.
M ednarodna kartografska 
zveza podeli vsako leto 
nagrade za najboljše topo
grafske karte. Tako je Geo
detski inštitut Slovenije v 
Parizu prejel že tri nagra
de. Tokrat gre celo za zma
govalno karto Bohinj (Tri
glav, Krn, Črna prst), ki so 
jo izdelali na Geodetskem 
inštitutu Slovenije in  so jo 
predstavili na m ednarodni raz
stavi v sklopu letošnje 27. konfe
rence ICA. V izjavi za javnost je 
b ilo  zapisano, da je Geodetski 
in štitu t Slovenije edina karto
grafska institucija na svetu, ki je 
nagrado prejela že trikrat, in to 
vsakič v drugi kategoriji. Sloven
ski kartografi so na letošnji kon
ferenci v Parizu, ki predstavlja 
svetovno združenje kartografov

iz več kot 80 držav, predstavili 
tudi referate in  sodelovali v vo
denju sekcij in  komisij.
Ta slovenski inštitut je prejel na
grado že leta 1999, in  sicer na 
konferenci v Ottawi za m estno 
turistično karto Maribora, d ru

gič pa leta 2003 na konferenci v 
D urbanu v Južni Afriki za taktil
no  (otipno) karto Ljubljane za 
slepe in  slabovidne.
Vsekakor bi bilo dobro razmisli
ti o takšni karti, ki bi se nadalje
vala v trikotniku od Krna do 
Mangarta in  Matajurja, z vsemi 
okoliškimi kraji, torej tudi z Be
nečijo, če sm o se zares nehali 
omejevati z mejami. Za sedaj se

ga predstavljena karta komaj čez 
staro rapalsko mejo, kar se na
tančno ujema tudi z vlaganjem 
slovenskega gospodarstva in raz
n ih  institucij v turizem Zgornje
ga Posočja. Sicer pa prihajajo na 
Gorenjskem (v Posočju nem ara 

še ne) do spoznanja, da je, 
predvsem v Alpah, turistov v 
dveh poletnih mesecih že do
volj, nič pa pred sezono in  po 
njej ter odločno prem alo v 
prekratki zimski dobi. Neure
sničljivo pa je s sedanjim i 
povprečnim i m enedžerji od 
manjšega števila turistov iz
tržiti več denarja, ponujali pa 
bi jim isto - povprečje! Zato 
se m nogi oklepajo množice 
revnih adrenalincev in  pla
nincev z vzhoda, ki želijo na 
pol zastonj v naše hribe in  na 
naše reke, kam or jih  vodijo 
tuje agencije, koristijo pa pro
stovoljno domače reševanje iz 
gora in voda! In še ena neza
slišana dopuščena dom ača 
neum nost: tisti tujci, ki imajo 
denar, neom ejeno kupujejo 
neprem ičnine, ki so jih že ali 
jih bodo sami tržili ali imeli 
za vikende oz. lastno naseli
tev, ko se bodo poslovno 
ugnezdili. To pa ni tisto, kar 
bo našim  potom cem  om o

gočilo boljše izrabiti bogastvo, 
ki ga svetovljani z več znanja vi
dijo, naši "menedžerji" prežive
le m iselnosti pa ne! Mladi pa 
odhajajo s svoje poceni proda
ne njive delat k tujim  gospo
darjem ali v širni svet. Kot kaže, 
pa so se v Benečiji zbudili prej 
kot v Posočju in se povezujejo 
domačini.

MM

Na Mirenskem Gradu

Slavnostni začetek 
šolskega leta

roučne učbenike, kakšno duhov
no knjigo in vzeli Vincencijev ko
ledar, ki smo ga tudi letos pripra
vili mladi. Celotno dogajanje so 
popestrile tudi palačinke, ki so 
razveselile marsikatera sladkosne
da usta. Druženje je bilo prijetno

Slovesen začetek novega šol
skega leta se je zgodil 4. sep
tembra 2011 na Mirenskem 

Gradu. Prireditev smo začeli z 
mladinsko mašo, na kateri se je 
zbralo veliko otrok in mladih, ki 
smo s petjem in drugim sodelova
njem počastili Jezusa. Zadnji pe
smi našega benda je na parkirišču 
pred cerkvijo sledila oratorijska 
igrica, kjer smo ponovno obudili 
spomine na julijsko druženje. Jo
na nam je zopet razodel preprosto 
modrost: "Če bomo z Gospodom, 
bom o vedno hodili v pravo 
sm er"! Tako bo tudi veroučno in 
šolsko leto polno rasti in učenja 
za življenje. Po igrici, ki vselej pre
hitro mine, so se otroci lahko ude
ležili ustvarjalne delavnice, v kate

ri smo izdelovali lončke za pisala, 
medtem ko so se starejši spreho
dili po tržnici, kjer so nakupili ve-

in sproščeno, cilj je bil dosežen -  
bili smo preprosto skupaj.

M. L

Pomembno srečanje v Ljubljani

Predsednik Tiirk je 
sprejel predstavnike EL

Predsednik Republike Slove
nije dr. Danilo Tiirk je 
sprejel predstavnike Enot

ne liste, zbirne stranke slovenske

na avstrijskem Koroškem po ne
davnem sprejemu ustavnega 
zakona, ki je med drugim določil 
večje število dvojezičnih krajev-

narodne skupnosti na avstrijskem 
Koroškem. Predstavniki Enotne 
liste s predsednikom Vladi
mirjem Smrtnikom na čelu so ga 
seznanili s sedanjimi razmerami

n ih  oznak. Poleg predsednika 
Enotne liste (EL) so bili v delega
ciji še podpredsednik EL, selski 
podžupan Nanti Olip, kapelški 
župan Franc Jožef Smrtnik, pli-

berški mestni svetnik in kulturni 
referent Jurij Mandl ter predsed
nik Politično upravne akademije 
(PUAK) Janko Kulmesch.
Kot so poudarili, se ozračje pozi
tivno spreminja, vse več je str
pnosti in razumevanja za potre
be slovenske manjšine. Opozori
li pa so, da sprejema ustavnega 
zakona ne gre razumeti kot 
dokončno rešitev vseh odprtih 
vprašanj in uresničitev 7. člena 

Avstrijske državne po
godbe.
Predsednik republike dr. 
Danilo Tiirk se je strinjal, 
da je sprejem ustavnega 
zakona korak v pravo 
smer, ki prinaša možno
st novega, bolj ustvarjal
nega in povezovalnega 
odnosa med večinskim 
narodom  in slovensko 
manjšino na avstrijskem 
Koroškem, kjer pa bo po
trebno še veliko postori
ti. Predsednik republike 
je ob tem opozoril, da je 
precej odvisno tudi od 
manjšine same, od nje
nih pobud, energije in 
enotnosti. Kot zelo po
m em bno za razvijanje 

pozitivnega ozračja je predsednik 
republike označil delo Franca 
Jožefa Smrtnika, župana Železne 
Kaple, ki je bil izvoljen kot kandi
dat Enotne liste.

m injam  občutka izpred dvajsetih let, m e ned
vom no  spremlja piš svobode, takratni obču
tek, da lahko življenje obrneš v katerokoli 
smer. Po dvajsetih letih  pa vem  tudi, da je 
pričakovanje, da ti bo  nekdo drug "drugje" iz
ročil notranjo  svobodo na srebrnem  pladnju, 
zgolj iluzija. Retorične besede in  vendar en o 
stavno resnične: notranjo  svobodo gre iskati v 
sebi.
Še vedno se m i pod zastrte veke prikrade vi
zija nekega drugega m ožnega življenja, verjet
no  v nekem  drugem  kraju, v drugačnem  vsak

danu. Potem m i odprte 
veke povedo, da je resnič
na sprem em ba predvsem  
tista, ki jo vneseš v svoje 
življenje zdaj, v  tem  tre
nu tku, n a  tem  kraju, brez 
zaprtih  vek, in, da je kljub 
vsem u m ožna. Kljub bre
zizhodnosti, ki nam  jo 
vsak d an  rišejo, kljub gni
lobi in  neresnici, ki nas 
obkroža, kljub jezi, ki je v 
nas. Ne, m orda ravno zara
di nje.

Sami sebi sm o dolžni dokazati, da n am  še 
vedno uspe se spom niti, kako sm o na odrasli 
svet gledali kot otroci. Kakšne lastnosti sm o 
občudovali, za kaj nam  je b ilo  figo m ar? Se je 
vse to  res razpršilo ali so se ti občutki pregne
tli v  osebo, ki sm o postali? Kaj nam  pom eni 
resnična notranja svoboda? Koliko je v  nas 
ostalo resnične pristnosti, v kolikšni m eri 
sm o se še vedno pripravljeni v življenju boriti 
za to, v  kar verjam em o? Koliko je v nas ostalo 
prostora in  m oči za vero v  nekaj?

Odprtih oči
Verjetno je pisati za bralca, za katerega ne veš, 
kdo je, veliko lažje. Včasih sedim  pred tem  
računalnikom  in  se sprašujem  za reakcijo ose
be, ki bo  te vrstice prebrala. Pravijo, da se na 
tem  koščku zemlje - predvsem  m i Slovenci - 
vsi poznam o in  je to  najbolj no rm alna in  naj
bolj logična stvar n a  svetu. Potem  se pa 
sprašuješ, zakaj ti m ed pisanjem  ne uspe otre
sti se sam ocenzure. Včasih se sprašujem, kako 
sam i sebe doživljajo tisti avtorji, ki razgaljajo 
neljube plati sebe in  sveta, v katerem  žive. 
Predstavljam si čudno  
m ešanico svobode in  n e 
lagodja, ki jim  ga zavi
dam .
Pred časom  m e je bralec 
posredno vprašal, zakaj 
zeva iz mojega pisanja tak 
občutek hrepenenja po 
določeni sprem em bi. Ka
sneje sem  se zamislila in  
dognala, da ja, ravno za to 
gre: hrepenenje po spre
m em bi.
Pred dnevi m i je kolega 
rekel, da je naveličan ljudi, ki jadikujejo nad  
tem  ali on im  in  ne vidijo svetle plati ali pa si 
ne prizadevajo, da bi jo uzrli. Verjetno je res. 
Veliko lažje je stokati, da kaj ne gre. Ne izvza
m em  se: v  to  m nožico zaidem  občasno tudi 
sama. Vem pa tud i za skrito nevarnost. Nosi te 
tok  življenja, osvobajajočega občutka, da ven
darle držiš njegove vajeti v  svojih rokah, ne 
poznaš.
Včasih sem  mislila, da m oraš stran, da doživiš 
svobodo. In sem stran  res odšla. Ko se spo-
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Dr. Drago Štoka o možnih razlogih zmanjšanja sredstev iz Slovenije za SSO

Ob obravnavi družinskega zakonika 
tudi žalitve zoper katoliško Cerkev

V Sloveniji je bilo pri politi
čnih dogajanjih in ozra
čju v družbi v prejšnjih 

dneh znova potrjeno, da stranke, 
tudi opozicijske, v soočanju s svo
jimi tekmeci oz. političnimi nas
protniki pogosto spodbujajo in 
uporabljajo besednjak, imenovan 
sovražni govor. Bolj kot ugotav
ljanje resnice ali 
resnic o stanju in  
razmerah v državi si 
prizadevajo ustvariti 
vtis v javnosti oz. 
med volivci o vred
notah in  dem okra
tičnih izročilih, ki 
jih, tako zatrjujejo, 
uveljavljajo in  utrju
jejo v sedanjem ob
dobju globoke in 
vsestranske krize v 
Sloveniji.
V prejšnjih dneh so 
javnost najbolj zani
mali obisk nemške kanclerke An
gele Merkel, pri čemer ni znano, 
o čem se je pogovarjala z vodjem 
opozicije Janezom Janšo, doku
m ent o vračanju h komunistični 
tradiciji v Sloveniji, ki ga je ob 
obisku visoke gostje iz Nemčije 
opozicijska Slovenska demokrats
ka stranka poslala m ednarodni 
javnosti, pa obravnave o vsebini 
in usodi novega družinskega za
konika.
Družina je pom em bna vrednota, 
seveda v tradicionalni in  klasični 
obliki skupnosti, ki jo tvorijo ma
ti, oče in otrok oz. otroci. V no
vem državljanskem zakoniku 
družina ni dobro in celovito opre
deljena, kot da bi izgubljala svojo 
vlogo in pomen, saj naj bi ji po
stale enakovredne ali celo bolj po
membne razne oblike istospolnih

ali drugače zasnovanih družin
skih skupnosti. Civilni iniciativi 
za družino in pravice otrok se je v 
obrambi družine pridružila tudi 
katoliška Cerkev. Zakoniku, ki ga 
je predlagala Pahorjeva vlada in 
je bil sprejet v  parlamentu, sicer 
nasprotujejo vsa večja verstva sve
ta, saj se zavzemajo za zakonsko

zvezo med moškim in žensko ter 
za pravico otrok do očeta in ma
tere. To m ed drugim  dokazuje 
skupna izjava, ki sta jo lansko leto 
sprejela in podpisala ljubljanski 
nadškof in  m etropolit Anton 
Stres in predsednik Mešihata Is
lamske skupnosti v Sloveniji, 
Nedžad Grabus.
Družinski zakonik ostaja aktual
na in pomembna tema v Sloveni
ji. Koalicijske stranke, ki imajo 
večino v državnem zboru, so sicer 
sklenile, naj o ustavnosti dru
žinskega zakonika odloči Ustavno 
sodišče, kar naj bi se zgodilo v 
kratkem. Ustavnp sodišče bo tudi 
razsodilo o zahtevi Civilne inicia
tive za družino in pravice otrok, 
naj o sprejemu družinskega zako
nika odločijo volilci na referen
dum u. Civilna iniciativa je le v

dveh dneh  zbrala kar okoli
25.000 podpisov za izvedbo ome
njenega referenduma, ki ga pod
pirajo tudi slovenski škofje in ce
loma katoliška Cerkev. Ob tem pa 
je komisija Pravičnost in mir pri 
Slovenski škofovski konferenci v 
posebni izjavi obsodila izjave ne
katerih poslancev, ki zanikajo 
pravice katoliške Cerkve do javne
ga zavzemanja za vrednote dru
žine. Omenjeni so bili Andreja 
Črnak-Meglič, Franco Juri in 
Franc Žnidaršič. "Njihove izjave 
in  napovedi, da je potrebno dr
žavljanom odvzeti pravico do re
ferenduma o državljanskem za
koniku, so znamenje skrb vzbu
jajoča zniževanja tem eljnih de
m okratičnih standardov v naši 
državi". V komisiji Pravičnost in 
mir pri Slovenski škofovski kon
ferenci tudi opozarjajo, "da je 
omejevanje svobode govora ver
skih skupnosti v Sloveniji kaznivo 
dejanje".
V aktualno in  čedalje bolj zaple
teno politično dogajanje v Slove
niji je mogoče uvrstiti tudi inter
vju, objavljen v novi številki ted
nika Demokracija, z dr. Dragom 
Štoko, predsednikom Sveta slo
venskih organizacij - SSO, krovne 
organizacije Slovencev v Italiji. Ta 
temelji na načelih slovenstva, 
demokracije in krščanstva. V dalj
šem pogovoru za omenjeni čas
nik obravnava ozadja in možne 
vzroke letošnjega znižanja fi
nančnih  sredstev Urada za Slo
vence v zamejstvu in  po svetu 
obema krovnima organizacijama, 
to  je SSO in SKGZ. Dr. Štoka je 
razmišljal tudi o naslednjem: "Če 
sta minister Boštjan Žekš in 
državni sekretar Boris Jesih hotela 
udariti po nas zato, da bi se na ve

liko začeli združevati najprej SSO 
in SKGZ, nato še druga društva na 
eni in drugi strani, potem  sta 
povsem zgrešila svoj cilj. SSO se 
ne misli in se ne bo (v tem smo si 
enotni) ne v bližnji ne v daljni 
prihodnosti kar tako združeval s 
SKGZ. Od te organizacije nas loči 
jasno idejno, tudi ideološko in 
narodnostno pojmovanje pretek
losti, pa tudi sedanjosti in prihod
nosti". Ob koncu svojega opredel
jevanja in  razmišljanja pa je dr. 
Drago Štoka zatrdil, "da v 
Slovenijo, našo matico, v naš 
slovenski narod, v našo slovensko 
državo globoko verjamemo. Čuti
m o tudi, da bo prišel čas, ko bo 
Slovenija gledala na nas kot na 
skupnost, ki jo je treba neokrn
jeno ohraniti".
V ozračju, nabitem s politikant
stvom, zlorabami, preračunlji
vostjo in strahom pred morebit
no zmago desnosredinske poli
tične opcije pod vodstvom Janeza 
Janše na bližnjih parlamentarnih 
volitvah, se je pred okrajnim so
diščem v Ljubljani v ponedeljek, 
5. septembra, začela obravnava 
zoper skupino oseb, ki naj bi bile 
vključene v prim er osem oklep
nikov znamke Patria. Med njimi 
je tudi Janez Janša. Obtožen je, 
"da naj bi na neugotovljen 
način, neugotovljenega dne in 
na neugotovljenem mestu prejel 
obljubo nagrade oz. podkupnine 
za posredovanje pri nakupu os
em  kolesnikov". Po m nenju 
opozicije in ene izmed javnom
nenjskih raziskav naj bi bila sod
na obravnava politično motivi
rana in  pripravljena, tudi zato, 
da bi morda vplivala na bližnje 
volitve.

Marijan Drobež

Slovenija na poti dolžniške krize

Ko je treba odplačevati 
dolgove •••

Pred nami je vroči septem
ber slovenske politike. Pa 
ne zaradi zamenjave m ini
strov' Ali vsaj ne samo zaradi za

menjave ministrov. Imenovanje 
novih ministrov v povezavi z raz
padom vladne koalicije je politi
čni problem. In se pri tem tudi u- 
stavi. Vlada zaradi tega lahko pa
de. To drži. A v norm alnih okoli
ščinah se zadeva reši v najslabšem 
prim eru z novimi volitvami in 
novo vlado. Izhajajoč iz današnje
ga razmerja moči v parlamentu 
pa predčasnih volitev morda niti 
ne bo: Pahorjeva prenovljena 
vlada s petimi novimi ministri 
bo verjetno prestala test zaup
nice. Ampak to je danes, pa naj 
bo še tako neverjetno, sekun
darnega pomena. Res je, da se 
že celo poletje govori o vladni 
krizi in se ta predstavlja kot na
jvečji problem. Dejansko pa je 
za preživetje Slovenije še bolj 
bistven drugi ukrep, ki bo 
kmalu romal na poslanske 
klopi: rebalans proračuna. O 
tem se manj govori, a gre za 
enako pom em ben (če ne celo 
pomembnejši) ukrep, kot je m en
java ministrov. Tudi Slovenija je 
namreč vse bolj podvržena teža
vam z zadolževanjem: primarni 
problem je javni primanjkljaj, ki 
bo po napovedih Statističnega 
urada letos že tretje leto zapored 
visoko nad evropsko dovoljeno 
mejo 3 odstotkov.
Manj rezov, težave pa ostajajo 
V zadnjih treh letih, odkar je svet 
pretresla kriza, Slovenija leto za 
letom izgublja zneske v milijard

nih višinah. Leta 2009 je primanj
kljaj znašal 2,1 milijarde evrov, la
ni smo za beležili 2 milijardi de
ficita, v letošnjem letu pa je na
povedan tudi enako visok pri
manjkljaj. Slovenski javni dolg 
doslej še ni povzročal posebej hu
dih preglavic slovenski državi. Ko
nec lanskega leta je znašal 38 od
stotkov BDP, kar je neprim erno 
manj od najbolj zadolženih član
ic evropske 'prašičje' družine 
PIGS. Vse bolj pa je skrb vzbujajoč 
podatek o lemi rasti slovenske za
dolženosti. Napoved za leto 2011

govori, da bom o ob koncu leto
šnjega leta dosegli 43 odstotkov 
zadolženosti. Leta 2011 bo Slove
nija predvidoma zadolžena za 
15,9 milijarde evrov, medtem ko 
je še konec leta 2008 dolg znašal 
"le" 8 milijard evrov. Najbolj na
ravno vprašanje, ki se nam  pri 
tem postavlja, je seveda, kako je 
lahko naš dolg v zadnjih dveh le
tih  tako m očno zrasel. Najprej 
m oram o seveda pogledati med 
postavke proračunskih odhodkov 
in ugotoviti, katere so tiste, ki nas

davkoplačevalce največ stanejo. 
Po podatkih ministrstva za finan
ce je največji del odhodkovnega 
kolača namenjen pokojninam in 
plačam (s prispevki za socialno 
varnost). Skupaj predstavljata ti 
dve postavki 22 odstotkov global
ne bilance javnega financiranja. 
Seveda, gre tudi za tiste postavke, 
okoli katerih je vlada načrtovala 
velike spremembe in reforme, ki 
so se izjalovile.
Letošnji rebalans je najprej pred
videval 450 milijonov evrov pri
varčevanih sredstev, kar bi v šte
vilkah pom enilo približno 1,25 
odstotka BDP. O tem smo pred ča
som že pisali. Stanje na terenu pa 
se je nato spremenilo. Po julijskih 
vladnih sejah so se namreč rezi 
zmanjšali na skupno 360 milijo
nov evrov oz. 1 odstotek BDP. Pri
manjkljaj bi se ob sprejetju takega

rebalansa letos zmanjšal s 5,5 na
4,5 odstotka BDP. Postavke reza
nja pa so bolj ali manj iste kot v 
prejšnji verziji proračuna. Najve
čji rezi bodo izpeljani na podro
čju prometne infrastrukture: Vla- 
čiču bodo po vladnem predlogu 
rezali za 128 m ilijonov evrov. 
Med bolj prizadetimi bo tudi mi
nistrstvo za gospodarstvo, ki se bo 
moralo odreči 62 milijonom ev
rov, in ministrstvo za kmetijstvo 
(prihodek se bo zmanjšal za 61 
milijonov evrov). Gre za enkratne

posege, ki težav s slovenskimi jav
nimi financami ne bodo uredili. 
Ne dotikajo se nam reč glavnih 
postavk proračuna, pokojnin in 
plač javnega sektorja.
Dragi dolgovi
Iz rebalansa proračuna lahko opa
zimo še nekaj zanimivih podat
kov. Katerim področjem in resor
jem bo slovenska vlada namenila 
največ sredstev? Na prvem mestu 
je seveda socialna varnost, ki ji 
vlada namenja 2,5 milijarde ev
rov. Sledi ji izobraževanje in šport 
z 1,4 milijarde evrov. Tretje mesto 
pa zaseda postavka, ki je ravno v 
teh mesecih daleč najbolj razvpi
ta: servisiranje javnega dolga, pla
čila v EU in rezerve. Skupaj lahko 
tukaj zabeležimo 983 milijonov 
evrov odhodkov. Zanimivo je za
to pogledati količinsko zadolže
vanje RS. Gre za dokument, ki ga 

je sestavilo ministrstvo za 
finance decembra lani: ne 
upošteva torej rebalansa, ki 
ga bo v kratkem obravnaval 
DZ. Za financiranje po
sameznih postavk proraču
na je bila predvidena za
dolžitev v višini 2,8 mili
jarde evrov (7 odstotkov 
BDP). Ta bi se s sredstvi za 
odplačevanje glavnic držav
nega dolga v letih 2012 in 
2013 povečala do največ
4,2 milijarde evrov (11,6 

odstotka BDP). Glavnice posojil, 
ki jih je Slovenija najela in zapa
dejo v letošnjem letu, so nizke v 
primerjavi s tistimi, ki jih bo mo
rala slovenska vlada vračati v na
slednjih letih. Letos namreč zapa
de 958 milijonov evrov glavnic, le
ta 2012 bo ta številka poskočila na 
skoraj 1,2 milijarde evrov (3,3% 
BDP), največ pa bomo morali vra
čati leta 2014, ko nas čaka odplače
vanje bremena v višini 1,8 mili
jarde evrov (5 odstotkov BDP).

Andrej Četnic

p re d  re b a la n s o m po re b a la n s u raz lik a

P o dje tn iš tv o  in k o n k u re n č n o st 3 6 6 3 0 8 5 8

G o spo darstvo 3 2 3 2 6 5 6 2

P ro m et in p ro m e tn a  in f ra s tru k tu ra 6 64 5 36 128

Visoko šolstvo , z n a n o s t, teh n o lo g ija  
in in fo rm ac ijsk a  d ru ž b a

7 0 6 6 70 3 6

E n erg e tik a 6 0 24 3 6

Kratki
Približuje se tradicionalni Ex-tempore 
Piran 2011
Letošnji Ex-tempore Piran 2011, 46. mednarodni slikarski ex- 
tempore in 12. mednarodni ex-tempore keramike, bo potekal od 
sobote, 10. septembra, ko se začne žigosanje slikarskih podlag (v 
Monfortu v Portorožu, v Ljubljani, Celju, Mariboru, Novi Gorici, 
Brežicah, Pulju in na Reki) do sobote zvečer, 17. septembra, s  
končnim slovesnim dogodkom podelitve nagrad in odprtje razstav. 
Kot v sako  le to  v č a su  te  p o p u la rn e  in v sred n ji Evropi

najpomembnejše tovrstne manifestacije tekmovalnega značaja, 
organizirajo še številne brezplačne spremljevalne dogodke in 
didaktični program za mladino (informacije na www. obalne-galerije. 
si). Člani mednarodne strokovne žirije letošnjega 46. slikarskega 
ex-tempora so priznani strokovnjaki: Aleksander Bassin (Sl), Enzo 
di Martino (I), Mladen Lučič (HR), tajnik pa Toni Biloslav. Razpisanih 
je  27 raznovrstnih in vabljivih nagrad, med njimi Grand Prix v 
vrednosti kar 2 .000 evrov, pet Velikih odkupnih nagrad v vrednosti
1.000 evrov, nagrada za najboljši akvarel v vrednosti 500 evrov, 
nagrada v obliki samostojne razstave za mladega avtorja in mnoge 
druge. Razstava nagrajenih in izbranih del bo v nekdanjem 
skladišču soli Monfort v Portorožu (do 10. oktobra).
Člani mednarodne strokovne žirije 12. ex-tempora keramike so: 
Franco Bertoni (I), Mateja Kos (Sl), Višnja Slavica Gabout (HR) in 
tajnik Tatjana Sirk. Žirija je na podlagi prispelega fotografskega 
materiala v ožji izbor uvrstila 31 keramičnih del, izmed katerih 
bodo podelili 4 nagrade (Grand Prix v vrednosti kar 1.000 evrov), 
razstavljena pa bodo v Galeriji Hermana Pečariča v Piranu (do 3. 
oktobra). V sklopu številnih spremljevalnih dogodkov v tem tednu 
(tudi s sodelovanjem Skupnosti Italijanov G. Tartini Piran in drugimi) 
bo zlasti v soboto, 17. septembra, zelo pestro celodnevno dogajanje 
na Tartinijevem trgu (razstava slik na elipsi, delavnica oblikovanja 
gline na vretenu) in ob 20. uri na elipsi trga slavnostni dogodek 
podelitve nagrad (voditelj Danijel Malalan, kulturni program Kocka 
umetnosti Plesnega teatra Igen Celje). Ob 22. uri pa bosta v 
razstavišču Monfort Portorož še sprejem župana Občine Piran, g 
Petra Bossmana, in druženje.

M ednarodni festival sodobne glasbe 
Kogojevi dnevi 2011
Prosvetno društvo “Soča” Kanal že vrsto let prireja Mednarodni 
festival sodobne glasbe Kogojevi dnevi. Letošnji koncertni večeri se 
od 2. septembra do 22. oktobra vrstijo v Kanalu ob Soči, pa tudi v 
Desklah, Novi Gorici in čez mejo v Gorici, Bardu in Trstu. Umetniški 
direktorje Anton Nanut. Slovesno odprtje festivala je bilo v petek, 
2. septembra, na Kontradi v Kanalu ob Soči. Nagovora sta imela 
predsednik organizacijskega odbora Ciril Zlobec in Andrej Maffi, 
kanalski župan. Slavnostni govornik je  bil dr. Jože Trontelj, 
predsednik Slovenske akademije znanosti in umetnosti. Sledilo je 
odprtje pregledne razstave akademske slikarke Adriane Maraž. 
Umetnico je predstavila dr. Nadja Zgonik. Isti večerje bil v kanalski 
cerkvi sv. Marije Vnebovzete koncert Orchestra di Padova e del 
Veneto pod vodstvom dirigenta Antona Nanuta, pri klavirju je bil 
Ivan Skrt. Naslednji koncert bo v isti cerkvi v petek, 9. september, 
ob 2 0 .30 . Nastopila bo Vokalna akadem ija Ljubljana, pod 
vodstvom Stojana Kureta.

Grad Kromberk ■ Goriška Mohorjeva družba

Predstavitev bo
v torek, 13. septem bra 2011, ob 20. url 
na Gradu Kromberk

O knjigi bo govoril J o že  šušm elj 

Toplo vabljeni!
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Pogled v obdobje renesanse z znanstvenega zornega kota

Dognanja velikih 
astronomov o planetih

S Kolumbovim odkritjem 
nove celine na drugi strani 
Atlantika se konča srednji 

vek. To obdobje imenujemo re
nesansa ali ponovno rojstvo. 
Ljudje, še posebno učenjaki tiste
ga časa, so se opogumili in kljub 
še kar m očnem u 
nasprotovanju 
Cerkve začeli odk
rivati skrivnosti 
človeka in  narave 
ter skušali razume
ti, kako svet deluje.
Spom nim o se Da 
Vincija, ki je poleg 
umetniških del tu
di seciral trupla 
um rlih in delal na
tančne skice njiho
ve notranjosti. S 
podobnimi opravi
li se je ukvarjal tudi 
Michelangelo.
V astronom iji je 
prišlo do preobra
ta, ko je kanonik 
frauenberške kate
drale na Poljskem,
Nikolaj Kopernik, objavil razpra
vo o heliocentričnem  sistemu, 
torej o Soncu v središču vesolja 
in  planetih, ki krožijo okoli nje
ga. Tako m u je uspelo uveljaviti 
preprostejši in z opazovanji bolj 
skladen model vesolja, ki so se ga 
prej večinoma iz verskih razlo
gov na vse mogoče načine otepa
li. Leto 1543, ko je izšla njegova 
razprava, lahko imamo za zače
tek moderne astronomije. Koper
nik je ugotovil, da imajo vsa tele
sa v vesolju neko lastno gibanje 
(da se gibljejo v določeni smeri). 
Za zvezde, za katere je do tedaj 
veljalo, da so "pritrjene" na ne
besni 'svod' nekje za Saturnovo 
orbito, je predpostavil, da se 
nahajajo na zelo veliki oddalje
nosti od nas, saj njihovega gi
banja ni bilo mogoče opaziti. 
Takoj za Kopernikom je živel dru
gi veliki renesančni astronom , 
danski plemič Tycho Brahe. Zgra

dil je observatorij Uraniborg ali 
"trdnjavo neba" na otoku Hven 
in  ga opremil z natančnim i me
rilnimi instrumenti, ki so jih iz
delali v njegovi delavnici, ter z 
njimi opravil zelo natančne me
ritve leg nebesnih teles. Njegov

m.
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cilj je bil čim boljše določiti od
daljenosti med telesi v vesolju. V 
ozvezdju Kasiopeje je odkril su
pernovo ali eksplozijo zelo velike 
zvezde in po njej zaslovel. Ugoto
vil je, da so zvezde posejane po 
prostoru in  niso vse enako od
daljene od nas ter da se tudi s ča
som spreminjajo. Brahe in njego
vi sodelavci v observatoriju so 
vsa opazovanja opravljali s pro
stim očesom, brez daljnogledov. 
Braheja je kasneje nasledil nje
gov pomočnik, Nemec Johannes 
Kepler, ki je dokončno rešil 
uganko, kakšne oblike so orbite 
planetov. Bil je nadarjen m ate
matik in  je razpolagal z bogatim 
opusom zelo natančnih ter skrb
n ih  opazovanj gibanja planetov, 
zlasti Marsa, ki jih je opravil nje
gov predhodnik. Na teh opazo
vanjih je osnoval svoje tri zname
nite zakone. Ugotovil je, da se 
planeti gibljejo po elipsah, Sonce

pa se nahaja v enem izmed go- 
rišč elipse, in da se ti gibljejo hi
treje, ko so bliže Soncu, poča
sneje pa, ko so dlje od njega. S 
tretjim zakonom pa je opisal po
vezavo m ed časom obhoda pla
neta okrog Sonca in njegovo od

daljenostjo.
Zadnji mož, ki ga 
bom o tokrat om e
nili, Galileo Galilei, 
je bil eden naj
večjih fizikov in  
astronom ov vseh 
časov. Najbolj je 
poznan po telesko
pu, ki ga sicer ni 
sam izumil, vendar 
ga je prvi uporabil 
za opazovanje ne
ba. Čeprav je bil te
leskop m ajhen in 
prim itiven, je pri
pomogel k m no
gim pom em bnim  
odkritjem. Galilei 
je z njim  opazoval 
površino Lune in 
natančno skiciral 

njene gore, kraterje in  m orja 
(temne planjave, ki jih vidimo na 
Luni), odkril je štiri največje Jupi
trove lune in  s tem dokazal, da se 
ne vrtijo vsa telesa okoli Zemlje, 
kot so do tedaj mislili. Odkril je 
Sončeve pege (temne madeže na 
Soncu, ki se pojavljajo in  iz
ginjajo) ter Venerine mene, ki so 
podobne Luninim. Z opazo
vanjem Rimske ceste je ugotovil, 
da je ta  sestavljena iz množice 
zvezd. Svoje delo je tudi objavil, 
kar m u je prineslo precej sodnih 
težav s Cerkvijo. Galilei je za
služen tudi za mnoga pom em b
na dognanja v fiziki in ga lahko 
im am o za njenega začetnika. 
Ugotovil je, na primer, da telesa 
padajo z enakim pospeškom pro
ti tlom. Bil je tudi prvi, ki je dom 
neval, da im a svetloba končno 
hitrost, ni pa imel naprav, kako 
bi jo izmeril.

Andrej Brešan

Igračkanje na spletu

Google Plus tudi z igrami

Am eriški sp le tn i velikan 
Google je svoji nedavno 
zagnani, a h itro  rastoči 

sp le tn i socialni m reži Google 
Plus dodal še video igre, m ed 
drugim  tud i po vsem  svetu ze
lo priljubljeno igro Angry Birds. 
"Igranje iger preko spleta želi
m o narediti prav tako zabavno 
in  pom em bno, kot je igranje v 
realnem  življenju", je v zapisu 
na b logu poudaril višji p o d 
p redsedn ik  za inžen iring  Vic 
G undotra in dodal, da je upo

rabniku , ki želi igrati, v edno  
enostavno  dostopna podstran  
z igram i. Poleg že 
om enjene igre Angry 
Birds so v začetni p o - ; 
n ud b i iger v sp le tn i 
socialni mreži Googlei 
Plus na voljo tudi igre 
Bejevveled Blitz, Zynga 
Poker, C rim e C ity in  ]
D ragon Age Legends..
Google je na področje 
spletn ih  socialnih m rež vstopil 
pozno, a je njegov Google Plus

v zelo kratkem  času pridobil 
že 25 m ilijonov uporabnikov 
in  s tem  n eu rad n o  postal 
najh itreje rastoča spletna so
cialna mreža doslej. Vendar pa 

je za zdaj še daleč za vodilnim  
Facebookom . Ta je sicer le 

nekaj u r pred Goo- 
glovo objavo naja
vil, da je v svoji 
m reži dodal nekaj 
n ov ih  funkcij za 
sp le tno  igranje s 
prijatelji, m ed d ru 
gim  im a zdaj upo- 

_ _ _ _ _  rabnik m ožnost vi
deti, katere igre in  

kako dobro igrajo njegovi prija
telji.
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S kolesom ob Donavi (6)

Od izvira v Črnem gozdu 
do Budimpešte

Grenki šparglji pred sotesko
Da sem na Bavarskem, ki je zna
na tudi kot dežela piva, sem zares 
spoznal šele, ko sem pred seboj 
zagledal nasade hmelja, med ka
terimi sem potem vozil kar nekaj 
časa. Samo polja in  nasadi, tu 
pa tam  manjši kraj z obvezno 
obcestno ponudbo svežih 
špargljev in  jagod, pa spet 
polja in  hmelj. Kolesarska pot 
se je oddaljila od reke in  tam  
nekje, sredi ničesar, sem že od 
daleč zagledal parkiran avto
bus. "Avtobus tukaj, Bogu za 
hrbtom"? mi sprva ni bilo ja
sno. Ko sem prišel bliže, sem 
ugotovil, da služi za prevoz po
ceni tujih sezonskih delavcev, 
ki so na bližnjem polju nabira
li šparglje in  najverjetneje od 
jutra do večera garali, ker ga ni 
domačina, ki bi za tak denar 
dvignil rit. Ko sem peljal mi
m o in so dvigali poglede za 
tujcem na biciklu, me je bilo 
sram. Sram, da si lahko pri
voščim kolesarski dopust, m ed
tem  ko morajo oni dan za dnem  
upogibati hrbte, in  to samo zato, 
ker se je usoda z njimi tako poi
grala, da so se rodili v revni ro
munski ali bolgarski družini. Če 
bi se rodili nekaj sto kilometrov 
stran nem škim  ali švicarskim 
staršem, bi bilo vse drugače.
Ob pogledu na tiste "popedena- 
ne" bavarske hišice v naslednji

vasi, do katere sem prigonil, sem 
začutil odpor. Vse "pici" urejeno, 
na vrtovih pa bazenčki, pa tram- 
polinčki, pa kolesa, pa motor, pa 
audi v garaži, pa še en avto pred 
garažo, pa kamper za počitnice,

šestkilometrskem odseku od 
W eltenburga zoži na prehodu 
skozi slikovito sotesko, ki jo je 
skozi m ilijone let izdolbla v 
apnenčasta tla. Tam je široka naj
več 80 metrov, globoka pa preko

ia  K alin i

pa na pravo dolžino pokošena 
'travca', pa 'rožce' najrazlič
nejših barv... Brrr. Ponovno 
srečanje z Donavo me je pom iri
lo. "Tako je, dragi moj, v tem sve
tu. Skozi stoletja, tisočletja sem 
videla že marsikaj hujšega, še 
bolj nepravičnega", se m i je zde
lo, da m i govori. Od mesta 
Kelheim dalje je Donava plovna 
reka, pred tem pa se na kratkem

S turistično ladjico sk o z i s o te sk o

dvajset. Za spremembo sem za
menjal prevozno sredstvo. Ko se 
je vožnja s turistično ladjico zače
la, se je po zvočniku oglasil ruti
niran, najbrž celo posnet glas, ki 
je v nemščini vso pot govoril o 
reki, njenih posebnostih, soteski, 
predvsem pa je ljudi na krovu 
opozarjal na nenavadne oblike 
skal zdaj na levi, zdaj na desni 
strani, ki so se dvigale tudi sto in 

več metrov visoko in 
so skozi leta -  prva tu
ristična ladja je začela 
na tej relaciji pluti že 
leta 1925 -  dobila 
svoja fantazijska ime
na 'a  la ’ okam enela 
devica, Napoleonov 
kovček, kamnita bra
ta in podobno. Dvaj
setm inutna plovba 
skozi sotesko je bila 
posebno doživetje, 
vseeno pa sem bil ve
sel, ko sem na trdih 
tleh spet zajahal Vilija 
in  ga pognal naprej. 
Donava je bila od 
Kelheima dalje d ru
gačna, širša in še bolj 
mogočna, a na neki 
način ukročena.

Nace Novak

Ad Formandum ponuja nove tečaje

Priložnosti za poklicno 
usposabljanje in osebno rast

N a Ad form andum u se 
bodo v kratkem  začeli 
izobraževalni tečaji iz 
Kataloga perm anen tnega izo

braževanja dežele FJK; nam enje
ni so odraslim, študentom , za
poslenim , podjetnikom , gospo
dinjam, vsem, ki se želijo dodat
no  izobraziti in  poglobiti svoje 
znanje na različnih področjih. 
Od ponedeljka, 12. septem bra 
2011, bodo začeli vpisovanje na 
večerne tečaje. S področja 
upravljanja podjetja so razpisani 
tečaji o komunikaciji, splošnem 
računovodstvu in  o poslovni 
komunikaciji; s kmetijskega po
dročja so predvideni tečaji vino
gradništva, vinarstva, tip ičn ih  
menujev, predelave prašičjega 
mesa in  oljkarstva. Vpisnina 
znaša 1 evro na uro tečaja; izo
braževanje je brezplačno za de
lavce v dopoln iln i blagajni ali 
na čakanju. Tečaji so nam enjeni 
celo tnem u prebivalstvu med 
18. in 64. letom  starosti z biva
liščem v Furlaniji Julijski krajini. 
Oba pogoja m orata biti iz

polnjena na dan vpisa. Stopnja 
izobrazbe ni pogoj za vpis. 
Tečaje sofinancira Evropski so
cialni sklad, ki tako omogoča iz
vajanje vizije o vseživljenjskem 
izobraževanju kot instrum entu 
za zagotavljanje dostopa do tr
ga dela, za stalno izpopolnje
vanje zaposlenih ter zago
tavljanje znanja in  veščin, po 
trebnih  za razvoj območja. Do
datne informacije nudijo v taj
ništvih Ad form andum a v Gori
ci, Trstu in Špetru.
"Na delovnem  m estu se m n o 
gokrat znajdem o v situaciji, ko 
ugotovim o, da nam  m anjka 
znanja na določenih področjih. 
Zato za določen cilj potrebuje
m o več časa, končni rezultat pa 
n i nu jno  tako kakovosten, kot 
bi sicer lahko bil. Izobraževanja 
in  tečaji na področjih  
upravljanja podjetja in  kom u
nikacije so dobra investicija v 
našo prihodnost in prihodnost 
podjetja ali organizacije, ki nas 
zaposluje", pravi M assimiliano 
Iacono, direktor Ad form andu

ma, in nadaljuje: "Kmetijski sek
tor predstavlja bogato realnost 
v  naši deželi: kmetije, agrituriz- 
mi, proizvajalci olja, vina, sira 
in  drugih  tip ičnih  proizvodov 
prispevajo k zavestnem u 
širjenju kulture dobre domače 
hrane, tud i zanje je izobraže
vanje na tem  področju bistvene
ga pom ena za nadaljnji razvoj". 
Za vse, ki se poklicno ukvarjajo 
s km etijstvom , za tiste, ki se 
km etijstvu približujejo ali se 
enostavno zanim ajo za to po
dročje, so nam reč na Ad for
m andum u na razpolago tečaji 
iz agroživilskega sektorja. Med 
tem i je tečaj o tipičnih m enujih 
dosegel v prejšnjem letu odličen 
odziv m ed udeleženci, zaradi 
česar bodo kmalu na programu 
drugi kulinarični tečaji.
U vodni večer ob začetku izo
braževalnega leta na Ad for
m andum u bo v petek, 16. sep
tembra. Na sedežu v Trstu bodo 
nam reč odprli razstavo Med 
barvami in spremembami. Več 
o dogodku v naslednjih dneh.



N O V I

GLAS Aktualno 8. septembra 2011

Volčji MAtaYAbor na Koroškem

Nepozabne
pustolovščine

T rideset otrok Krdela črnih 
tačk, 1. in 2. stega Trst, ki 
sega od Opčin do Devina, 
se je letos od 20. do 28. julija od

pravilo na tabor v Sele na avstrij
skem Koroškem.
Na O pčinah smo pozdravili 
starše in se s težkimi nahrbtniki 
'vkrcali' na avtobus. Po dolgi 
ovinkasti poti so volčiči nestrpno 
izstopili iz avtobusa, takrat pa sta 
jih napadla dva Maja. Mislila sta, 
da so Španci, ki jih hočejo za
sužnjiti in jim ukrasti vse drago
cenosti. Otroci so razjasnili ne
sporazum, Maja pa sta jih vpraša
la, ali bi jima pomagali braniti 
n juno vas, majevsko znanje in  
zlato mesto El dorado. Volčiči so 
sprejeli izziv in tako sta nas Maja 
pospremila v svojo prazno vas, 
saj so drugi prebivalci vasi odšli 
v varnejše kraje. Volčiči so tako 
pQstali Maji, nastanili so se po šo
torih ob majevski piramidi in  si 
pripravili majevska oblačila in  
mošnjičke. Preko igre so bili na
to Maji razdeljeni v pet skupin, 
ki so veljale do konca tabora: Ko
librije, Kajmane, Piranhe, Are in 
Jaguare. Ob slavnostnem tabor
nem  ognju sta Maja podelila 
majevska im ena in  oblačila vo
diteljem, ki so tako postali pogla
varji. Kuharici sta pripravili po
sebno majevsko jed, domorodna

Maja pa sta nas naučila poseben 
majevski bans.
Naslednji dan so Maji postavljali 
še ostale zgradbe na tabornem  
prostoru: police v
kuhinji, vhod, oltar, 
smetnjake za ločeno 
zbiranje odpadkov. 
Naslednjega jutra so 
mali Maji, polni novih 
moči, hitro  pritekli v 
krog k telovadbi, ob 
tem  pa opazili pismo 
na drogu majevske 
igre Pelotas. Pismo so 
jim  poslali sosednji 
Maji z jezera Titikaka.
Španci so oropali 
njihovo vas in  jim uk
radli zemljevid celot
nega majevskega 
ozemlja ter se utabori
li v bližini. Prosili so 
nas za pomoč. Tako so 
si Maji naprtali 
nahrbtnike in  se od
pravili proti jezeru. Pot 
se je vila skozi gozd ob 
reki, po dveh urah  
hoje so mali Maji opa
zili špansko zastavo. Glavna iz
m ed poglavarjev, m odra Zuk 
Kuk, se je s Španci dom enila za 
pravila in  pričel se je boj. Maji so 
morali prodreti v krog, ne da bi 
jih Španci pri tem  ustavili. Da bi

dobili ukraden zemljevid, pa so 
morali v krogu še pravilno odgo
voriti na zastavljeno uganko. Boj 
je bil dolg in  napet, a vendar je 
Majem uspelo zmagati. Vreme je 
bilo sončno, tako so si Maji pri
voščili še kopanje v jezeru pred 
zmagovito vrnitvijo v vas.
V soboto je prišel v vas duhovni 
vodja Tone Bedenčič, ki je 
Majem pripovedoval o raznih ži
valih, ki nastopajo v Sv. pismu. Z 
njim  so otroci pripravili tudi ne
deljsko mašo. Popoldne smo

imeli daljše pevske vaje ter pri
pravo skečev za nedeljski dan 
obiskov. Proti večeru je v vas 
prišel še gospod Nanti Olip iz Sel, 
ki nam  je povedal nekaj več o ko
roških Slovencih ter poudaril, da

nas z njim i veže isti jezik in  kul
tura ter da m oram o biti nanju 
ponosni.
V nedeljo smo se zaradi slabega 
vremena s starši preselili v vaško 
cerkev, kjer je g. Tone Bedenčič 
daroval sveto mašo, ki so jo po
pestrile skavtske pesmi in misli, 
ki so jih pripravili otroci sami. Po 
prostem kosilu sm o se zbrali v 
župnijski dvorani, kjer je, kljub 
hladnem u vrem enu, zaživela 
prijetna in  živa taborna luč, 
kakršna se za Maje spodobi.

Ko smo zvečer pozdravili starše 
in  se vrnili na tabor, so Maji opa
zili novo pismo. Pisali so jim dru
gi Maji, da so tistega dne zvezde 
tako razporejene, da bodo vidni 
znaki, ki jih bodo privedli do pr

vih napotkov, kako priti do El do- 
rada. Tako so se Maji podali za 
sledovi zlate ptice in  našli po
datke, kje je skrit ključ, ki odpira 
vrata El dorada. Naslednjega dne 
smo se tako napotili za sledovi 
zlate ptice, ki nas je vodila daleč 
v gore, pod kočo pod Košuto. 
Tam smo pod trem i smrekami 
našli zakopan ključ, ki odpira 
vrata El dorada. Tudi tokrat je bil 
napor poplačan.
Maji so bili izredno športno ljud
stvo, zato je bil naslednji dan na

m enjen športnim  
igram. Maji so se 
preizkusili v raznih 
majevskih igrah, 
ne nazadnje tudi v 
znam eniti Pelotas, 
majevski igri z žo
go, pri kateri žogo 
lahko odbijaš na 
vse načine, ne 
smeš je pa prijeti z 
rokami. Zmagala je 
skupina Kajmanov, 
ki si je tako pri
služila del zaklada 
iz El dorada.
Ko so mali Maji že 
m irno spali v  šoto
rih, smo poglavarji 
našli pismo. Maji 
so odločili, da nam  
zaupajo, kje je El 
dorado, to pa preko 
16 vprašanj, ki so 
jih poskrili v okoli

c i ,  o majevskem 
ljudstvu. Odgovori sestavljajo ge
slo, ki nas bo privedlo do El do
rada. Poglavarji smo sklenili, da 
m oram o še enkrat preveriti, ali 
so mali Maji res pripravljeni za 
tako pom em bno odkritje. Tako

smo ponoči prebudili najstarejše 
izmed otrok in  jim  naročili, naj 
okoli tabornega prostora najdejo 
deset lučk in  jih prinesejo do ba
ze, ne da bi jih mi, poglavarji, 
ulovili. Pogumnim dekletom je 
podvig uspel in zaslužile so si na
vodila. Zjutraj smo pravila pove
dali še drugim in začela se je igra, 
a Španci so izvedeli za vse to in 
nam  nalogo še dodam o otežili. 
Po kosilu, ki je vsem dalo novih 
energij, so sami Maji skovali 
zmagovit načrt. Domenili so se, 
da se bodo povezali v eno samo 
skupino, in tako ugotovili, da je 
v  slogi res moč, saj jim je uspelo 
dognati geslo: Glej jam bor po
noči.
Ko se je stemnilo, se je na pirami
di okoli jambora osvetlilo nekaj 
majevskih črk. S skupnimi m oč
m i so prebrali, da jih bo še 
zadnjič vodila zlata ptica. Sledili 
so ji in prišli do vrat El dorada. 
Odklenili so jih in vstopili z zave
stjo, da m orajo tam  pustiti vse 
pom em bne majevske zapiske in 
iz njega odnesti le majhno nagra
do, ne celotnega zaklada. Vsak je 
dobil našitek tabora, zlato ogrli
co in bom bon, nato smo vrata El 
dorada za večno zaprli za sabo in 
ga na tak način zavarovali pred 
zlata lačnimi Španci.
Opravili smo nalogo. Naslednje
ga jutra smo pospravili vas za sa
bo, zapeli Pesem slovesa, ob kate
ri ni manjkalo solz, in se. polni 
novih, edinstvenih doživetij vr
nili domov. V ušesih pa nam  še 
vedno odmeva him na tabora: 
"Matayabor, matayabor, ob pira
midi bivamo, nam  skupaj je le
po... "

Tikal - Mama Rakša

Priprave so se začele tudi za odbojkarske vrste

Pozornost vzbujata Sloga Tabor 
z Jerončičem in projekt Zalet

Liturgični dnevi v Trstu

Potrebne so nove 
spodbude!

Po nogom etu in košarki je 
tokrat na vrsti odbojka. V 
telovadnice so se vrnile tu
di naše šesterke, ki bodo nastopa

le v raznih članskih m oških in 
ženskih prvenstvih. Največ po
zornosti je seveda vladalo za start 
sezone Sloge Tabor, ki bo po na
predovanju iz C lige letos igrala v 
državni B2 okrepljena z nekda
njim  slovenskim reprezentan
tom  Gregorjem Jerončičem. Be- 
lo-rdeči so pod vodstvom potrje
nega trenerja Lucia Battistija in 
odgovornega za kondicijsko pri
pravo Oliverja Batagelja (s kate
rim je glavnina fantov delala tudi 
celo poletje v Novi Gorici) začeli 
trenirati v Repnu 17. avgusta, na
to pa so se odpravili na priprave v 
Prevalje na Koroško.
V B2 ligi čaka slogaše z oktobrom 
izjemno težka naloga, vendar bo

do zagotovo naredili vse, da do
sežejo obstanek v ligi in ne pono
vijo nesrečne izkušnje izpred 
dveh let (neposredno nazadova
nje po eni sami sezoni med dru- 
goligaši). Društvo je načrt za sezo
no pripravilo izjemno temeljito 
in tudi prvovrstna okrepitev z od
bojkarjem svetovnega formata bo 
prav gotovo m očno dvignila 
kakovost ekipe. Na dlani je, da bo

do nasprotniki izjemno zahtevni, 
za zdaj predstavljajo sicer še nez
nanko, vendar mogoče bo rešitev 
le v dometu Slavca in soigralcev. 
Resno delo v klubu želi biti zgled 
za dodaten razcvet moške od
bojke pri nas, ne nazadnje pa bo 
moštvo skušalo v dvorano v Re
pen privabiti večje množice ljubi
teljev odbojke in našega športa 
nasploh kot v zadnjih letih.
Prava novost začetka sezone je v 
naši odbojki kajpak Zalet, ki 
združuje -  kot smo že obširno po
ročali -  žensko gibanje v igri pod 
mrežo pri nas. V Repnu so se 22. 
avgusta zbrale članice dveh prvih 
ekip, ki bosta tekmovali v  C ozi
roma D ligi. Tretjeligašice, ki ko
ristijo Slogino pravico do nasto
panja v prvenstvu, vodi trener 
M artin Maver, četrtoligašice, ki 
bodo igrale s form alnim  im e

nom  Kontovel, pa novi obraz, Ka
nalec Danilo Berlot. Uvodoma 
bosta ekipi vadili skupaj, saj sta 
oba trenerja z združenim i m la
dinskimi postavami ta teden na 
pripravnih vadbah v Postojni. 
Ekipo za C ligo bi morale sestav
ljati Karin Crissani, Staška Cvel
bar, Jara Colarich, Aliče Spangaro 
in Tamara Pertot (Sloga), Anja Gr
gič in Katja Spetič (Bor), Giulia

Antognolli, Vera Balzano, Sabri
na Bukavec, Neža Kapun in  Jessi- 
ca Štoka (Kontovel). Barve posta
ve v D ligi pa naj bi branile Sara 
Cernich, Ivana Gantar, Michela 
in Teresa Spangaro, Giulia Spa- 
nio in Fanika Starec (Sloga), Katja 
Vodopivec (Bor), Ilenia Cassanel- 
li, Martina Lisjak, Federica Micus- 
si, Alenka Verša, Tadeja Zavadlal 
in Anja Zuzič (Kontovel).
Kako se bosta obnesli članski vr
sti, ki so ju sestavili malce um et
no glede na pripravljenost deklet 
na treniranje, je vprašanje, zago
tovo pa projekt Zalet predstavlja 
prvi sm otrn korak na želeni poti 
iz sivine, v katero je ženska od
bojka pri nas zabredla v zadnjem 
desetletju. Ob dejavnosti prvih 
ekip pa bo odločilna predvsem 
kakovost dela, ki jo bodo zmogli 
v mladinskem pogonu oziroma

skupnih postavah v posameznih 
kategorijah. Da so vsa naša društ
va, četudi pod silo razmer, našla 
skupni jezik, je že pom em ben 
mejnik.
Naj om enim o, da so treninge 
začele tudi ostale moške članske 
ekipe, ki bodo igrale v deželni C 
ligi, in sicer drugo moštvo Sloge, 
01ympia, Soča in Val.

HC

O d 22. do 26. avgusta je 
tržaško obrežje prepla
vila skupina nad 700 
kongresnikov, ki so iz cele Italije 

prišli v Trst, da bi se udeležili 62. 
vsedržavnih liturgičnih dnevov. 
Predavanja so skušala z raznih 
zornih kotov podkrepiti re
snico, skrito v letošnjem  
naslovu: Bog vzgaja svoje 
ljudstvo. Liturgija, neizčr
pen vir kateheze (Dio educa 
il suo popolo. Liturgia, sor- 
gente insostinguibile della 
catechesi).
Da je postavljena teza pra
vilna in predvsem resnična, 
so različni predavatelji, ki 
so se zvrstili m ed tednom , 
skušali osvetliti z raznih 
zorn ih  kotov: teološkega, 
bibličnega, sociološkega, 
zgodovinskega. Začenši z 
uvodnim  posegom  kardi
nala Angela Comastra so si 
bili vsi edini, da je po 
stavljeno tezo zagovarjal že
II. vatikanski koncil. Zelo 
pogosto se je zato ponavljal 
citat iz Konstitucije o sve
tem  bogoslužju (Sacrosanc- 
tum  Concilium), ki v 2. čle
nu pravi tako: "Liturgija, po 
kateri se izvršuje delo našega 
odrešenja, posebno s sveto evha
ristično daritvijo, nam reč kar 
najbolj pomaga, da življenje ver
nikov izraža in  drugim  razodeva 
Kristusovo skrivnost ter pristno 
naravo prave Cerkve". Vzgojni 
elem ent liturgije je njena osno
va; liturgija vzgaja z liturgičnimi 
molitvami, obredi. Preko zakra
m entov nam  skuša stalno posre
dovati in  predočiti neskončno 
božjo ljubezen do nas, ki se je v 
polnosti razodela v učlovečenju 
božjega Sina. Evangelist Janez 
na začetku svojega evangelija to 
jasno izpričuje, ko pravi: "Boga 
ni nikoli nihče videl; edinoroje- 
ni Bog, ki biva v Očetovem na
ročju, on  je razložil".
Veličina bogoslužja se ne izčrpa

v slovesnih obredih, bogoslužje 
je v svojem bistvu veliko več, po
sreduje, prikazuje nam  Kristuso
vo ljubezen do človeštva. Ko to 
dojam em o in med bogoslužjem 
to tudi podoživimo, pridobim o 
novo energijo. Liturgija nas pre

novi, da nam  novega zagona, 
novega navdušenja. V grščini be
seda navdušenje (entousia) po
m eni biti v Bogu. Liturgija ima 
prav to moč. Ukorenini nas v Bo
gu. Pomaga nam  doživeti božjo 
ljubezen, srečati se z njo in  z nje
no pom očjo delovati v  svetu.
Da bi dobili to polno učinkovi
tost, pravi Konstitucija o bogo
služju, je potrebno, da se verniki 
udeležujejo svetega bogoslužja 
pravilno pripravljeni, da svojega 
duha uskladijo z besedo in  da z 
nadnaravno milostjo sodelujejo, 
da je ne bi prejemali nevredno. 
(B 11). Prav to je naloga katehe
ze. Čeprav je res, da liturgija vz
gaja že sama po sebi, s svojimi 
obredi in  m olitvam i, je ravno 
tako res, da je bogoslužje polno

simbolov, polno obredov, ki jih 
predvsem  današnji človek ne 
dojame več v svojem bistvu. Vlo
ga kateheze je prav v tem , da 
skuša bogoslužna znam enja raz
ložiti, prodreti v njihovo bistvo, 
v  to, kar besede, snovi in  konk
retna dejanja duhovnika pre- 
dočujejo. Prisotnost, pa čeprav 
prehodna, m nogih škofov, tudi 
iz sosednjih slovenskih škofij, 
nam  potrjuje, da je to vprašanje 
zelo aktualno tud i v slovenski 
Cerkvi.
Ob koncu liturgičnih dni sem se 

kot katehistinja in  pasto- 
ralna-liturgična delavka 
globoko zamislila. Pov
prašala sem se o naši 
vsakdanji pastoralni 
praksi. Koliko na liturgič
nem  področju vzgajamo 
otroke ali m ladino, 
predvsem  pa koliko na
govarjamo verno ljudst
vo, ki se vsako nedeljo, ali 
celo vsak dan, zbira pri 
sveti maši. Koliko skrbi
m o za lepoto in  posveče
nost evharističnega bo 
goslužja? V obdobju, ko 
se m ed kateheti večkrat 
sprašujemo, zakaj naši 
m ladi po prejem u svete 
birm e odhajajo in jih ne 
vidim o več pri sveti maši, 
bi bilo mogoče pam etno 
prem isliti, ali n i razlog 
tudi v tem, da nam  ni 
uspelo jim v vseh letih 
kateheze resnično pri

bližati lepoto in  bogastvo bogo
služja. Ko bi odrasli in  mladina, 
predvsem pa m i pastoralni de
lavci, v globini doum eli veličino 
bogoslužja, deleženja božje lju
bezni, bi bile naše cerkve gotovo 
vsako nedeljo nabito polne. Po
trebno bi bilo zato premisliti o 
učinkovitosti naših pastoralnih 
načrtov in o katehezi na žu
pnijah. Otrokom in mladim  ter 
preko njih tudi njihovim druži
nam  je treba ponud iti novih 
spodbud, ki bodo skupaj z 
naukom  za pripravo na prejem 
zakramentov omogočale živo in 
vedno bolj doživeto sodelovanje 
pri svetem bogoslužju, ki je višek 
in  vir vsakega krščanskega 
življenja.

O.T.

Ekipi Z a leta  s trenerj
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Draga pred novim 
poslanstvom?
Nedelja, 4. septembra
Kot je že ustaljena navada, se je 
nedeljski del Drage začel ob 9. 
uri z evharistično daritvijo, ki 
jo je daroval ljubljanski nadškof 
m etropolit msgr. A nton Stres. 
V hom iliji je povzel dnevna be
rila o bratskem stvarjenju in  lju
bezni do bližnjega ter poudaril,

da nas sam o Jezus lahko združi 
v  nesebični ljubezni in  ne sa
m o v začasnem  skupnem  in te
resu in  koristi. Ko se zberem o v 
Njegovem im enu, je to skrivno
stna moč, ki sprem inja ljudi in 
čas. Njega m oram o  v  m olitv i

Prireditelji Študijskih dne- 
vov Draga 2011 so tudi le
tos poskrbeli za izvrsten 
glasbeni dogodek, koncert Slo

venskega okteta.
Številno občinstvo je v petek, 2. 
septem bra zvečer, pod velikim 
šotorom  v parku Finžgarjevega 
dom a toplo sprejela glasbeni se
stav, ki že celih 60 let velja za 
ikono in  am basadorja sloven
ske glasbene kultu re v svetu. 
Prav v tem  mesecu se nam reč 
spom injam o okrogle obletnice 
njegove ustanovitve in  n e
prekinjenega um etniškega de
lovanja. V vseh teh letih se je 
zvrstilo preko trideset pevcev, 
vodilnih solistov svojih genera
cij, profesionalnih glasbenikov, 
ki so znali o h ran iti oktet na 
izjem no visoki kakovostni rav
ni. Pom em ben m ejnik v delo
vanju ansam bla je bilo  leto 
1996, ko se je zamenjala celotna 
zasedba, ki pa vseskozi ostaja

spraševati, kaj bi rad On, kaj si 
O n m isli o nas, kako se naše 
prošnje vidijo iz Njegove per
spektive. Ko kaj prosim o sku
p n o  z brati in  sestrami, gre za 
to, da se v  veri osvobodim o 
svojega zornega kota, ki je 
lahko zelo daleč od Jezusovega, 
čeprav se to  na prvi pogled  

lahko ne zdi. "Ni se tako 
lahko izviti iz objem a 
svojih interesov in  kori
sti". Pravo prijateljstvo z 
Jezusom  in  b rati nam  
om ogoča tudi pogovor 
o napakah, prestopkih  
in  n apačn ih  korakih. 
Obsojati in  se zgražati je 
lahko; naš pogovor o 
tem n ih  plateh življenja 
drugih m ora voditi naša 
odgovornost zanje. Vse 
m ora b iti u sm erjeno  
b ližn jem u v pom oč. 
Božja misel je misel na 
rešitev in  ne na obsod
bo. N im am o pravice b i
ti brezbrižni do drugih, 
n jihov ih  napak  in  
hujših  spodrsljajev. "Je
zus n i brezbrižen do 
nas, tud i N jegov Oče 
ne". O n n am  zaupa; s 
takim  zaupanjem  v  srcu 

in  besedi bom o lahko tud i mi 
p ridob ili svoje b rate  in  sestre 
zanj. K ončno ne gre sam o za 
bližnje, tem več tudi za splošno 
stanje v okolju in  družbi, v ka
teri živimo. Permisivizem goto
vo n i bil Jezusova drža; O n je

zvesta svoji tradiciji.
Potem ko jih je Nadia Roncelli v 
im enu organizatorjev pozdravi
la in om enila posebno vez m ed 
oktetom  in Tržaško, so pevci - 
prva tenorista Vladimir Čadež 
in Rajko Meserko, druga tenori
sta M arjan Trček in Janez Triler, 
baritonista Jože Vidic in  Darko 
Vidic ter basista Janko 
Volčanšek in Matej Voje - stopi
li na oder in  krepko odpeli 
Ipavčevo Domovini. Jože Vidic, 
predsednik in  um etniški vodja 
okteta, je v pozdravu zbranim  
izrazil veselje, da tudi Slovenski 
oktet pripom ore nekaj k sloven
stvu, ter dodal, da radi pre
našajo povsod po svetu sloven
sko besedo. Ansambel je pono 
sen, je dejal, da ga več generacij 
še vedno rado posluša. Vidic je 
tudi pozdravil nepozabnega 
nekdanjega tenorista, D anila 
Čadeža, ki je sedel sredi publike. 
Prav tako je sredi množice sedel

bil gotovo strpen, ni pa 
bil perm isivnež in  skep
tik, ki bi rekel, da je vsee
no, kako kdo živi. V 
družbi in  svetu, v kate
rem  živimo, im a krščan
ska skupnost tu d i p re
roško nalogo, da oz
nanja vrednote, ki niso 
po  tre n u tn i m odi, in  
kliče k spreobrnjenju od 
ravnanj, ki niso v skladu 
z dosto janstvom  člo
veka. N ihče od  nas ni 
nedolžen, in  vendar n i
m am o pravice m olčati;
"iz te zadrege v id im  
izhod sam o v skrajni pon ižno
sti pred  Bogom in  soljudm i". 
Dati m oram o vedeti, da ne oz
n an jam o  sebe in  ne kažem o 
nase, ker n im am o na kaj kaza
ti; kažem o na Boga in  samo na 
Njega. Pred Njim sm o vsi greš
niki; če to  veje iz naših besed, 
lahko izpo ln im o  svojo pre
roško službo, je sklenil nadškof. 
Nova evangelizacija po  sloven
sko je bil naslov predavanja, ki 
ga je v ju tran jih  u rah  im el 
msgr. Anton Stres. V njem  je na 
jasen in  prodoren  način  spre
govoril o novi evangelizaciji 
kot odgovoru kato ličanov na 
pojav sekularizacije. Večkrat je 
p oudaril n u jn i p rehod  ver
nikov od  trad ic iona lne do 
osebne vere, prvič pa je na 
O pčinah tudi javno spregovo
ril o pastoraln i spodbudi slo
venskih škofov z naslovom  Pri
vesti brate in sestre k  Jezusu. 
Ker m enim o, da je govor msgr. 
Stresa posebno aktualen in  pri
naša pom em bne sm ernice za 
vse kristjane, ki želijo svojo ve
ro podp ira ti z občestvenim i 
oblikam i cerkvenega življenja, 
ga objavljam o v  celoti (na str. 
3), in  sicer v nadaljevanjih.
Kot je b ilo  pričakovati, je

Boris Pangerc, velik poznavalec 
in  oboževalec te izjem ne pev
ske skupine, ki je pred štirimi le
ti izdal zajetno knjigo o njej.
Na openskem  koncertu je oktet 
odpel - nekateri člani so se izka
zali tudi kot odlični solisti - še 
vrsto drugih slovenskih pesmi, 
tudi uspešnic, ki so doslej doži
vele najlepše interpretacije prav 
v njegovi izvedbi. Slišali sm o 
Vodopivčevo Na poljani, Foer- 
sterjevo Večerni ave, S im oni
tijevo Pesem galebu, Jerebovo 
O kresu, Prelovčevo Jaz bi rad 
rudečih rož, Kernjakovo Tatja
no  in  Katrco, Ljudsko Nocoj pa, 
oh, nocoj, ljudski Pesem od 
zarje in Zagorsko, rezijansko Da 
hora ta čaninowa, Dve prek
murski in hudom ušno ljudsko 
Ribniško. Bučno ploskanje so 
nagradili še z eno živahno re
zijansko in  pa z m ilo belokranj
sko v Mihelčičevi priredbi Ven
ci veli. / DD

nadškofov govor vzbudil m ed 
poslušalci več vprašanj in  ko
mentarjev. M ed drugim i so po
segli književnik V ladim ir 
Gajšek, m oderatorka Lučka Su- 
sič, Jelka Cvelbar, Ljudmila No
vak, Breda Susič, Andrej Capu
der, Boštjan Dvorak in  Tomaž 
Simčič. Nadškof je večkrat ugo
tovitvami poudaril, da je verska 
kultura v Sloveniji danes zelo 
nizka. M anjka sistemska verska 
izobrazba, neznanje pa je naj
boljše tlo  za nastanek  p red
sodkov. Glede odgovornosti za 
d ružbeno  angažiranje, ki 
m anjka slovenskim vernikom , 
je povedal, da so ovire zelo ve
like. O življenju v  cerkvenih 
skupnostih  je povedal, da ob 
stajajo dobre izkušnje in  p ri
pravljenost ljudi. "Med nam i je 
še veliko neizkoriščenih m ož
nosti", je dejal z zm ernim  opti
m izm om . "Pridim o skupaj in  
verujm o, da se da narediti. Po
trebno  pa je potrpežljivo, zve
sto in  vztrajno delo". Glede od
nosa m ed posam eznikom  in  
globalno om iko je podčrtal, da 
je m ed individualizm om  in ko
lektiv izm om  personalizem , 
m ed posam eznikom  in maso je 
občestvo. V občestvu je pozor
no st do  posam eznika, ki se v 
pogovoru odpira drugim  in  do
biva nova spoznanja. "Osebna 
vera raste v osebnih  odnosih". 
Pom em ben je osebni odnos s 
Kristusom , osebna m olitev, 
brez katere se krščanstvo lahko 
izrodi v - sicer plem enit - social
n i projekt. Jezus pa je oseba, 
nekdo, ki stoji pred m ano  in 
"m i ni vseeno, ali sva prijatelja 
ali ne". Kjer se oh ran ja  taka 
osebna duhovnost, so tudi bolj 
odporn i do sekularizacije. 
Popoldanski del letošnje Drage 
se je začel s prisrčnim i beseda
m i in  o sebn im i vtisi Katice 
Cukjati o ilustratorki, "um etn i
ci sinjih oči" Ba
ri Remec (1910- 
1991), katere ek
spresivna in  lirič
na dela so bila na 
ogled v Zinko- 
vem  dom u na 
O pčinah. Pred
sednica Sloven
ske kultu rne ak
cije v A rgentini 
je poudarila, da 
se m oram o za
mejci in  zdomci 
boriti, da bi m a
tična dom ovina 
bolje prepoznala 
in  ovrednotila  
našo bogato ust
varjalnost.
Potem ko je nato  škofov vikar 
za Slovence na Tržaškem g. To
ne Bedenčič spregovoril nekaj 
besed o stanju slovenskih ver
nikov v tržaški škofiji, ko se je 
evropski poslanec Lojze Peterle 
zahvalil Dragi za pozornost in 
ljubezen do Slovenije, "zaradi 
česar bi zaslužila najvišje držav
no  odlikovanje", in potem  ko 
je predsednik  Svetovnega slo
venskega kongresa Boris Ple
skovič izjavil, da je "Draga vest 
Slovenije", je prišel na vrsto še 
zadnji letošnji predavatelj, nek
danji guverner Banke Slovenije 
dr. France Arhar. Njegovo skle
pno  predavanje, ki je nosilo na
slov Od tolarja do evra, je bilo 
posvečeno 20-letnici osam o
svojitve Slovenije, obenem  pa

tud i 15-letni uspešni poti slo
venske valute, tolarja, vse do 
prevzem a evra 1. 2007, ne na
zadnje pa tudi krizi, ki jo Slove
nija doživlja v  zadnjih  letih . 
Arhar, ki velja, kot je uvodom a 
povedal m oderator M artin Bre
celj, za "očeta slovenskega to 

larja", za človeka, ki je 
spremljal krepitev slovenskega 
finančnega sistema v prvi fazi 
njegovega razvoja, danes pa je 
predsednik  U nicredit banke 
Slovenije, se je v  svojem posegu 
pom udil pri sedanjem  težkem 
gospodarskem  in finančnem  
trenutku  v Sloveniji in  širšem 
m ed n aro d n em  prizorišču. 
Svoje m isli je začel z ugotovit
vijo, da se z denarjem  lahko 
iden tificiram o, še zlasti če je 
dober, stabilen. Papež Janez Pa
vel II. je v encikliki Centesimus 
annus zapisal, da je stabilni de
nar najboljša socialna politika. 
D enar kot m en jalno  sredstvo 
im a tudi po m odernem  cerkve

nem  nauku svoje mesto, če je 
pošten, korekten in  stabilen. 
Ali je m oralno nevtralen? Da. 
Vprašanje pa se zastavi na d ru 
gem  koraku: kako ga pridobiš? 
"C entralne banke delajo denar 
iz niča", zato je njihova odgo
vornost vedno najvišja, na pr
vem  mestu.
"Pri denarju sm o vsi enaki". Iz
postavljene so človeške, psiho
loške kategorije; ne sm em o za
nem ariti zlasti dveh: to sta zau
panje in  strah. Sedanja kriza je 
na eni strani kriza zaupanja, na 
d rugi kaže na to, "kako sm o 
neučakani, kako visoke cilje 
sm o si postavili, kaj sm o vsega 
naredili, da bi bili trgi še bolj 
svobodni, česa nism o naredili, 
da bi preprosto im ela veljavo

moja dana beseda". Vsi pred
pisi, ki regulirajo banke, so 
m rtva črka na papirju, če ne 
izvajamo "osnovnega postu
lata, ki se m u reče: beseda je 
m oja zadolžnica". Bistvo in 
največja postava je pogodbe
na volja. V poslovni praksi je 
eden tem eljn ih  problem ov 
kršitev in  posledično neiz
po ln itev  pogodbe. Sedanja 
kriza je pokazala, da je t. i. 
dolžniška zam uda sm rt za 
banke. Zavedanje tveganja fi
nančne stabilnosti institucije 
je še  p rem a jh n o  v naši zave
sti. Kriza je pokazala, da vi

soka obrestna m era in  visoki 
donosi p rem am ijo , ker se 
sprašujemo za zelo kratek rok. 
Arhar je razkril številna zanim i
va zakulisja finančnega do 
gajanja v različn ih  evropskih 
državah in  v Sloveniji, kjer sta 
bila iskanje cenovne stabilno

sti in  sanacija banč
nega sistem a 
osnovna p redpo
goja za razvoj samo
stojne države v 
sm eri vključevanja 
v  evropske integra
cije in  elitno skupi
no  evropske m one
ta rn e  unije. Pot je 
bila dolga, na kon
cu pa uspešna. Ko 
se danes sprašuje
m o po vzrokih  to 
likšnega padca slo
venske ekonom ije, 
ne sm em o spregle
dati rane bančnega 
sistem a, f in an čn e
ga posredništva. Pa
dec je tudi posledi
ca ponujan ja 
kratkoročnih kredi
tov, neizkušenost, 
želja po  hitri oboga

titvi in  neodgovorno  lastn išt
vo. In vendar, je nadaljeval, "ni
sem  pesim ist, kar se Slovenije 
tiče". Slovenija je dokazala, da, 
če im a skupni cilj, im a voljo. Ta 
volja je garant, da se cilj doseže. 
Kriza je čas, ko se soočim o z re
snico, pravi Aristotel; v krizi 
lahko prem ikam o velike stvari. 
To, kar se danes dogaja, m ora
m o čim  prej korigirati, in  sicer 
z večjim zaupanjem  in  z večjo 
odgovornostjo. Ta septem ber je 
v  slovenskem parlam entu  po 
m em ben mesec, kar zadeva re
balans proračuna; zato je Arhar 
pozval vse, ki odločajo, naj se 
zamislijo, da izkoristijo m ožno
sti, da bi naprej delovali z do

bro rastjo, tako, ki vodi v elitni 
klub. "Sem optim ist", je pribil 
Arhar, ki pričakuje več poštenja 
in odgovornosti predvsem last
nikov, na čelu z državo, in zgled 
pri e litah . "Če n im aš zgleda 
zgoraj, kdo ti ga bo  dal"?
Ena glavnih misli nekdanjega 
guvernerja iz razprave, ki je sle
dila, je bila ta, da trdno veruje v 
evro in  evropsko ekonom ijo. 
"Plačilna b ilanca je bolj ali 
manj vzravnana, Evropa se ne 
počuti slabo". Pot uveljavljanja 
bo  sicer še dolga in  trnjeva, 
evro je nam reč politični 
projekt. V krizi, ki jo doživlja' 
mo, "se m oram o dogovoriti 
korak naprej, za nove reforrne < 
kajti "prišla je u ra resnice"- 
DD
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Ikona vrhunske slovenske 
glasbene kulture v svetu


